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Bokonfiil jsem třetí díl K R O N I K Y  
města B Í L O V C E  za léta 196? až 1969. Snažil jsem se 
věrně zachytit všechny důležité události našeho měeta,p©ku4 
jsem měl a nich vědomosti a pokud jsem mohl získat potřebné 
údaje.Mnohé se mi však podle mých představ nepodařilo a pokud 
některé zápioy ohybí,pak jsem nenalezl potřebnou pomoc a ochotu 
u příslušných orgánů a organizací ve městě.Jsem si plně vědom 
těchto nedostatků a budu so je snažit odstranit v dalším dílu 
městaké kroniky,nebot ohci věřit,že najdu větší pochopení a 
pomoc pro tuto práci*
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Na Nový rok 1963 ve 13 hodin hovořil NOVOROČNÍ 
president republiky a první tajemník KSČ s. Antonín PROJEV • 
N o v o t n ý  v televizi a rozhlasu, aby pozdravil presidentaspoluobčany a popřál jim mnoho úspěchů v dalším roce, republiky 
v němž budeme připravovat sedmiletý plán.Hovořil o úspě- s.ANTOpNft 
šleh i o neúspěších, jež jsme musili překonat v uplynu- NOVOTNÉHO 
lém roce, jak o tom bylo velmi obšírně hovořeno v průbě
hu XII. sjezdu KSČ.Hodnotil naši celkovou situaci v země
dělství a v průmyslu a velkou část svého projevu zaměřil 
na mezinárodni politiku.Zdůraznil závažnost boje za udr
ženi světového míru,hlavně v období kubánské krize,kdy 
Sovětský svaz velké úsilí,aby mlr byl zachován.Bále pak soudruh president hovořil o závěrech XII.sjezdu KSČ, jež 
jsou v současné době uváděny v život.Vyzvedl osobni odpovědnost pracovníků na všech pracovištích za plněni všech 
úkolů,jež ukazuji cestu ke koaaknismu.Zdůraznil jednotu so
cialistického tábora a žádal,aby všichni naši občané dali všechny své sily ve prospěch splněni usnesení XII. sjezdu 
KSČ, uv NF a vlády republiky.V závěru popřál hodně úspěchů všemu československému lidu a lidu celého světa přál mlr 
a svobodu.

Nová rok byl v e znamení pěkné zlzy.fylo VEIXÍ ZIMA dostatek sněhu a teplota se udržovala během měsíce led- V LEDNU 
na okolo -10 až -lTv. Největší radost ze zimy měly při
rozeně děti,kterým nevadil ani silnější mráz při provádění zimních sportů.Také kluziště v sadě Maxima Gorkého piv 
nilo letos dobře svůj úkol.Byiy na něm hrány hokejové zá
pasy hokejového oddílu TJ Spartak a místních škol,a v dopoledních hodinách sloužilo mládeži k bruslení .Melou radost 
z velké zimy však měli dospělí,nebol se projevil citelný nedostatek uhlí a hlavně nedostatek elektrické energie.
Tento nedostatek vedl k celostátním úsporným opatřením 
při odběru elektrické energie a ke změnám v pracovní době 
ve velkých závodech.Množství sněhu zpomalilo a někdy i přerušilo dočasně dopravu vlakem i autobusem,takže došlo v do
pravě k velké nepravidelnosti.Z důvodů úsporných byly také 
prodlouženy pololetní prázdniny na školách o jeden týden a začaly již 21.února 1963. Letošní zima je opravdu výjimečná z posledních několika let,nebot trvá nepřetržitě již od 
9.listopadu minulého roku.Celá Evropa byla zachvácena mrazivou vlnou.která způsobila velké kalamity v různých státech, 
jak o tom denně přinášel zprávy náš rozhlas.

Osvětová beseda v Bílovci spolu s Měst LENINŮV VEČER výborem KSČ a MěstV NF uspořádala ve čtvrtek dne 
24«ledna 1963 v 19 hodin v sále místního kina L e n i 
n ů v  v e č e r  k uctění památky 39. výročí úmrtí nej- většího revolucionáře tohoto století.Večer zahájil před
seda MěstV KSČ s. Vladimír G r y g a r .Potom promluvil
o životě a díle V.I.Lenina předseda MěstV NF s. Miroslav 
R u s e k  .2ákyně 22)5 na Gottwaldově ulici M a r k o v á  
přednesla báseň Vladimíra Majakovského - Vladimír Ujič 
Lenin.Večer byl zakončen Internacionálou. Na závěr vzpomín



kového večera byl promítnut celovečerní film Rodina UL- 
janovových. Večera se zúčastnilo 293 osob.

Konec ledna a začátek Února 1963 byl ve VEIKÁ ZIMA 
znamení velké zimy .která se v tyto dny směnila v úplnou POKRAČUJE 
sněhovou kalamitu.Tak v noci z 30. na 31. ledna sněhová 
vichřice ochromila úplně dopravu na drahách a silnicích 
v celém Severomoravském kraji i na různých místech našeho 
státu.Také vlak ze Studénky do Bílovce nejezdil.Proto vládní komise,Jež dlela na Ostravsku zabezpečovala plynulou dopravu a vykládku železničních vagonů,vyhlásila akci do
brovolných brigád na odklízení sněhu v Ostravě,na dráze a na jiných ohrožených místech dqpravŷ Brigádníoi ochotně 
uposlechli výzvy a pracovali na odstraňování velkého množ
ství sněhu, aby mohla být co nejdříve zahájena normální do
prava. Rovněž tak ochotně pracovali brigádníci na vykládce 
vagonů.Sotva však byly uvolněny železniční spoje,přišla v neděli dne 4.února nová sněhová pohroma, jež byla ve svých důsledcích jeStě zhoubněJSÍ.Odpoledne začalo normálně sně
žit,pak se sněžení změnilo ve vichřici, jež znova zastavila 
celou dopravu.Večer ve 22 hodin hlásil rozhlas z Ostravy 
výzvu vládní komise k okamžitému nástupu brigádníků na odklizení 
sněhu v ostravských ulicích a na nadražích.Tito brigádníci 
opravdu obětavě nastoupili a pracovali po celou noc i popely 
další den, aby umožnili aspoň částečnou dopravu dělníků do práce .Ve všech ohrožených místech byly vytvořeny pohotovostní 
služby .Silniční pluhy a frézy státních silnic v Bílovci celou 
noc uvolňovaly silnice pro jízdu autobusů.Naši občané nastoupili 
na odklízení sněhu na místním nádraží,v ulicích a na náměstí 
v průběhu dalšího týdne,až přestalo sněžení.

Dne 28. února 1963 v 19 hodin byla v míst- OSLAVA nim kině vř.Jná „oM m  KSC . tímto pořad®:
1.Vzpomínka na 15.výročí Vítězného února, frant,i2.závěry přijaté na konferenci MV KSČ, UIWKA
3. volba delegáta na konferenci k volbě komise lidové kontroly.

Schůzi řídil předseda MěstV KSČ s. Vladimír G r y g a r .
Vzpomínku na 15.výročí Vítězného rinora přednesl s.Inž.Alois 
K r  č i á ř  .který nastínil cesty naši vnitřní politiky vedoucí k únoru 1948,hovořil o XII.sjezdu KS6,rozebra3Jdůsledky 
kultu osobnosti v našem životě stranickém .státním i meziná
rodním, zdůvodnil nfttnost návratu v politickém životě strany 
k leninským formám práce a nutnost pevné jednoty v mezinárodním dělnickém hnutí. 0 závěrech přijatých na konferenci městského výboru KSC hovořil předseda s.Qiygar.Ve svém refe- 
rátě rozebral úkoly stanovené městskou konferencí pro rok
1963 a na jednotlivých případech ukázal jejich zajištění a plnění.Hovořil o místním průmyslu,vyzvedl úspěchy závodů Koh-i-noor,Dřevovýroba,Stavební podnik,ČSAD,Státní statek
- který v pracovním úsilí získal hrdý titul Státní statek XU.sjezdu KSČ.Poukázal na zvýšenou životní úroveň našeho 
lidu,věnoval pozornost péči o pracující,zdravotnictví,školství 
a místním učitelům. Zabýval se také činností Měst NV a vyzval 
přítomné k soudružské spolupráci a k sjednocení za dokončení 
cesty ke komunismu. Po obou těchto referátech vystoupila v dis
kusi řada občanů a náměty na zlepšení života a prostředí v našem 
městě .Za delegáty k volbě komise lidové kontroly byli jedno-
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myslné zvoleni 2 delegáti: s.Zdenšk Č e r n ý  ,zást řed. 
výkupního skladu v Novém Jičíně a s. Jaroslav V r u b e 1 , 
zaměstnanec okres• stavebního podniku v Novám Jičíně,dříve 
zaměstnanec vojenské správy.

Báno dne 21. března 1963 byl Bílovec pod PRVNÍ JAHN 
sněhem,který napadal v noci.První jarní den tedy nebyl DEN • radostný,ale působil spíže tísnivým dojmem vzhledem k dři- POD SNĚHEM 
vější zimní situaci.která byla v naSem kraji velmi svízelná,Sníh ležel nepřetržitě od podzimu až do 14.března,kdy pra
covníci státních statků začali s přípravnými jarními pracemi 
v polích.Velmi se oteplilo a sněhové závěje xychle tály pod hřejivými paprsky slunce.V období čtyř až pěti dnů drxíh zmi
zel na svazích okolo našeho města a jen ve stinných místech 
a v úvozích zůstal ležet déle.Noci byly chladnější s mírný
mi mrazy,které zadržovaly spousty vod tajícího sněhu,takže 
nedošlo v našem kraji k ničivým důsledkům povodní jednotlivých potoků a řek.Bílovka v důsledku těchto nočních mrazů 
nedosáhla velkého zvednutí hladiny i když vody Odry zatopily okolní louky. Tání sněhu bylo přerušeno novým sněhem, který 
napadal v noci na 21. března, a který padal i v tento den.
Po několika dnech však začalo opětné táni,které pokračovala 
za nižší teploty než v polovině března a poměrně chladné po
časí se udrželo až do konce března.Polní práce již nepokračovaly plynule podle agrotechnických lhůt a slabý deštík 
dne 31.března v noci se změnil dne 1. dubna na déšt se sně
hem. Toho dne bylo velmi chladné a nepříjemné počasí.

Ve čtvrtek dne 28.března 1963 v 15 hodin DEN UClTEL& se sešli učitelé z Bílovce a okolí s jinými pracovníky 
škol na společné oslavě l)ne učitelů v Domě osvěty.Pořa
datelem byl MV ROH - SZsK,který připravil také velmi hodnotný pořad, v němž vystoupili učitelé Lidové školy umění 
v Bílovci, žáci a pěvecký soubor záv .klubu Koh-i-noor v Bílovci.0 významu odkazu Jana .Amose Komenského promluvil 
ke shromážděnému učitelstvu ředitel pedag.institutu 
v Ostravě s.Dr. U li e r .Po velmi hodnotném pořadu setr
vali učitelé v družné zábavě až do pozdních veřamíeh hodin.
V dopolední okresní oslavě Dne učitelů ve Fulneku obdržela okresní vyznamenání naše soudržka profesorka SWS Bohumila 
C h m e l a ř o v é  za příkladnou vyučovací a výchovnou 
práci na zdejší škole.

Přípravy ke každoroční oslavě l.máje v na- OSLAVA šem městě začaly vlastně již v předvečer slavného dne.To l.máje 196 
byla neděle .Ulice města ztratily zimní še3, nebol Již v předchozím týdnu byla v celém městě provedena úprava oko
lo doaů,v ulicích a na prostranstvích, takže město získalo 
radostnější a jasnější vzhled.Třešně začaly právě kvést a 
jen chladnější počasí kazilo pravý jarní dojem.V uvedenou 
neděli ,po velmi pěkném ránu začalo pršet velmi vydatně a déšx trval až do pozdních hodin.Předmájová výzdoba,prapory 
a transparenty,vypadala velmi smutně a zdálo se po loňských 
zkušenostech, ze letošní l.máj bude oslaven ještě za horších povětrnostních podmínek,než v uplynulém roce.Avšak na l.máje 
nás velmi příjemně překvapilo slarmé ráno, všude bylo vidět 
radostné vzrušení,! když bylo poměrně chladné počasí.Žáci 
jednotlivých škol se svými učiteli se shromažaovali na vyká
zaných místech,pracující v jednotlivých závodech a ústavech, 
aby se pak společně všichni shromáždili na seřadišti prvo- 
májového průvodu před závodem Koh-i-noor na Opavské ulici.
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Odtud vyšel malebný průvod v Sele se státní vlajkou,nese
nou již tradičně s. Karlem C h o d u r o u  ,na Rudé náměstí, 
lede pochodoval před tribunou s nápisem "Proletáři všech zemí spojte se".Na tribuně byli představitelé MěstV KSC,
MěstUV,zástupci složek NF,zasloužilí pracovníci jednotlivých 
závodů a škol,svazáci a pionýři,! zástupci jednotlivých obcí, jež byly zastoupeny v prvomájovém průvodu v našem městě.
Ha tribuně upoutávali hlav ní pozornost dva Kubánci,kteří 
v této době byli na zaučení v místním závodě Koh-i-noor.
I letos byli účastníci oslav velmi pěkně vítáni na Rudém 
náměstí městským rozhlasem,v němž propagační školní vazác- ká skupina pod vedením s.prof. S c h w a r z e  velmi 
vhodným způsobem vítala jednotlivé pochodující složky zá
vodů,podniků, škola obcí,a velmi pěkně dovedla vnést radost 
do pochodujícího proudu,kterému do kroku vyhrávala dechovka KK Koh-i-noor. a dechovka OB lísek. Nejmenší naše děti z MS a nejnižších ročníků ZDS vítaly průvod radostným voláním a máváním 
praporky a mávátky na chodnících ulic a náměstí.Malebný průvod 
uzavíralo llalegorických vozů.Závod Koh-i-noor letoa místo 
alegorického vozu vyzdobil velmi vkusně podloubí u radnice,k«a 
umístil informační nápisy,dokumentární fotografie BSP a vzorných pracovních kolektivů i ukázky svých výrobků. Tato malá 
výstavka vzbuzovala zaslouženou pozornost,neboí 155 let 
závodu má v našem městě trvalou tradici.Pořad oslav na Rudém náměstí měl obvyklý průběh a uváděl jej předseda NF s.řed.
R u s a k .Slavnostní projev přednesl tajemník KV KSC v Ostravě 
s. K o z e l  .1 když bylo během oslav zamračeno,přece se 
jen počaeí vydařilo tak,že průběh oslav byl bez deště.Na májových oslavách v našem městě bylo letos účastno 9 obcí 
(Bílovec,Bílov, Bítov, Lubojaty, Vel. Albrechtice, Stará Ves, Slatina,
Tísek) .Občané z Pohoř ilek šli letoá s Kujavami do Fulneku,Občané z Bravantic álavili l.máj v 01 bránicích.

Mládež ihned po oslavách zaplnila prostranství okolo kolotoče,houpaček a střelnice na volném místě před 
kostelem a oddala se radostné zábavě,a nic nedbala na to, 
že bylo poměrně chladné počasí.

Velmi příznivé počasí pro vzrůst trávy SENOSSC Av měsíci květnu a Červnu dalo našemu zemědělství velmi POČÁTEK ZNÍ 
bohatou knaivovou úrodu na lukách a polích.I počasí pro 
sklizen této nebývalé úrody bylo příznivé a tak státní 
stafcek za pomoci brigádním ze školi i z města věnoval 
sklizni sena na lukách a polích velkou pozornost.Přesto 
však sklizen dosti vázla.nebox množství sena bylo tak velké, 
že jedna seč nahradila dřívější celoroční sklizeň.Současně 
se senosečí bylo nutno dokončit okopávku cukrovky,při níž 
byli rovněž zapojeni ve velké míře brigádníci z města.

V týdnu před 15. červencem bylo zahájeno ko
sení řeplsy, jež dávala naději na na velmi pěknou úrodu,ne- 
bot velmi pěkně kvetla aa příznivého počasí.V této době byla také uvedena do provozu sušička obilí na státním 
statku, vybudovaná v komplexu nových budov za pionýrským 
domem, sokolovnou a Domem osvěty.Sušička byla v nepřetržitém
Srovozu ve v dne i v noci a dosoušela éepku a později obilí, ejvětší žňové úsilí se projevilo v našem městě koncem 
července a začátkem srpna.Velké starosti však činilo naším 
zemědělcům počasí,které sice žňovým pracím bylo celkem příznivé, 
ale celkovým potřebám našeho zemědělství způsobilo velké škody*
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Celý červenec totiž nepršelo,což mělo velmi nepříznivý 
vliv na vzrůst nové krmivové základny a na vzrůst oko
panin* Slibný vývoj na lukách p polích koncem června byl 
velkými vedry v červenci úplně přerušen a na mnoha místech 
i zastaven.Tráva úplně zaschla a zhnědla.V úterý dne
30.července sice začalo trochu pršet.ale déšx pokropil jen 
prach a neměl vliv na růst vegetace .Oproti květnu a červnu 
a pravidelnými dešti nastal v červenci velmi nepříznivý zlom v počasí,i když rozhlas stále hlásil pravidelné sráž
ky pro Moravu.V Bílovci nepršelo a tato skutečnost značně 
urychlila žně v našem městě.

V neděli dne 21. července 1963 byly u nás DOPLŇOVACÍ 
provedeny doplňovací volby soudce z povolání pro okresní VOLEK 
soud v Novém Jičíně,kdy za s. Šárku K u č e r o v o u ,  SOUDCE přeloženou ke krajskému soudu v Ostrávě,byla navržena Z POVOLÁNI 
do funkce soudce z povolání promovaná právnička s.Ludmila V NAŠEM- * 
V a n ě č k o v á  z Nového Jičína. Volební obvod pro tuto MĚSlB A 
volbu tvořily obce:Bílovec.Bílov,Bítov,Bravinné,Bravan- DOPLŇOVACÍ 
tice,Jílovec,Ku javy,Pohořiíky,Lubo jaty, Pustě jov,Slatina, VOLBX DVOU Stará Ves,Tísek a Velké Albrechtice.Soudružka Ludmila Va- CLENo 
něčkovó byla zvolena do své funkce v celém 9. volebním obvo-i4SSTS£ÉHQ 
du velmi přesvědčujícím způsobem. NÁRODNÍHOSoučasně s vibou soudce z povolání usku- VÝBORU- 
tečnil MěstNV v Bílovci doplňovací volby členů MěstNV
- ve dvou volebních obvodech města,a to:
1. za s. El víru O c á s k o v o u  ,̂ ež byla okresním soudem v Nnvém Jičíně uznána vinnou a přestala být proto člen

kou MěstNV v Bílovci,byl zvolen členem s. Jan B í l e k ,  
úředník,56 hlasy ze ®7 zapsaných voličů, a

2. za s. Jana Z á v a d s k é h o  , jenž přijal zaměstnání v e VzKG a vzdal se funkce člena MěstNV, byl zvolen
s. Karel S t a n o v s k ý  , dělník, 94 hlasy ze 106 
zapsaných voličů.

Ve středu dne 9. července 1963 vystoupil CIRKUS 
v našem městě cirkus Evropa na hřišti u Domu osvěty* EVROPA 
Představení bylo velmi navštíveno a uspokojilo všechny di- V NAŠEM váky.Odpolední představení pro děti si získalo velký obdiv MESTE 
v řadách malých návštěvníků,kteří s velkým zájmem sledova
li jednotlivá vystoupení cirkusových umělců a zvířat.Také zvěřinec se těšil velké pozornosti všech návštěvníků.

V sobotu dne 13. července 1963 vefcer žilo POHOSTINSKÉ 
naše město ve znamení pohostinského vystoupení členů VYSTOUPENÍ*činohry Národního divadla v Praze ve hře Emila Zoly ČLENU
S k v ě l é  d ě d i c t v í  .Přední naši divadelní uměl- CpPQHRg ci ,žasl.umělec,nositel Rádu republiky a Sádu práce NÁRODNÍHO
Stanislav N e u m a n n  ,zasl.Umělec Eduard K o h o u t ,  DIVADLA 
zasl.umělkyně Marie B u r e š o v á  ,zasl.členka ND a 
nositelka ^zn.Mza vynikající práci* Marie G 1 á z r o - 
v á ,zasl.změlec J iří D o h n a l  , aj.,přilákali 
do Domu osvěty pozorné a vděčné diváky až z Fulnecká.
Zolova komedie ve skvělém podání pobavila všechny přítomné, 
kteří zaplnili M m  osvěty do posledního místa.Bouřiíyý 
potlesk a kytičky květin z rukou studentek místní SVVS 
byly odměnou divadelním umělcům za jejich vynikající herecké 
projevy.Herci sami byli u nás velmi spokojenlť, což výstižně
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vyjádřil režisér hry,zasl.umělec Jiří P o h n a l  ▼ zápise 
do knihy podniků ▼ Domě osvěty*

V polovině srpna 1963 navštívila CSSR HRDINA 
první kosmonautka světa Valentina Vladimírovna T ě -  VESMÍRU ,
r a á h o v o v á  .Praha a jiná města ji přivítala první
s nesmírnou slávou a všude jí byla projevována upřímná kosmonautka, láska,obdiv,úcta a pozornost. Její cesta po CSSR byla VALEOTINk V.
cestou triumfální.V úterý dne 20,srpna 1963 zavítala TERESKOVOVa nejslavnější žena toho roku na Ostravsko.Velké zástupy na Ostravsku 
pionýrů,mládeže a dospělých přivítaly Valju Těreškovovou na 
mošnovském letišti v 9,05 hodin,kam přiletěla letadlem IL - 18 z Bratislavy .Z letiště odjela v te vřeném autě přes 
Příbor do Fiýdku - Místku a odtud přes Paskov do Ostravy, kde besedovala 9 nejlepšími pracovnífy v odpoledních hodinách 
na Zimním stadionu.V 16,30 hodin odjela přes Porubu a 
Starou Bělou nazpět do Mošnova,odkud v 18,00 hodin odletěla 
zpět do Prahy,aby se příštího dne navrátila opět do Moskvy.

Z našeho města odjela autobuáem na mošnov- 
ské letiště přivítat Valju řada piocýrů se svými průvodci 
a také řada dalších občanů, na autech a motorkách. Ne počest 
slavné kosmonautky za jejího pobytu u nás,splnil Severo
moravský kraj v den její návštěvy v Ostravě nákup obili 
na 100 %.Na tomto vynikajícím úspěchu měl podstatný podíl 
i náš novo jičínský okres,který stál na předním místě v plnění 
.dodávkových úkolů.

Zhoršené počasí,oproti předchozímu velké- POČASÍ 
mu vedru bez děšlů by byl vhodnější název ”zlepšené" po- V -SRPNU 
časí s děštěm,nastalo po 20*srpnu 1960.Vyznačovalo se 
značným poklesem teploty a deštěm*Ve středu dne 27* srpna večer se začala našemu městu blížit velká bouře od jiho
západu,která za prudkého deště zasáhla oblast města ve 23 hodin.Obloha tyla v jednom plameni,blesk několikrát uho
dil a poplachová siréna svolávala požárníky k požáru stodoly 
naplněné slámou v Lubojatech,kterou blesk zapálil.

Nový školní roku 1963 - 1964 byl letoá ROZDĚLENÍ 
v našem městě zahajován již za změněných poměrů .Dosud SWS a Z3)S 
spojené dvě školy Střední všeobecně vzdělávací a Základ- na Gottwaldov 
ní devítiletá škola v Bílovci na Gottwaldově ulici,byly ulici k 1.srpnu 1963 rozděleny na dvě samostatné školy, na dvě
ředitelem SWS zůstal dosavadní ředitel s.Miroslav R u - SAMOSTATNÉ 
s e k  a ředitelem ZD§ se stal s.Baill P ř i k r y l  , ŠKOLÍ 
dosavadní zást.ředitele SWS a ZDS v Bílovci.Střední 
všeobecně vzdělávací škola přešla pod přímé řízení odboru 
školství a kultury Sm KNV v Ostravě,základná devítiletá škola byla dále řízena odborem školství a kultury ONV 
v Novém Jičíně.K rozdělení došlo v rámci celostátní orga
nizace školství.nebol se ukázalo,že dosavadní spojení těchto 
odlišných typů škol pod jednou správou nebylo po stránce řízení 
výchovné a vyučovací práce úspěšné s ohledem na odlišné
jejich úkoly.

V roce 1960 a dalších řada měst slavila PRÍPRAVX 
významná staletá výročí svého založení,vydávala publikace PRO OSLAVY 
a pořádala výstavy.Naše město,které má tak bohatou

%
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a zajímavou historii,postrádá zakládací listinu.Není tedy 
možno doložit rok vzniku iSXXSX města nějakou historickou 
skutečností*Obrátil jsem se jako městský kronikář na radu MěstNV v Bílovci přípisem.v němž jsem uváděl,že by naše 
město mělo okolo roku 1960 slavit 700.výročí založení po vzoruj jiných měst. V dopise jsem také upozornil na provede
ní nutných příprav.K domněnce 700.vý;řočí založení Bílovce 
mne přivedla německá brožura MWagstadt*od řaditele školy 
a okresního školního inspektora Franze W o l f a  .vydaná 
v roce 1910,v níž se v e věnování říká, že je vydána k 
650.výročí založení města.̂ yl-li by tedy tanto údaj histo
ricky správný,bylo by to okolo roku 1960 700 let*Na základě 
tohoto dopisu i mého osobního jednání rada MěstNV pověřila 
školskou a kulturní koioisi prověřením údajů a provedením 
příprav k oslavě mložení města,nebot Nový Jičín nám v tom 
byl vzorem. Byla proto svolána širší porada,na níž jsem 
navrhl, aby byl učiněn dotaz ohledně založení města u Stát
ního archivu v Opavě a Slezskému ústavu v Opavě, Rovněž místní historikové, profesoři S chw a r z  a M y š k a  
byli požádáni o pomoc v tomto směru. Po prošetření dostupných 
prameni oba prohlásili,že je nepravděpodobné založení města 
okolo roku 1260, jak to uváděla anaíněná brožura• Rovněž oba 
požádané vědecké ústavy v Opavě zaslaly své odpovědi na dopisy.Jako dopklid je uvidím v plném znění.

Státní archiv v Opavě zaslal MěstNV v Bílovci 
dne 22.10.1963 tento dopis:
Gj.Sar 1857/63 - T 
Založení města B í l o v c e  
K čj.l - 1963/Va z 8.10.1963

K Vašemu shora uvedenému přípisu sdělujeme toto:Původní Bílovec - stará slovanská osada - byl patrně 
totožný s dnešní Starou Vsí (německy Altstadt.tedy Staré 
město - viz obdobu Staré Město u Frýdku.Fiyštátu,Bruntálu, 
apod. ,dále v Cechách dvojice Plzenec - Plzeň,Starý Kolín - 
Kolín, aj. ) Nynější město Bílovec je produktem velké koloni
zace ;tjylo vysazeno většinou německými kolonisty a bylo nově 
založeno. Jeho zakladatelem byl zřejmě Vok z Kra vař, který se 
neurodil okolo r.1260 a zemřel nejspíše koncem roku 1328 nebo 
1329.(tiemohl tedy vysadit město 1260).Zboží fulneckého ajfaím 
spojenéhdbíloveckého nabyl pravděpodobně až kolem roku 13Í6, 
a to od krále Jana Lucemburského, který odňal statek fulnecký 
Lichteriburkflm pro vzpouru. Střediskem tohoto panství byl v té 
době Fulnek,doložený již roku l293«Bílovec tehdy ještě nestál.
Doba jeho založení spadá tudíž mezi 1316,kdy tuto krajinu 
nabyl Vok z Kravař,a rok 1324,kdy se v listině pro pustějovské 
fojtství uvádí jako svědek m.j. fojt Mathias do Wogstadtl 
(listina je otištěna u A.Turka,Fulnecko,Brno 1940,str.238).
Jméno i znak tu dostalo město po zakladateli Vokovi z Kravař.
Mohlo by se tedy příštího roku slavit 640. “výročí” založení 
města a3Í v té formě.v jaké letos podobné výročí oslavil 
Nový Jičín,Fulnek a Uničov;za základ k oslavám se v těchto 
případech vzal prvý doklad o existenci příslušných měst;
o Bílovci je první zatím známá zmínka z roku 1324. Zakládací listina pro město se bohužel nezachovala.

Starší názory o založení a počátcích města
ásou shrnuty v časopisech Bílovecko,seš.2f a 4,dále u V.Praska, istorická topografie země Opavské,díl X., Opava 1889, str.23 a násl. '

Vedoucí státního archivu ________________________________ Br.B. Indra___________________
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Československá akademie věd Slezský ústav v Opavě 
zaslal dne 11.listopadu 1963 radě MěstNV v Bílovci 
tento dopias
Věc: Založení města Bílovce

K Vašemu dotazu z HUříjna 1963 sdělujeme,že 
v Historickém místopise země Moravskoslezské od Ladislava 
Hosákíi se uvádí jako rok založení města Bílovce r.1323*"Město (Bílovec) založil kolem r.1323 Vok z Kravař,jehož 
vnuk Drslav z Kra var na Fulneku prodal 1371 měaxanum bí- loveckým dvůr ve Slatině.Po drslavovi dědil Bonea z Kravař', 
který pustil 1383 Bílovci a Radotínu odůmr£.HVše tedy nasvědčuje tomu,že údaj o založení 
města v r.1260 je mylný*

l)r Blanka Plronová
Citované dva doklady vědeckých ústavů a 

jejich pracovníků (dr B. I n d r y  a Dr Blanky P i t r c - 
n o v é )  ukazují tê y,že podle dostupných a známých dosa
vadních historických pramenů by došlo k založení města 
Bílovce okolo roku 1323,a proto by se mohlo uvažovat
o oslavách založení města někdy v letech 1970 - 1975, 
kdy by uplynulo 650 let.Ne tuto skutečnost upozorňuji 
tedy činitele města,aby ji stále sledovali a měli v pa
měti.

Oslava 46.výročí VŘSR v našem městě byla OSLAVA 
konána ve čtvrtek dne 7.1istopadu 1963 ve 13>15 hodin 46.výročí 

. na Rudém náměstí,kdy byla veřejná manifestace pracují- V R S R 
cích města a ckolí.Manifestace se účastnili žáci bílovee- 
irých škol,pracující ze závodů a dřadů.Pracující ze závodu Koh-fc-noor přišli na Rudé náměstí v mohutném průvodu 
s vlastní dechovou hudbou.Na tribuně před radnicí byli 
zástupci města,politických stran,NF a SČSP,před tribunou 
stáli p5.onýři se skup. a oddílovými vlajkami a svazáci.
Pořad manifestace řídil předseda MV NF s. R u s e k  t
1. Státní hymny ČSSR a SSSR.2. Položení věnce k památníku osvobozsní - za zvuků 

Pochodu padlých revolucionářů kráčeli k pomníku vojáci se zbraní,milicionáři,požárníci,pionýři a 
svazáoi.Předseda MěstV KSu s. 8 r y ga r a taj.
MěstNV s. S l á m a  položili k pomníku věnecs rudými 
květy a stuhami.U pomníku zůstala čestná stráž.

3. §ředání stuh a zdravic městr a sousedních obcí pro Ustrediií štafetu, spojené s projevy těchto obcí( Bílo®,
Bravinné<Bravantice,Stará Ves,Velké Albrechtice,Slatina,Tí sek, Lubo jaty). Kolona osobních aut odvezla pak delegáty 
s dílčí štafetou do okresního města.

4.Báseň A u r o  r a přednesla žákyně SWo Starečková.
5. Projev taj.OV KSČ s. O p r a v i l a .
6. PreČtění a schválení rezoluce - žákyně SWS Čéšková.7. Odchod čestné stráže od památníku.
8. Závěr - I n t e r n a c i o n á l a  - hudba.
9. II.ročník Běhu SCSP : 3 kategorie 90 - 120 chlapců 

a dívek.První ceny získali SmftLková iilice (I.kat.),
Stoolka Jan (Il.kat.) a Seidlerová (Ill.kat.)_  . . . .  . . . . . J
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Občané Spojených států amerických prožili ATENTÁT I  
bolestný otřas nad tragedii,která se dotkla každého HA PRESIDENTA®
z nich. President Spojených států John F. K e n n e d y  U S A______B
tjyl zavražděn na své cestě v městě Dallasu v pátek J. F. KENIíEDYHíB
dne 22,listopadu 1963*Zpráva o zločinném atentátu se Brozšířila rychlostí blesku a hluboce zarmoutila a roz- Bhořčila všechny mírumilovné lidi na světě,nebot John B
Kennedy tyl velký státník a realistický politik, jehož Bosobnost se výrazně zapsala do dějin Spojených států B 
amerických.Pohřeb presidenta Kennedyho tyl stanoven
na 25. listopadu 1963 a zúčastnili se ho zástupci všech Bstátů.% 1 vysílán i naší televizí.«ebylo snad jednoho B
majitele televizoru v Bílovci,který ty nesledoval průběh B
velmi prostých smutečních obřadů při pohřbu nejmladšího B 
ze všech amerických presidentů.

Práce Městského národního výboru v Bílovci HODNOCENÍ I 
v roce 1963 nedoznala oproti jiným létům podstatné zrně- PRÁCE MěstNVB ny ,ba možno říci,že v závěru roku se projevila určitá V BIKJVCI 9 
stagnace v činnosti některých poslanců .Sledu jeme-li ' f§ činnost MěstNV na úseku zemědělském,pak spočívala hlavně ■ 
v zajištováníplnění výrobních úkolů a v kontrole dodáv 9 
kových úkolů státního statku a os ta tni chv držitelů půdy. 1  
MěstNV zajišťoval pracovní brigády pro žňové a podzimní 9 
práce.Haši občané odpracovali,přes 5.000 hodin v zeměděl- 9 
ství kromě žáků našich škol, jejichž pomoc tyla přímo 9 
příkladná.V letošním rooe byly výnosy brambor podprůměrné, 9 
ale přesto naše zemědělaké závody svou dodávkovou povinnost, 9 až na olejniry, splnily .Rovněž tyly splněny úkoly v pro
dukci živočišné.ve vejcích a v mase tyly dokonce vysoko 9■ překročeny •Hesplněna tyla dodávka mléka. 9 

N a úseku výstavby města tyla prováděna oprava budovy školy na Gottwaldově ulici,v succi Z" tyla dokončena 9 adaptace budovy pro Jesle na Sklenářské ulici,zahájena 9 
stavba 12 bytových jednotek,pokračováno ve vnitřní úpravě 9 
zámku. Výstavbu a opravy prováděl Okresní stavební podnik 9 
v Bílovci 9 práoi organizovala stavební komise a pracovník 9 
MěstNV na tomto úseku s.František B 1 á k a . 9 

Na úseku školství došlo k zlepšení práce 9 
Osvětové besedy a v propagaci, a také k vyššímu zájmu I školské a kulturní komise o docházku žáků cikánského 
původu do školy* I 

Komunální služby města Bílovce dávaly stála MěstNV doeti podnětů k sledování jejich práce i k rozši- I 
řování služeb pro obyvatelstvo. I 

Ha úseku sociálního zabezpečení byly vykonány I přípravné práce pro ustavení Klubu důchodců,dále tyly I 
ve spolupráci s poslanci přidělovány doplňkové podpory I potřebným občanům města* I 

¥ Sásobování obyvatelstva v tomto roce nebylo 
ještě plynulé a vyvolávalo mnoho připomínek z řad občanů, I 
kteří projevovali oprávněnou nespokojenost hlavně se zá- I 
sobováním domácností uhlím na zimní období a v průběhu 
ziny ,dále bylo špatné zásobování v době špičkových polních pra- I 
cí,apod*To všechno sledovala a zjednávala postupně nápravu I 
příslušná komise MěstNV,která také v letošním roce I 
na závěr roku připravila ve spolupráci s Jednotou vánoční I trh v našem městě.



Ředitelství lesního závodu v Bílovci ŠTÍTNÍ LESX 
by-lo utvořeno od..1.3.1946.Od této doby proběhly v tom- V KRNOVĚ, to závodě různé strukturální změny pokud Jde o obhospo— lesní závod 
dař ování lesů v oblasti tohoto závodu, Jako např.v údobí v BÍLOVCI od roku 1952 do roku 1955 obhospodařoval lesní závod
6o stránce těžební lesy v bývalých okresech Bílovec.Opava, lučin,Ostrava,Karviná,Český Těšín a Vítkov.Hyní obhospo
dařuje lesní závod Bílovec lesy o výměře 11.359 ha v opera
tivní správě a v odborné správě 2.268 ha,úhrnem 13*627 ha, 
a to nejen po stránce těžební.ala 1 po stránce pěstební a ochranářské.

území lesního závodu leží ve zrůstové oblasti Nízkého Jeseníku poměrně členitého charakteru 
se zvlněnými náhorními rovinami i s krátkými prudkými 
svahy,různých expozic.Nejníže položené lesy Jsou v povodí Odiy 220 metrů nad mořem a nejvýše položené lesy Vrchy 
540 m nad mořem.Geologický podklad tvoři kulmská formace 
tvořená bíloveckými břidlicemi.Část luhů v povodí řeky Odry 
Je e aluviálním nánosem a spadá do mírně vlhkého a vlhkého 
typu rovinného s mírnou zimou.Část ostatních lesů náleží do 
mírné vlhkého a vlhkého typu vrchovitého. Průměrná roční 
teplota (1901 - 1960 ) Je 6 až 8 C. Průměrná roční teplota 
ve vegetačním období ( 1901 - 1960 ) Je 12 až 1 vC.Průměrné 
množství srážek ( 1901 - 1960 ) je přes 700 mm a ve vegetačním období 450 mm. Převládající větry na území lesů 
ledního závodu jsou severozápadní,západní až jihozápadní.V současné organizaoi spadají pod řízení lesního závodu 
polesí Fulnek,Skřipov,Pustá Polom, Bílo v, Hrabyně,Sarlotís,Porubá a Silheřovice.

Pokud jde o poměry porostní s hlavními dřevinami jehličnatými domácího původu,převládá smrk, borovice, 
modřín, jedle.Modřín tvoří provenienční sortu Jesenickem, kde na polesí Skřip o v, Hrabině a Sarotínftsou založeny výz
kumné plochy tohoto modřínu,uznané porosty pro sběr semene, po kterém je velká poptávka i na zahraničním trhu, včetně 
kapitalistických států. Z jehličnatých exot se zde osvědčila 
douglaska tisolistá (Pseudotuga taxifolia) a v menším měřítku 
vejmutovka ( Pinus trogus).Pokud jde o listnáče,převládá v našich lesích buk a dub, a pak ostatní listnáče lípa,
Javor, jasan, olše a topol.V lese povodí řeky Odry a na kat. území Polanka n/0. na základě pokynů KNV v Ostravě a Státní 
ochrany přírody byla vytvořena lesní rezervace na ploče 
15 ha,kde se jedná o velmi kvalitní lužní porosty,směsi 
dubů, javorů, jasanů| jilmů a také v bylinném patře vzácná květena,zejména jarního aspektu.

Pokud jde o mimořádné události,které se dotkly hospodaření v lesích lesního závodu Bílovec,byly 
to v prvé řadě likvidace válečných škod.V lednu 1955 postihla lesy větrná smršx,kdy v jednom dnu bylo vyvráceno a pře- 
lámáno mnoho cenných stromů v celkové hodnotě asi 50.000 
plnometrů.Likvidace této kalamity si vyžádala velkého množství 
úsilí .a námahy lesních dělníků a techniků, kteří zajistili 
zpracování dřeva před stanoveným vládním termínem o půl měsíce dřivé,takže nedošlo k výskytu škodlivého hmyzu.
Za úspěšné zvládnutí úkolu byl kolektiv pracovníků vyznamenán diplomem ministerstva a KNV v Ostravě.

Úkolem lesního závodu v Bílovci je. aby dal \našemu národnímu hospodářství potřebné množství cenné dřevní \
\
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hmoty,ale také,aby pro budoucnost zachoval podstatu našich 
krásných slezských lesů,které mají slavnou historii a které 
jistě budou mít i slavnou budoucnost. Ha příklad poblíž 
mís ta,kde ve Fulne-ku v přírodě učil Jan Amos K o m e n s k ý ,  se vyskytují velmi vzáoné a cenné javory s rezonančním 
dřevem.Zdejší lesy jsou také kolébkou a domovem množství druhů zvěře a lovného A užitkového ptactva.Usídlila se 
tu trvale i černá zvěř,která ve Skřipově. Pusté Polomi a v Hra ty ni pravidelně každý rok klade mládata.Ve Skřipově 
se již po pět let vyskytuje jelení zvěř,která v tamních lesích nalézá dobré životní podmínky.V polesí Pustá Polom 
každý rok hnízdí čáp černý,o kterýžto rod projevil velký zájem ornitologický ústav v Přerově a prováděl kroužkování 
mláďat,aby zjistil areál pohybu těchto ptáků.V únoru roku 
1956 navštívil naše lesy rys obecný,který za sebou zanechával roztržené kusy srnčí zvěře po lesích až k Vrchům, 
kde přešel na Vítkovsko.

V čele lesního závodu Bílovec stál při 
jeho založení ředitel inž.František Z i t a  .který při
šel do Bílovce z Uherského Hradiště,kde byl pres okupaci 
a pracoval tam jako vedoucí lesního dohlédacího úřadu.
Z Bílovce odešel do Místku dne 1.ledna 1952,kde nastoupil do funkce tamního lesního závodu jako ředitel.Od 1. ledna 
1952 nastoupil v Bílovci jako ředitel e.František T o š k a, 
který přišel do Bílovce na lesní závod 1.7.1951 z praxe, 
kterou prováděl v lesním závodě Děčín a Diana. Soudruh 
Toška pochází ze staré lesácké rodiny v KLubočci,kde vždy otec z pokdení na pokolení předával synovi své bo
haté zkušenosti nabyté za života v lese.

Lesnímu závodu v Bílovci byly v našem 
městě přidělaný budovy čp.392, 446, 644, 378, 603 a hájenka Na dvorku,čp.360.

Z významných mezinárodních událostí je MEZINÁRODNÍ 
nutno zaznamenat,že v lednu 1963 došlo k podepsání UDÁLOSTI *
smlouvy o spolupráci Německé spolkové republiky a Francie, * čímž se vytvořila nová situace v západní Evropě.V lednu 
podnikl president CSSR s. Antonín N o v o t n ý  cestu 
přátelství po Indonésii.Kembodži,Vietnamské demokratické republice a Barmě.V témže měsíci tyla uskutečněna první 
schůzkaáve dvoustranného jednání SSSR a USA o zastavení zkoušek jaderných zbraní.Měsíce únor a březen se vyzna
čovaly bojem lidových mas za svá práva v africkýc-h a 
asijských zemích. Irácká reakce poprravila v březnu tři 
vedoucí činitele komunistické strany a zahájila období 
teroru a zvůle.Ve Francii v tomto měsíci propukla všeobecná stávka francouzkých horníků.V dubnu španělští 
fašisté popravili Juliana Grimana.člena UV KS Španělska.Atomová ponorka USA "XKK2S THRESHEŘ" ztroskotala se 120 
muži na palubě.Nejvyšší soud NDR odsoudil válečného zlo
čince Globka v nepřítomnosti k doživotnímu žaláři.Jugoslávie byla vyhlášena socialistickou federativní republikou.
Kubánští kontrarevolucionáři podnikali v dubnu bombardo- 
vací nálety na kubánská města z územá -Ameriky.Květen se 
vyznačoval počátkem mohutného hnutí amerických černochů 
za občanská práva.Bouře vypukly v Biminghamu.Vláda SSSR
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vypověděla pro špionáž některé pracovní iy velvyslanectví USA a Velké Britanie.Květen se vyznačoval zvýšenýmh úsilím 
vytvoření bezatomových pásem,a to podle návrhu SSSR v obla
sti Středozemního moře,podle návrhu finského presidenta 
v oblasti severských evropských zemích a podle návrhů 
presidentů Bolivie, Brazilie, Chile, Ecuadoru a Mexika v oblasti Latinské Ameriky .V Adis Abebě byla schválena 
Charta Organizace africké jednoty,kterou Afrika do nové
ho významného období svého politického života. V červnu 
vzlétla do Vesmíru první žena,Valentina T ě r e š k o -  
v o v á .Mezi vládami SSSR a USA došlo k významnému roz
hodnutí »aby od 1.září t.r. bylo zřízeno přímé spojení Kreml * Bílý dům,velmi významné a důležité pro zachová
ní míru ve světě.V červenci došlo v Moskvě k významné poraděprvních tajemníků ÚV KS a dělnických stran a šéfů 
vlád členských zemí RVHP;K tragické katastrofě došlo 
na území Bugoslévie,kde zemětřesení úplně zničilo město 
S k o p j i .Dodatkem k červnovým událostem je nutno zaznaaenat úmrtí papeže Jana XXIII,hlavy římskokatolické 
církve.Novým papežem se stal milánský kardinálMontini.
V srpnu byl® v Moskvě podepsána dohoda vlád SSSR,USA a 
Velké Britanie o částečném zákazu jaderných ztemmt zkoušek.K této dohodě se připojilo svými podpisy na sto dalších 
zemí světa.Na 200.000 lidí se účastnilo Pochodu na Wa- 
shington'*pod heslem "Práci a svobodu” pro černé občany USA.V září byl Ben Bella zvolen alžírským presidentem.
V jihovýchodní Asî byla vyhlášena neokoloniaSEBMlistická 
Malajsijská federac-e. V říjnu byla Kuba postižena niči
vým uraganem Flora,který způsobil národnímu hospodářství nedozírné ztráty.K velké tragedii došlo rovněž v Itálii,
kde se protrhla přehrada Vajont a voda z této přehrady zničila 
pět obcí.Novým kancléřem NSR místo Adenauera byl zvolen Ludwig Erhard.V listopadu byl v USA zavražděn president 
J.F.Kennedy  .Novým presidentem byl zvolen Iyndon B. J p h n s o n . V  jižním Vietnamu byl proveden vojen
ský puč a byla nastolena nová diktatura.K novému převratu 
došlo také v Iraku.V prosinci byle prodloužena čs.-sovětská smlouva o dalších 20 let.Francie zavedla sériovou výrobu 
atomových bomb.Na Kypru znova vypukly nepokoje mezi tureckou 
a řeckou částí obyvatelstva.

••• ooo 00000000 ooo ..•
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Dne 1, ledna 1964 ve 13 hodin pronesl NOVOROČNÍ 
novoroční projev president republiky s.Antonín N o v o  t-PROJEV 
n ý . Zhodnotil uplynulý rok ve všech úsecích našeho PRESIDENTA 
veřejného a hospodářského života•Znove rekapituloval REPUBLIKY 
otázky loňské zimy a potíže,jež nám způsobila, 0gzor- 
nost věnoval zásobovaoí situaoi,jako důsledku loňské 
neúrody ,nedostatku krmi v a všech vzniklých potíží.
Velmi kladně hodnotil práci našich horníků.Ocenil význam 
oslav 20.výročí smlouvy se SSSfi a její prodloužení.Hovo
řil dále o perspektivách naší cesty vpřed v příštím roce 
i v letech dalších,o naší výrobě na světové úrovni,o nut
nosti zlepšení jakosti našich výrobků a technické úrovně 
v soutěži mezinárodní konkurence.Otázce zmetkovitosti 
v závodech a o škodách z toho vyvěrajících mluvil 
8 plnou vážností a důrazem.Ve svém projevu si všiml i 
drobných projevů ledabyloati v našem životě,čistoty, záso
bování,otázek zdravotnických,problémů zahraniční turistiky.
V další části svého projevu věnoval pozornost politickým 
úkolům letošního roku - volbám do všech stupňů NV,20.výročí 
Slovenského národního povstání,aj.Upozornil na obtížê jež 
nás čekají a vyslovil naději,že vše se nám podaří úspěšně 
překonat a zdolat v zájmu Šxastné budoucnosti naší socialistické vlasti a našeho lidu.V závěru pak popřál všem 
občanům naší vlasti hodně pracovních úspěchů na všech pracovištích, i hodně radosti,spokojenosti a štěstí v osobním 
životě.

Ve dnech 29.ledna až 9.února 1964 byly IX. ZIMNÍ, 
v alpském středisku zimních sportů Innsbrucku v Rakousku OLYMPIJSKÉ HR3C 
pořádány IX. Zimní olympijské hiy,které na sebe soustře- V INNSBRUCKU 
dily veškerou pozornost světové sportovní veřejnosti.
Také v našem místě byl o ZOH nesmírný zájem,který se projevil pravidelným sledováním televizních a rozhlasových 
reportáží ze všech druhů zimních sportů i čtením časopisů, které ve zvýšené míře věnovaly ZOH svou pozornost.Tomuto 
zvýšenému sportovnímu zájmu podlehli nejen mladí,ale i 
starší občané,nebô  tato vrcholná soutěž působila přímo sugestivně a vzbuzovala oprávněný zájem a mnoho diskusí.
Naši sportovci ze účastnili na ZOH lyžQvání,ledního koke je,krasobruslení,rychlobrualení a sánkování.Nedosáhli 
však žádných -vynikajících a vrcholných výkonů, ale přece je 
nutno jejich účast mezi 1292 sportovci ze 36 států hodnotit 
jako úspěšnou.V celkovém počtu získaných bodů se umístili 
českoslov enští reprezentanti na 12.místě.Hokejisté získali 
bronzovou medaili.

V neděli dne 16.února 1964 se konala MĚSTSKÁ 
v našem městě Městská konference KSC s tímto pořademí KONFERENCE KSC

1. Zahájení - s.inž.MK r č m á ř2. Projev zást.OV KSČ - s.Pavel R u c k ý
3* činnost MV KSČ - s.Vlad.G r y g a r



4* Diskuse
5. Zpráva mandátové komise - a*Egon 0 g n a r
6. Zpráva návrhové komise - a.Mil. R u s e k
7. Volhy nového výboru KSC - s. M o 1 i n
8. Závvr konference - s.inž. K r č m á ř
Zástupce OV KSC s. Pavel R u c k ý hovořil oá světových událostech a o podílu KSC na řešeni 

mezinárodních problémů .Dále hovořil o vnitřní situaci v na**
§em státě a o nejdaležitějších úkolech,jež strana a vláda SSR musí řešit za účinné pomoci všeho našeho lidu.

Předseda MV KSČ s.Vladimfr G r y g a v 
vyčel ve zprávě o činnosti z usnesení loňské konference 
a zabýval se dvěma nejdůležitějšími dokumenty strany,tj. ideologickou prací a upevněním národního hospodářství a 
zabezpečením životní úrovně obyvatelstva.Další část jeho 
projevu podrobila rozboru činnost a hospodářské výsledky v místních závodech,pojednávala o práci Měst NV,hodnotila 
situaci v zásobování a v distribuei.zabývala se soutěžío vzornou obec, jednala o činnosti SMB,5slí, o zdravotnictví 
a o přípravách k 20,výročí osvobození naší vlasti.V závěru své zprávy se pak předseda MV KSC s. Grygar zabýval vlast
nostmi komunisty.Tyto vlastnosti bychom si všichni měli osvojit, aby každý komunista byl vzorem občanských ctností a komunistické morálky.

K oběma předneseným referátům byla živá diskuse, dotýkající se světových,vnitrostátních i místních problémů.
Ha konferenci byl zvolen nový MV KSČ, v jěhož čele zůstal dále dosavadní předseda a. Vladimír G r y g a r .

V neděli dne 15.března 1964 byly ko- ČLENSkI SCH0ZJ nána členská schůze místní odbočky Svazu protifašistic- MÍSTU! 0DB0ČK1 
kých bojovníků s přizváním všech občanů města u pří- SVAZU 
ležitosti "25.výročí potupného 15.března 1939". PROTIFAŠISTIC-Přítomno bylo jen asi 40 účastníků. KiCH

Schůzi zahájil předaeda místní odbočky BOJOVNÍkS s. Jaroslav J a r o š  ,báseň Josefa Hory "Zpěv rodné 
zemi" přednesl », František R y b k a .  Hlavní projev měl zástupce krajského výboru SPB v Ostravě sr P o *  
l á n s k ý  , který vzpomněl tragických událostí před 
25 lety a v historickém pohledu na uplynulá léta se dotkl 
všech významných událostí v životě naáeho lidu,hodnotil 
jeho účast v boji za svobodu i jeho nezměrné utrpení ve vězení,v koncentračních táborech a pod katovskou sety rou nacismu.Zabýval se také politickým vývojem 
v Německu a přešel ve svém projevu na mezinárodní otázky 
současné doby.Svůj projev zakončil výzvou k jednotě,která 
je politickým výrazem našeho lidu a která se v současné 
době nejlépe uplatní v manifestačních volbách,před kterými stojíme.

K referátu byla řada diskusních příspěvků, které rozvedly některé jeho myšlenky a které byly zaměřeqr 
také na návštěv německých občanů v našem městě.
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V rámci 15.výročí založení Pionýrské KONCERT
organizace CSM byl v našem městě uspořádán v neděli PEVEXJKĚHO 
dne 26vdubna 1964 .ve 14 hodin v Domé osvěty KONCERT SDRUŽENÍ PfiVECKEIIO SDRUŽENI MORAVSKÝCH UČ ITELEJ, laureáta státní MORAVSKíCH 
cei$r avnositele Rádu práce* i nositele Ceny Petra UČITEI#'
Bez niče za řízení zasloužilého umělce profesora Jana 
Š o u p a l a ,  Koncert byl velmi úspěšný po stránce 
programové i po stránce návštěvy místních občanů i občanu z blízkého okolí.Rozprodej lístku zajistili pio
nýři obou ZDg v našem městě a pořadatelem byla Osvětová beseda. Velmi milým dojmem působila pozornost našich 
pionýrů,kteří kromě dirigenta odměnili kyticí kvetu 
také 8.učitele Oldřicha K r e j č í h o  ,dlouholetého 
člena PSMU - působícího v našem městě a s.učitele
V a v ř í k a ,který zde působil před několika lety.Vystoupení PSMU zanechalo v posluchačích nezapomenutelný 
zážitek a patřilo k nejzdařilejším akcím toho roku v ne- 
šem městě.

Pod vedením Městského výboru KSČ uspořádal OSLAVY 
Místní výbor NF za účasti všech složek oslaty l.máje 1. MAJE
pod heslem; V pevné jednotě strany a lidu za důsledné A OSLAVY 
plnění usnesení XII.sjezdu KSČ.Ve středisku Bílovec se DNE 
zúčastnily oslav tyto obce:Bílovec,£ílov,Bítov,Bravan- OSVOBOZENÍ 
tice.Lubo jaty, Slatiny, Staré Ves,lísek,Velké Albrechtice 9. KVĚTNA* 
a Výákovice.Seřadiště průvodu bylo by±© na Opavské ulici 
před závodem Koh-i-noor .Odtud -vyšel barevný průvod 
v 9,20 hodin za doprovodu několika hudeb a za radostného ohlasu mládeže i dospělých až na Rudé náměstí,kdy měl 
slavnostní projev taj.OV KSČ s. č er b á k.

V 19,50 hodin dne 8.května 1964 byla uspo
řádána oslavy Dne osvobození.Lsmpionový průvod s hudbou 
vyšel opět z Opavské ulice na Rudé náměstí,kde zástupci jednotlivých masových složek,lidová armády,milice â CSM 
položili věneo u pomníku.Slav-nost byla ukončena ohňo
strojem. Druhého dne.v neděli 9.května 1964 uspořádala TJ_Spartak Bílovec VIII.ročník CYKLISTICKÉHO ZÍVODU 
VITE2STVI za účasti předních cyklistů Moravy.Průběh zá
vodu byl* pozorné sledován bíloveckými občany po celé drá- 
ze.hlavně však u startu a u cíle,který byl na Fučíkově 
ulici před Lomem pionýrů.

/ Nejzávažnější politickou událostí roku VOLBY
1964 byly volby do národních výborů všech stupňů. Již DQ NfeODNÍCH 

/ od počátku roku všechna Činnost politických činitelů VÝBORU VŠECH 
a složek NF byla zaměřena na jejich přípravu. Proběhla STUPÍÍ& 
řada veřejných schůzí z nichž v našm městě byly nejvý- X SOUDC& Značnější ve dnech L6. dubna - to byla celoměstská schůze
V sálo místního kina a 23.dubna v jednotlivých občanských 
výborech města.Na všech těchto schůzích b̂ ly předneseny 
referáty o významu voleb do NV všech stupňů a doudců 
okresních soudů,které přednesli členové městské volební 
komise NF.Na těchto schůzích ty li občané seznámeni
s návrhy kandidátů na poslance,podanými ssákl.organizacemi 
KSČ,výboiy složek NF a jednotlivými pracovišti.
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Volby se konaly ▼ neděli dne 14* června 1964 a jejich průběh 
tyl zajiStěn těmito komisemi:
35 obrodnich volebních komisí ..... pro volby do MěsNV

3 ...  -M- do 0N7
1 obtodní volební komise ...  pro volbu okres.soudce
1 -H- ..... pro volby do NS1 ...  do KNV1 městská volební komise NV 
3 okrskové volební komise

Počet voličů n© ůzenií města byl 2 819, z toho počtu se nedostavilo k volbám 23 občanu .Důvodem neúčasti při 
volbách byla nepřítomnost ve městě - práce mimo město 
nebo dovolená*
Při volbách byli zvoleni tito poslanci:
Poslanec KS : a. Ervín A d a m e c  , dělník záv.Koh-i-noor
Poslanec KNV: s.inž.Marie J a n d o v á  ,tech.stát.statku v Bílovci,
Poslané# ONV: s. Vladimír G r j g a r ,předseda škol. a kult.komise ONV,

s. Adam Š i n d e l  ,ředitel ČNZ v Bílovci,
a.žofie H y k e l o v á  ,ved.provozovny 
holič*a kadeř*v Bílovci.

Poslanec MěstNV;
~ m r  J m é n o  : Bydliště: Ulice v Obvodě:
sr::sss3s= s e = s = = s s x 3 3 = 3 = = : 3 & = 3 3 s = s : : = = s 3 = x 3 s s s r = r : s = = s : s s s
1. B a y e r Alfons Budovatelská Budovatelská

Na Cvrčku
2. J e s t ř í b e k  Fr* Nádraží Nádraží,Tovární

Dukelská3* Ř e h á č k o v á  Olga Labui Labuí
4* R i e h t á r  Milan Bezručova Bezrucova,

Čá3 t Dukelské5. B z o n e k  Leo Bezručova Bezručova,
Havlíčkova

6* H r u ž í k o v é  A. Puškinova Puškinova,Sv.Cech®,
Vrchlického7* J e d l i č k a  Jos. Svobodova Svobodova,
část Fuškinové 8* Le a ň á k Fi*ant. Havlíčkova Havlíčkova,
část Svobodové 
a Vrchlického9* B í l e k  Jan Vrchlického část SvobodovélBSŠ»m2£&K&
Havlíčkovy a Puškinovy10. S m y d k e lub* Puškinova Havlíčkova I

11. K r u m p h o l z  A. Svobodova Opav-ská
12. S t a n o v s k á  M. Opavská část Opavské,

U splavut
13* V í c h a Frant. Cs.armády Cs.aimády
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14* G e b a u e r Jos. Ca. armády část Ca. armády
15* V í e ha Karel Mlýnská část Čs* armády,Mlýnská
lfc. V r á t n á Květ, Zahradní Valová,Prutová
17* S v o b o d o v á  Marta Marxova Marxova
18* F o j ti š k o v á M* Tkalcovská část Marxové,Tkalcovská
19* K a f k o v á  Etaa Tkalcovská část Tkalcovské
20* K u p k a  Ludvík Pivovarská Pří kopní,

Bzeržinského
21, S c h w e i n e r  Herbert Rudé nám. Rudé náměstí
22* L a z e e k ý Josef Jiráskova Jiráskova,

Radotín - část 23* S l á m a  Stanislav Sklenář ská Sklenář ská,
část.Radoiína

24* L o u č k a  Zdeněk Radotín část Radotína
25* Č e r n á  Marie Pivovarská Pivovarské,čáat Rud.nám.
26. O r s á g o v á  Anděla Pivovarská část.Rud.nám.
27. T o š k a František Gottwaldova Gottwaldova
28. V a v r e č k a  Frant. Gottwaldova část Gottwal.
29* 3 t i x Emanuel Ne samotě Na samotě,

, máje
30. F a 1 h a r Rudolf údolí mlad. Údolí mladých,

část l.ináje
31. S t a n o v s k ý  Karel Zahradní Zahradní
32* J u r k o v c o v á  Růž. Fučíkova Fučíkova
33. š p a č e k  Bedř. Fučíkova část FučíkovyWolkerova
34* MUDr. J o h a n  Jiří Jerem-enkova Jeremenkova
35. T m 1 Zdeněk Jeremenkova Část Jeremerikovy

Volby soudoj Okresního soudu v Novém Jičíně:

Soudce z povolánít s. M a s a ř í k  Zdeněk,prum.právník
Soudci okres* soudu: s. R i c h t r  Josef, nástrojář Koh-i-noor

s* K 1 a z a r Frant*,děl.Tatra Studénka,
s. L a z e c k á  Boh., děl. stát. statek Bílovec,
s. S k o p a l o v á  Auna,děl.ČSAD ,
s. K r u p p h o l z  Ant., předá. Měst NV,
s. V a j d a Ludvík, důchodce,
s. D u b o v ý  Bedř.,ved.podn.těch.školyv záv.Tatra Studénka, 
s. 0 b o r n á Ludm., učitelka ZDS,
s. A d a m e c  Ervín,děl.Koh-i-*noór
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s. P e t r u š k a  Josef, důchodce
s. B z o n e k Valentin,dispečér

zév.Kotouč štramberk 
s.MUDr K u č e Dušen,primář inter.odd.nemocnice 
s. A d s m e c Joaef,strážný Kch-i-noor
s, K r c j 5 í Božena,úřednice Qděv.záv.
e . J a š k e o v á  Véra,úřednice
s. H r u g k a Jiží, údržbář V2KG

Dne 2.července 1S64 se konclo v sále QPaSu USTAVUJÍCÍ v Bílovci v 16,00 hodin slavnostní zasedání MěetíiV,které ZASEDANÍ * 
řídil nejstarší poslanec dosavadního NV s. František Měst NVV í c h a . Po zahraní čs.státní hymny sdělil pořad 
jednání a přívítal všechny přítomné poslance i zástupce 
OV KSC s. K o n v i č n é h o  z Nového Jičína, jakož i přítomné členy komisí a občany města.Ne pořadu tohoto 
slavnostního zasedání MěstNV byle. zpráva o výsledku voleb no území město, slib poslanců Měst NV do rukou s. G r y  g & r a , 
poslance ONV,referát předsedy MěstNV,diskuse,schválení 
plánu práce MěstNV na druhé pololetí roku 1964.

Poslanci MěstNV složili slib tohoto znění:
" Slibuji na svou čest a svědomí,že budu věren Československé 
socialistické republice a věci socialismu.Budu dbát vůle a zájmu lidu,řídit se Ústavou a ostatními! zákony republiky 
a pracovat k tomu,aby byly uváděny v život".

Na této slavnostní schůzi byli zvoleni tito 
členové rady MěstNV:

e. Stanislav S l á m a  , předseda 1/ičetNV
s. Zdeněk T y m e 1 , náměstek předsedy MěstNVs. František V a v r e č k a  ,tajemník MěstNV
s. Zdeněk L o u č k a  ,člen rady
s. František L e s *r é k ,
s. František T o ě k s ,  -M-
s. Josef L e z  e c k ý ,
s. Bedřich š p a č e k ,
s. Jan B í l e k ,
s. Amálie H r u ž í k o v  á,-n-
s. Josef J e d l i  č k a ,
s. František V í c h a ,
Současně byly schváleny jednotlivé komise MěstN̂
V rámci předvolební agitace uspořádala Osvětová 

beseda v Bílovci ve středu dne 10.června 1964 ve 20 hodin 
v sále OPaSu na Rudém náměstí besedu na téma N a d  K r o 
n i k o u  m ě s t a .  Městský kronikář s.Einil P ř i k r y l  
seznáiuil přítomné ob čary s některými zápisy v městské kronice 
a zodpověděl četné dotazy o kronikářské práci v našem městě.
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I školní rok 1964/65 tyl zahájen letos op$t ZAHÁJENÍ
I slavnostním způsobem společně všemi školami na Rudém ŠKOLNÍHO
I náměstí .Hudba závodního klubu Koh-i-noor doprovodila naši ROKU 1964/65 
I školní mládež od ZD§ na Fučíkově ul. s postupným připoje- 
I ním žáků všech dalších škol n a Rudé náměstí,kde byla připra- 
I vena malá tribuna před Měst NV.Po příchodu žáků obou ZD5,ZŠ,
I SWŠ a Zemědělského odborného učiliště byl na Rudém náměstí 
I tento pořad:I 1. Etymna CSSR - hudba.
I 2. Zahájení slavnosti předsedou škol.a kult.
I komise Měst NV s.Bedřichem 5 p a č k a m
I 3. Projav zástupce místních škol a.řediteleI P ř i k r y l a
I 4. Závěr slavnosti - a. S p a č a XI 5* Píseň práce - hudba.
I Předseda školské a kulturní komise Měst NV
I 8. Bedřich š p a č a k ve svém zahajovacím projevu za při- 
I tomnosti předsedy Měst NV s. Stanislava S l á m y  přivítal 
I všechny přítomné žáky,učitele a ředitele škol do nové práce 
I a popřál jim mnoho úspěchů v jejich činnosti.Zdůraznil vše- 
I strannou pomoc Měat NV místním školám, zabýval se jednotlivými 
I akcemi ve výstavbě našeho školství a ve školských zařízeních■ ve městě, a nastínil další perspektivy postupného rozvoje .Pak
I předal slovo řediteli ZDŠ na Qottvaldově ulici a.Emilu P ř i - 
I k r y l o v i  ,který se ve svém projevu zaměřil na výchovné I problémy škol v letošním školním roce.Ve svém projevu vyzvedl 
I význam dvou základních historických událostí pro činnost na 
I školách,a to 20.výročí SNP na začátku školního roku a 20,výro*»
M Ďí osvobození naší vlasti slavnou Rudou armádou v jarních■ měsících příštího roku.Svůj projev adresoval zvláší žákům 
I ZD§,z5,SWS a ZOU,učitelům a rodičovské veřejnosti.Závěr 
I slavnosti učinil opět předseda škol.a kult.komise MěstNv 
I s . Š p  a č a k  .Celá slavnost byla ukončena Písní práce.
■ Pak se žáci jednotlivých škol odebrali do svých škol,kde jim I v učebnách připravili třídní učitelé školní pomůcky a potřeby.
I Byl to pěkný,radostný a slavnostní den.

I V 10 hodin dne l.září 1964 byla v Městském OTEVŘENÍ
■  muzeu v našem městě malá slavnost za přítomnosti pozvaných STALE
■  zástupců kulturních a osvětových zařízení okresu,Měst NV a EXPOZICE 
m  celé veřejnosti,při níž správce Městského muzea s. Stanislav M&STSKEHO■  S l á m a  (mladší) otevřel stálou expozici muzea.Eyla to MUZEA •
■  výtnamná událost, nebol kromě krátké dotw po roce 1945, bylo■ muzeum v našem městě pro veřejnost uzavřeno, sbírky byly ulo-
■  ženy v depozitáři a konzervovány.Bylo totiž plánováno přemí-
■  stění muzejních sbírek do opraveného zámku a předchozí správ-
■ kyně muzea, s. Marie M á l k o v á  ,provdaná S a l i c h o v á ,
■  činila k tomuto přemístění všechny potřebné přípravy.Projevovala■  o tuto práci velký zájem a ve stávajících místnostech muzea
■  konala příležitostaé výstavy a-vlastivědným zaměřením pro poznání
■  umění a života ve zdejším kraji.Z důvodu mateřství odešla
■  na mateřskou dovolenou,a protože původní plány na umístění
■  muzea v zámku byly změněny a muzeum bylo ponecháno ve starých
■  místnosteohybyly všechny započaté přípravy na nové umístění
■  zbytečné .Soudružka Marie Málková se již do Bílovce nevrátila
I  a na její místo nastoupil, s. S l á m a  ,původním zaměstnáním
■  učitel a taneční mistr. Instaloval muzejní sbírfy v místnostech



dosavadního muzea a dna l.září 1964 byly zpřístupněny veřejnosti.

Dne 3.září 1964 byl uspořádán lamp1o- OSLAVA 
nový průvod městem v 19,00 hodin od Domu osvěty k památníku 20.VÍR0CÍ umučených obětí fašismu a nacismu před závodem Koh-i-noor SLOVENSKÉ- 
k Oslavě 20.výročí Slovenského národního povstání.Před HO NAROĎ,
památníkem pronesl slavnostní projev předseda KV SFB. POVSTÁNÍ

Dne 12.října 1964 v 10,30 hodin byla VÍZNAMNÍ v Sovětském svazu vypuštěna na oběžnou dráhu kolem Země ÚSPĚCH * 
nová silná kosmická lo3 VOSCHOD se tříčlennou lidskou po- SOVĚTSKÉ 
sádkou,kterou tvořili;velitel lodi letec - kosmonaut HKSXS KOSMONAU- aXBXgXfcaBQBai inž.plukovník Vladimír K o m a r o v, TTKY
lékař - kosmonaut Boris J e g o r o v  a vědecký pracovník kandidát technických věd Konstantin F e o k t i s t o v .
Kosmická lofl obletěla za 24 hodiny šestnáctkrát zeměkouli a vrátila se bezpečně na Zemi po splnění všech úkolů.
Naši občané s velkým zájmem sledovali rozhlasové zprávy
0 průběhu letu 1 o slavném přistání a radostném přivítání hrdinných kosmonautů.

Bíloveckou veřejnost rozrušila trochu SOUDRUH 
zpráva o zasedání Nejvyššího sovětu SSSR, v níž se říká: NIKITA 
"Dne 15.října 1964 se za předsednictví předsedy presidia SERGEJEVlC 
Nejvyššího sovětu SSSR soudruha A.I.Uikojana konalo zase- C H R U š - 
dání Nejvyššího sovětu SSSR. Presidium Nejvyššího sovětu C 0 V 
SSSR projednalo otázku obsazení funkce předsedy rady ml- UVOLNĚN 
nistrů SSSR.Presidium Nejvyššího sovětu SSSR vyhovělo žá- Z FUNKCE 
dosti soudruha Nikity Sergejeviče C h r u š č o v a  .aby 
byl uvolněn z funkce předsedy rady ministrů SSSR vzhledem 
k vysokému věku a k zhoršenému zdravotnímu stavu. Předsedou 
rady ministrů SSSR jmenovalo presidium Nejvyššího sovětu 
SSSR soudruha Alexeje Nikolajeviče K o s y g i n a  a uvol
nilo Jej a funkce prvního náměstka předsedy rady ministrů 
SSSR. 'Soudruh Nikita Sergejevič Chruščov byl 
pro svůj osobitý přístup k různým otázkám mezinárodního1 vnitrostátního života a pro své opravdu otevřené a upřím
né jednání velmi oblíben, a byl symbolem opravdu bodrého 
sovětského člověka.Jeho jméno je spjato s mnoha význačnými politickými událostmi poslední doby i s nesmírným rozvojem 
sovětské vědy na poli kosmonautiky .Proto zpráva o jeho odchodu 
z politického života SSSR tak silně zapůsobila na všechny občany,kteří ho znali z jeho temperamentních projevů
v rozhlase a televizi.Mnozí naši občané viděli také N.S.
Chruščova v Os trávě, kterou navštívil.

V sobotu dne 17.října 1964 zemřel nej- FRANTIŠEK známější občan našeho městg, soudruh František B e r n -  BERNKOFF 
k o p f .ředitel školy,poslanec expozitury ZNV v Ostravě, ZESlftEL ředitel Státní banky v Bílovci a naposled důchodce.Jeho 
jméno zůstane trvale spojeno s naším městem, jemuž věnoval 
všechny své síly i myšlenky v průběhu svého velmi aktivního života.
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Marodil se dne 30*12,1994 v Draho tu čích 
u Hranic.V roce 1919 přišel do Bílovce jako mildý,nadšený 
učitel a stal se prvním ředitelem české menšinové školy*
Zapojil se plně do veřejného života,vstoupil do sociálně - 
demokratické strany, a politický život, jemuž od té doby zůstal věren až do smrti, se stal smyslem jeho veškeré vlastni 
práoe.Hosti z něho politik širokého rozhledu a neúnavný bo
jovník za práva dělnické třídy v obdob! I* republiky i po osvo
bození v roce 1945,která prosazoval jako čelný funkcionář původně sociálně-demokratické strany, po sloučeni pak komunistické strany*Stál vždy v prvních radách bojovníků za po
krok, za zvýšeni vzdělanosti, za odstraňování sociálních křivd 
a nespravedlností.Celý jeho život byl vyplněn úsilovným budo
vatelským snažením ve prospěch našeho města a jeho .lidu, 
ve prospěch širokého okolí a později celého kraje*Užasnávpra- 
covitost ve prospěch společnosti,houževnatost při odstraňo
váni překážek, vy trvalost při zdoláváni úkolů - to byly krásné 
a příkladné lidské vlastnosti s.Františka Berakopfa,jimiž 
vítězil rad svými politickými odpůrci.A z těchto jeho viist- 
ností vznikala díla,jež jsou v našem městě trvale spjata 
s jeho jménem*Jsou to všechny bílovecké školy,které vznikly 
z jeho popudu a za jeho pomoci,at máme na mysli první českou menšinovou měšťanskou školu, dnešní devítiletou školu na Fučí
kově ulici,z období I*republiky,či otevření reálného gymnasia 
v Bílovoi po roce 1945, v roce 1946, dnešní SWS v Bílovci.Tímto dílem dokončil organickou výstavbu školství v našem městě 
s ohledem na potřeby celého okolí Bílovce, s ohledem na schopnosti a uplatnění zájmů chlapců a děvčat z města i okolních 
vesnic* V srpnu 1946 odešel s.František Bernkopf 
ze školy, ne bol byl povolán k výkonu politické funkce na bývalou 
expozituru ZNV v Ostravě,kde vedl odbor výstavby zničených 
oblasti zdejšího kraje a odbor finanční.Po územní reorganizaci 
se stal ředitelem Státní banky v Bílovci a odtud odešel do 
důchodu,na opravdu zasloužený odpočinek po plodném životě,vyplT něném prací houževnatou a neúnavnou.Ale ani v důchodu neztra
til zájem o veřejné záležitosti.Denně jsme potkávali s. Bern- 
kopfa v ulicích města, denně měl vždy co říci k problémům 
výchovy,školy,života mládeže,denně sledoval puls života a práce 
v Bílovci a ve světě až do posledního vydechnuti*Zemřel v 70 letech ve městě,které se stalo jeho pravým domovem a které 
opustil jen v době okupace.Pohřeb tohoto zasloužilého občana se konal 
v úteiý dne 20*října ve 14,30 hodin za velké účasti občanů a 
školních dětí i učitelů.Ani vytrvalý déši neodradil vděčnou 
bíloveckou veřejnost,aby vzdala poslední dík svému učiteli a 
spoluobčanu*Jménem OV KSC,MV KSČ,všech složek NF a občanstva 
se rozloučil se zemřelým s.Vladimír G r y g.a r ,člen rady ONV a předseda MV KSČ, jenž zhodnotil jeho občansky a politický 
význam, za Měst NV hovořil s. František V a v r e č k a  , ta
jemník Měst NV.V 16,30 hodin bylo rozloučení se zemřelým 
v krematoriu v Ostravě za účasti velkého počtu bíloveckých 
občanů.Tam zhodnotil jeho význam pro město s.Bnil P ř i k r y l  , 
ředitel školy .Osobně se s ním rozloučil i s.Emerich K a h á n e k, 
politický a kulturní pracovník ze Studénky,jeho dřívější politický spolupracovník.Při obřadech v Bílovci i v Ostravě zpíval 
pěvecký sbor pod vedením s.Karla K y s i 1 k y .Smrtí s.Fran
tiška Bemkopfa se uzavřel opět jeden život v našem městě, 
život̂ výrazný,osobitý a plně dožitý.
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S velkou pozorností a zájmem byl v našem XVIII.LETNÍ 
městě sledován próůběh XVIII.letních olympijských her QLDáPIJSKB-
v Tokiu,kde početná výprava československých sportovců HKX 
hájila úspěšně naše národní Ijarvy. 7 067 sportovců z 94 zemí 
pochodovalo na Národniot stadionu při kahájení OH dne 10.října 1964.V průvodu byli nejznámější závodníci,kteří v průběhu 
dalších 15 dnů čestně soutěžili v opravdové éportovní stateč
nosti a ušlechtilosti ducha.českoslovenští sportovci se umí
stili v celkovém pořadí na lO.místě a získali 5 zlatých, 6 stří
brných a 3 bronzové medaile.Nejpopulámějšími našimi sportovci 
se stali Věra č á s l a v s k á  ,Jiřl D a 1 e r ,Ludvík D a 
n ě k  ,Hans Z d r a ž i 1 a .Josef O d l o ž i l  a další. 
(Gymnastika, jízda na kole,disk;,vzpírání,běh na 1 500 m).
80 000 diváků sledovalo zakončení OH 1964 v Tokiu v sobotu dne 24.10.1966jpři slavnostním ceremonielu,při kterém zhasl 
olympijský oheň,aby za čtyři roky opět rozehřál všechna 
srdce k sportovnímu zápolení v Mexiko City 1968.

Ve čtvrtek dne 12.listopadu 1964 v 10 ho- VOLBA 
din byla v historickém Vladislavském sále Pražského hradu PRESIDENTA 
provedena volba nového presidenta ČSSR Národním shromáždě- REHJBL2KX ním.Schůzi Národního shromáždění zahájil a řídil jeho před
seda s. Bohuslav L a š  t o v i č k a .Jednomyslně byl pre
sidentem ČSSB opět zvolen s.Antonín N o v o  t n ý všemi 
přítomnými 294 poslanci NS.Návrh na jeho zvolení se opíral
o vzácné osobní vlastnosti soudruha Novotného,o jeho zkušenosti i o jeho jasný leninský přístup k řešení politických, 
hospodářských i kulturních potřeb naší společnosti.Vycházel 
z ocenění jeho denního zájmu o bezprostřední problémy našich pracujících.

Občané našeho města sledovali s velkým 
zájmem slavnostní akt v televizi nebo poslouchali rozhlas 
a s dojetím vyslechli slova ústavního slibu presidentovat 
fSlibuji na svou čest a svědomí věrnost Československé 
~S5SISlIStIčS5~rě^Q 5II515~véčI^š5č!t5Ilši5u7r>v5“po|l!5?i5sti

Ukončení Měsíce Československo - sovětského UKONČENÍ 
přátelství v roce 1964 bylo provedeno na veřejné schůzi MĚSÍCEobčanů ve čtvrtek dne lO.prosince 1964 v 19 hodin v sále PfiATELSTV: 
OPaSu s tímto pořadem:1. Zahájení - s.Mir. H u š e k  ,předseda

MěstV NF
2. Referát na závěr MČSP - s.Egon 0 g n a r ,místopředs.Měst V KSČ
3. Promítání filmů: Vývoj v NěmeckuUmění Afrity 

Výzkum v Antarktidě
4. Problémy soudasné mezinárodní situaces diskusi - s. Alois K u £ a ,řd.stálé

div.scéry 
v Nov.Jičíně

5. Slosování zájezdových známek.
Posluchači v počtu asi 40 osob vydrželi 

na besedě až do pozdních nočních hodin.
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Měsíc přátelství československého a sovětského lidu byl 
v našem městě zahájen dne 6.listopadu 1964 ve 13.00 hodin na Sudém náměstí oslavou 47. výročí VfiSE za účasti škol 
a pracujících místních závodů a podniků, i za účasti široké bílovecké veřejnosti.Ve 14,00 hodin byl uspořádán III.ročník 
běžeckých závodů mládeže místních škol, okolo Rudého náměstí.Hlavním organizátorem těchto závodů je každoročně s.učitel 
Zdeněk K u c h t a  ve spolupráci a jinými učiteli tělesné 
výchovy.

Na schůzi pléna Měst NV dna ZHODNOCENÍ 
29.12.1964 byla zhodnocena činnost Měst NV v Bílovci PRÁCE Měst NV 
za uplynulý rok.V stručnosti možno tuto činnost oha- V ROCE 1964 rak te liz o vat takt-os
Komise plánovací a finanční:

Pracovala podle schváleného plánu práce .Sestavovala plány pro Domovní správu,Komunální služby města a ostatní úsekypráce MěstNV.čtvrtletně 
hodnotila výsledky hospodaření a předkládala hodnocení radě Měst NV .Komise sledovala také řadu úkolů, jako pl
nění akce "Z", školní stravování a pečovala také o měst
ský majetek.Každý rok organizuje provádění inventarizace hospodářských prostředků ve všech zařízeních NV.
Komise zemědělskát

Sledovala postupy zemědělských prací v průběhu celého roku.prováděla prověrky v ob-jektech 
státního statku, prováděla soupisy osetých ploch ,apod.
Sledovala také plnění všech dodávek a organizovala brigádnickou výpomoc státnímu statku při naléhavých potřebách.
Prováděla také prověrky využití zemědělské půdy.
Komise pro výstavbu;

Od začátku roku vydala celkem 101 
různých stavebních povolení,z toho 21 stavebních a 4 
demoliční .Sledovala také a řídila všechny stavební akce na území města v akci "Z" a starala se o úpravu města 
k 20.výročí osvobození.Při této příležitosti je nutno zazna
menat nejdůležitější sledované a prováděné akcetJe to 
v prvé řadě stavba dílny a odborné pracovny fyziky a chemie na základné devítileté škole n a Gottwaldově ulici,stavba 
márnice na místním hřbitově,oplocení domů na Rudém náměstí, 
kanalizace na Radotínské ulici.Při různých akcích ve městě bylo odpracováno letos celkem 74 578 brigádnických hodin, 
což na jednoho občana činilo průměrně 15,5 hodiny.Vypra
covaný plán úkolů na zvelebení města na počest 20.výročí 
osvobození čítá 235 akcí v hodnotě 2 872 900,—  Kčs.
Z toho bylo v letošním roce splněno 214 akcí v hodnotě2 325 900,—  Kčs.
Komise pro místní služby a místní hospodářství|

Péče o plněnř̂ ŽBMunálních služeb,
Domovní správu a úseku místního hospodářství Měst NV byla 
hlavní náplní práce jamnované komise.Tato komise se zamě
řila na sledování plněnívplánu tržeb od obyvatelstva a 
na rozšiřování a zkvalitňování služeb pro obyvatelstv-o.
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Školská a kulturní komise:
V průběhu roku sledovala činnost škol, opravy ve školních budovách a zařízeních,dala podnět

k přestavbě bývalého Domu pionýrů na společnou školní jí
delnu a školní družinu, věnovala pozornost místnímu muzeu 
a archivu*Vypracovala plán kulturní činnosti ve městě, 
sledovala činnost místní lidové knihovny a QB.Při této komisi pracují subkomise pro otázky mládeže a sbor pro občan
ské záležitosti,Je nutno vysoce hodnotit zvláátěěbor pro 
občanské záležitosti za vedehí s.učitele Oldřicha K ř e  j - čího,který dovedl kolem sebe soustředit řadu obětavých 
spolupracovníků pro různé obory činnosti,dal sboru jasný 
a cílevědomý plán celoroční činnosti,který je zaměřen 
na osobní potřeby každého občana - od kolébky až po hrob,
A v tom je ušlechtilé a humánní poslaní těchto obětavých pracovníků.
Zdravotní komise;

Sledovala stav zdravotních služeb ve 
městě a zajišťovala otevření nově polikliniky v našem městě. Komise provedla 14 zdravotních průzkumů v různých provo
zovnách, jako ve výrobně polotovarů,ve skladu zeleniny, v pekárně,na jatkách ,apod.Kontrolovala také zdravotní prů
kazy zaměstnanců v obchodech, ve školních jídelnách a věnovala 
pozornost životní úrovni občanů cikánské národnosti,Zabývala se také neuspokojivými ubytovacími podmínkami pracovníků 
na státním statku,Řešila různé stížnosti občanu v rámci 
své působností, a zjednávala nápravu,Pomáhalo při úpravě 
jeslí na Sklenářské ulici,které si vyžádaly 35 000,—  Kčs nákladu.Při komisi je ustavena také protialkoholní subkomise.

Komise pro obchod spolupracovala s 9 
spotřebitelskými radami a s občanskými kontrolory,jichž 
bylo 16,kteří prováděli namátkové kontroly v prodejnách.
Komise projednávala zjištěné závady a činila opatření na 
jejich odstranění.Pečovale také o rádné zásobování obyvatelstva 
spotřebním zbožím.
Komise sociálního zabezpečení̂

V letošním roce měla tato komise zvýše
né úkoly při projednávání návrhů na úpravu důchodů.V našem 
městě je eelkem asi 700 důchodců .Komise projednala 68 návrhů 
na zvýšení důchodů,z nichž ONV uznal 40 případů,což činilo měsíčně celtem 4 200,— Kčs.Kromě toho koraise řešila poskyto
vání jednorázových výpomocí .K tomuto účelu bylo letos vypla
ceno celkem 54 400,—  Kčs.Na stravování důchodců vyplácl kooiee podporu ve 35 případech.Příspěvek TBC je poskytován5 občanům. Pečovatelská péče je vyplácena ve 2 případech.
Komise také pečuje o přestárlé osoby a různé sociální pří
pady v různých rodinách.U přestárlých a nezaopatřených ‘ osob se stará o jejich umístění v domovech důchodců.
Komise pro veřejný pořádek;

Tato devítičlenná komise pracovala ve 
dvojíš složení -širší (záležitosti všeobecné) - užší (zá-
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ležitosti pracovní).Komise věnovala pozornost boji proti 
alkoholismu,cikánské otázoe a socialistickému soužití.
Komise bytové:

Tato komise řeěila bytové otázky 
na území města a stanovila pořadník na byty V jednotlivých čtvrtletích.

Rok 1964 se vyznačoval zvýšenou spoluprací SSSR a USA při vypuštění e polečné družice ECHO 2 při 
výzkumu kosmického prostoru.Fi-ancia navázala diplomatické 
styky s čínskou lidovou republikou.Na zývěr měsíce ledna HEJD8LE2ITÍ8J- v Sovětském svazu byly vyneseny jednou raketou dvě kos- Sí UDÁLOSTI 
mické družice na odlišné dráhy kolem Země.Měsíce únor, ROKU 1964 březen a duben se vyznačují zvýšenou diplomatickou čin
ností .nebot v Kurdistánu byla ukončena válka MKX a rovněž 
Etiopie a Somálsko zastavily palbu na svých hranicích.Na 
Krymu pečovaly o pořádek jednotky OSN.Britové bombardovali jemenské město Haríb. ČSSR a Jexuen podepsali smlouvu o přátelství a spolupráci.V květnu byla v Asuánu dokončena 1.etapa 
stavby asuánské přehrady a v IndiiJf zemřel indický před
seda vlády Džaváhalál Né h r ú.V červenci zemřel předseda francouzské KS a. Maurice T h o r e z  av srpnu generální 
tajemník italské KS s-» Palmiro T o g l i & t t i  .V říjnu 
bylfv západní Číně uskutečněn první čínský jaderný pokus.
V listipadu byl zvolen presidentem USA demokratický kandi
dát L.B. J o h n s o n . V  tomto období začíná také otevřená agrese USA proti Jihovietnamské demokratické republice.

Závěr roku byl ve znamení pěkné ZÁVÉS BOKU zimy,nebox na vánoční svátky napadlo mnoho sněhu.Zima 
byla mírná a ptoto děti měly mnoho radosti ze sánkování 
a lyžování.Poslední den v roce naši občané prožili různým způsobem podle svých zájmů.Ve všech bíloveckých re
stauracích a v Domě osvěty byly konány Silvestrovské večery za velké účastiobčanů,hlavně mladšího věku.Ti starší zůstali 
doma u televizorů nebo rozhlasových přístrojů.Televizní 
ani rozhlasový pořad letos však nebyl vůbec veselý a byl zklamáním všem,kteří se chtěli pobavit.

... ooo 000 ooo ...
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Celý rok 1965 tyl ▼« znamení oslav 20.výročí osvobození naší vlasti • Tomuto slavnostnímu významu Jubi
lejního roku věnoval podstatnou část svého novoročního pro
jevu president republilgr a. Antonín N o v o  t n ý ,a celý 
náš život od počátku roku hyl upnut k slavným májovým dnům, které byly před námi.Každý náš občan se zaoýšlel nad slav
ným výročím a každý určitou formou závazků chtěl přispět 
k důstojné jeho oslavě.Z těchto závazků vzniklo pak dílo, které podstatně přispělo k lepšímu vzhledu našeho města a 
které bylo dokladem obětavosti a pochopení společenského 
významu celé akce.Budu o něm hovořit v závěru roku při hodnocení práce Měst NV.Byly prováděny rozsáhlé úpravy starých 
domů na Rudém náměstí a v přilehlých ulicích, byly obnovovány 
fasády domů a město získávalo lepší vzhled.Při opravě domu mez iholi čs tvím a obchodem s prádlem u kostela nalezl 
zedník S o l n i o k ý  z Velkých Albrechtic při bouráni 
vnitřní zdi sklenici,která se rozbila a v nl byl němecty psaný list tohoto znění:

"Majitelka domu byla Brna S o k o l o v á .  ZAJÍMAVÍ------------------ ------- --------- KŽT.-R7. pftl
Dnes 10.dubna 1921 bylo toto psaní zazděno.Patříme od OPRAVĚ DOMU 
října 1918 k české republice .byli jsme k tomu jako NA RUDÉM
slezští,Němci donuceni,ačkoliv mírová smlouva po světové NAMŽSTI 
válce 1914 - 2>918 zajišťovala národům volné sebeurčení.
Dnes chtějí němeokou existenci zničit.AÍ přijde,co přijde, 
my zůstaneme Němci a doufáme,že také ještě vy,kteří toto 
psaní naleznete.Bílovec čítá 5 000 obyvatel,z toho J« Ipodle sčítání lidu z roku 1921 asi 200 osob Cechů.

V aomě bydlel cestující Veleba a učitel na odpočinku Wodke.Sociální demokraté spravují obec,ne
mají ale o nějaké správě ponětí.Během sv$ činnosti nadě
lali velké dluhy,že město přijalo 2 miliony městské půjčky. Snad budete ještě platit z toho i vy.Starosta města 
byl sociální demokrat J. H e 1 1 e r ,povoláním pekařáký tovaryš,zástupce ž i d K n o p f e l m a c h e r  .Město mělo již plynové osvětlení a vodovod.V tomto roce byla vystavěna také elektrárna továrníkem S a l c h e r e m .
Farářem města tyl Augustin H e n s e 1 .Nyní nemá také 
být toto místo obsazováno státem,nýbrž církevní obcí.

Drahota byla po válce velmi velká,protože 
naše papírové peníze neměly žádnou cenu.Zlaté a stříbrná 
mince jednoduše nejsou,nanejvýše kde byly uchovány Skiyty, protože všechny drahé kovy v penězích byly staženy.Tak 
např.se platilo papírovými korunami:1 kg žitné mouky
2 Kčs,ve šmelině 5 Kčs,l kg.pšeničné mouky 2 Kčs,ve šme- 
lině až 10 Kčs.l kg hovězího masa 16 Kčs, telecího 16 Kčs, 
vepřového 20 Kčs,sádla a špeku 1 kg 40 Kčs.Kuře 60-70 Kčs, husa 100-120 Kčs.Za dobrý kus hovězího dobytka 6 000 - 
8 000 Kčs,lepší kůň 24 000 - 30 000 Kčs.Metr lněné tkaniny 
zaplatil se 70 - 90 korunami. 1 m bavlněné véby 36-40 Kčs.
1 m látky (sukna) od 120 - 320 Kčs.pár bot 250 - 320 Kčs.
Krejčí žádá od šití obleku 600 - 800 Kčs,když dáme látku,
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podšívku,knoflíky a nitě. 1 q pšenice ,nebo žita .stál 
190 Kčs,ve šmelině 600 Kčs. 1 q brambor 50 Kčs. 1 m 
palivového dříví 30-50 Kčs.Zedník vydělal za pracovní 
hodinu 8 Kčs, dělník v železářství 12 Kčs. 1 q uhlí stojí 60 Kčs.Všechno je možné koupit jen na lístky.Tak jsou 
lístky na chléb,maso,tuk,cukr,uhlí a brambory."

(Přeložil s.Eduard V e n c e l i d e s  , 
učitel na ZDS v Bílovci,Gottwaldova ul.)

Pisatelka tohoto doipsu byla manželkou učitele Sokola, 
který působil na zdejší německé škole.v období II.světové 
války tyl ředitelem dívčí měší.školy v Bílovci. Byl malířem 
a jeho obrazy se naoházejí v řadě domácností nynějších obyvatel města.V roce 1945 byl internován v místním tá
bore pro Němce, a na popud prvního ředitele české školy v Bílovci,s.Jiřího Vokřínka,školského referenta ONV 
v Bílovci, byl pověřen vymalováním všech zničených českých 
škol v okrese.Tyto malby provedl v pastelu,nebot v této technice dosahoval nejlepších úspěchů.Při posledním odsunu 
Němců z Bílovce byl i tento německý učitel a malíř odsunut 
do západního Německa.Jeho obrazy zničených škol byly později 
přiděleny jednotlivým škol&B,obrazy zničených částí našeho města jsou jednak v ZDŠ na Fučíkově ulici a jednak v místním 
muzeu.

% ?
Oslavy 20.výročí naší vlasti slavnou OSMgX

Rudou armádou byly v našem městě zahájeny den před 20.VÍR0ČÍvýročím osvobození našeho města,tj.ve čtvrtek dne OSVOBOZENI
29.dubna 1965 v 15 hodin,kdy bylo slavnostní společná NáSl VLAST! 
zasedání Měst V KSČ a Měst NV v malém sále Pornu osvěty. SLAVNOU

RUMUPo zahraných hymnách zahájil jednání ARMÁDOUpřivítáním všech přítomných s.Egon 0 g n a r ,předseda 
MěstV KSČ a ředitel ZDS v Bílovci,Fučíkova ul..který 
v úvodním slově sdělil pořad jedniní a nastínil historický 
Význam KSČ a její zásluhy o osvdbození našich národů 
z jařma okupace a fašismu před 20 lety .Znova zdůraznil 
naši vděčnost Sovětskému svazu a jeho hrdinné armádě, 
která naše město před dvaceti lety dne 30. dubna 1945 
osvobodila. Po jeho úvodním projevu přednesl kulturní 
pořad pěvecký kroužek žáků ZDS v Bílovci,Gottwaldova ul. 
pod vedením s.učitele Karla K y s i 1 k y. Velmi pěkně 
sestavený pořad písní a recitací uváděla žákyně VI.A tří<fy B a r v í k o v á  .

Hlavní projev měl tajemník Měst NV s. František V a v r e č k a  .který se zabýval ne j význam
ně jšími událostmi v životě našeho města v uplynulých
20 leteoh, vzppmněl všech předsedů Měst NV a členů MěstNV, 
kteří se podíleli při budování města na zdolávání těžkých úkolů a ocenil obětavou a ochotnou pomoc spoluobčanů, 
kteří po 20 let budovali město z trosek v roce 194? až k dnešnímu jeho stavu.

Po projevu s.tajemníka byla předána
S  znamenání zasloužilým občanům města .Tato vyznamenání 
edal člen rady „ONV v Novém Jičíně s. Vladimír G r y g a r 

á zástupce OV KSČ v Novém Jičíně s . K o n v i č n ý .
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Naši občané dostali v jubilejním roce tato Tyznamenáni;
1. Vyznamenání udělená presidentem republiky:

a* Jaroslav F r y 5 k a
a. Josef L a z e o k ý
s. Martin M u č k a
8. Rudolf T i c h ý

2* Vyznamenáni udělaná QV KSČ a ONV ▼ Novém Jičíně:

a/ Čestné uznání: 1. Emilie J e d l i č k o v á
2. Josef K e l e š e v s k ý3. Miroslav H i k e 1
4. Egon 0 g n ar5. Emil P ř i k r y l
6. Vlasta P i l n á
7. Oldřich R i c h t e r
8. Anežka S l a v í k o v á
9. František V a v r e č k a10. PrantiSek V í o h a

b/ Pamětní medaile: 1. Zdeněk Č e r n ý
2. Teodor C h u d a
3. Amálie H r u ž í k o v á4. Josef K u b í n

/ 5. Jaroslav J a r o S
6* Václav N i k • 1
7. Miroslav R u s e k
8. František T oš k a
9. Josef Z v o n í k

i '• *
3. Udělené pamětní medaile k 20.výročí osvobození Československa:

s. Ervín A d a m e cа. Marie B a r t o f t o v á  
s. Arnošt ř i g a 1
s. František L e s n á k 
s. Jan M r á č e k  s. Viktor R a š k a  
s. Milan R i c h t a r s. Bedřich š p a č e k  
s. Josef J e d l i č k a

4. čestná uznání Měst NV v Bílovci :

1. Karel A l e š
2. Ervín A d a m e c
3. Marie B a r t ň o v á
4. Jan B í l e k
5. Jindřich B i e n e r
б. František B l á h a
7. Leo B z o n e k
8. Rudolf B z o n e k
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9. Marie C e c h a n o v i č o v á10. Vilém D 1 u h o š
11. Jaroslav D o b e š12. Julius F á b e r
13. František F i a l a
14. Arnošt F i g a 115. Joseg G a r g u l á k16. Otakar G r y g a
17. František H a v e 1 e k
18. Josef H e r o l d
19. Jan H a r a b i š20. Zdeněk J e d l i č k a
21. Josef J e d l i č k a22. František J e s t ř í b e k
23. Štěpánka K a r k o š k o v á
24. Miloslav K l e m e n t
25. Otakar K 1 o s26. Jakub K o v a ř í k
27. Jan K o n á ř28. Květoslava K r č m á ř o v é
29. Oldřich K r e j č í  ,!30. Antonín K r uiapholss
31. František K u r e č k a
32. Karel K y s i 1 k a
33. Josef L a n g e r
34. Otto L a n g e rv35. František Le silák36. Josef L i e n e r t  \
37. Jaroslav L o n g i n38. Zdeněk L o u č k a
39. Pavla L o s e n i c k á  \40. Vlasta L u b o j a c k á
41. Oldřich M a l í k42. Rudolf M a t u š
43. Eliška M é j ž í š k o v á44. Dr.Josef N e n i č k a45. František N i k e 1
46. Ladislav P a z d e r a47. Josef P e t r o v s k ý
48. Karel P o l á š e k
49. Viktor R a š k a50. Bohuslav R o z s y p a l
51. Milan R i c h t a r52. Alois S k o t n i c a
53. Schwarz František54. Karel S t a n o v e k ý
55. Marta S v o b o d o v á
56. Bedřich š p a č e k57. František S r u b a ř
58. Manuel š t i x
59. Františka š r u b a ř o v á
60. Zdeněk T y j  e 1
61. Josef V a ň o u č e k62. Josef V a v r e č k a
63. Bichard V e č e r e k64. Světla Z á v o d n í k o v é
65. Josef Z e m a n
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5* Udělení upomínkových odznaků akce MZM v jubilejním roce 
20.výročí osvobození:

a/ Zlatý odznak: 1. Antonín G e b a u e r2. Petr S č u r e k
3. František V í c h a
4. František K o l o v r a t5. Leopold L e i c h e r t
6. Alois T o f f e 1
7. Karel B o h d a l
8. Josef N o v á k
9* František J u c h e l k a
10. Jan M e 1 e c k ý
11. František H e i n z12. František K o v á ř í k
13. Rudolf 3 v a g e r a
14. František O p u s t i l15. Josef V í t e č e k
16. František V e č e r e k
17. Jan R y s

b/ Stříbrný odznak: 1. Karel V í c h a
2. Václav S r c h3. Eduard V e n c e l i d a a
4. Milan J a r o š5. Josef N e k o r a n e c
6. Josef č t v r t né k
7. Gustav A d a m e c
8. Vítězslav V a v r e č k a
9. Vlastimil N e v 1 u d
10. Josef P a 1 i e a
11. Otto U r b a n12. Jan S t u c h l í k  
13* Klement K v a p i l14. Leo V a š i c a
15. Reinhold T i 1 116. Josef J u r e č e k

c/ 17. Adolf K a r n o v s k ý
13. Alfons H r u ž í k
19. Jaroslav R i c h t e r20. Karel G r e g o r e k  ,st.

e/ Bronzový odznak: 1. Gustav J a r o š2. František K a r n o v s k ý
3. František K a d e r k a
4. Otto L a n g e r5. Rajmund B i e n e r
6. František B i e n e r
7. František P a v e l e k  z Výškovic
8. Alfons B a y e r
9. Vilém C h l u m  s k ý

10. Jan G r o s s
11. Josef G e b a u e r ,  ml.
12. Josef K ř á p e k
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č. Další udělená vyznamenání;

a/ Sportovci: l.Jaroilla C a r d o v á
2, Zdeněk K a f k a
3, František K u č e r a  
4* Jana K u c h t o v á
5. Ladislav S y  ji
6. Helena U 1 č á k o v á  
7* Koh-i-noor Bílovec
8. TJ Spartak Bílovec
9# SVVŠ Bílovec10. ZDS Gottwaldova ul.
11. ZlS Fučíkova ul.

b/ PříeluSníci SPB: 1. Vilém B u č e k
2* Leo H a v l á s e k
5. "an J a S k e
4. František P a s d i r e k
Su Jaroslav R i c h t e r
6. František R y b k a
7. Dr. Erich S t e h l í k
8. Adolf T e i c h a a n  
9* 2 členové z Tisku

e/ Čestný odznak mateřství III.stupně:
1. Otilie B r e s l e r o v á  
2* Marie L a p á č k o v á  
%  liullie N e k o r a n c o v á  
4* Jiřina š t i z o v i

-  31 -



Slavnostní zasedání Měst NV v Bílovci bylo ukončeno inter
nacionálou.

Po slavnostním zasedání přešli ZAHÁJENÍ
všichni jeho účastníci do levého přisáli .Domu osvěty, VÍ STAVY*kde byla otevřena výstava 20 LET BUDOVANÍ MĚSTA BÍLOVCE. 20 LET
Výstava ukázala v stručném přehledu rozvoj města v obdo— BUDOVÁNI
bí uplynulých dvaceti let v různých oborech veřejné M|SXA' *správy . BÍLOVCE
Scénář výstavy sestavil: &ail P ř i k r y l  ,městskýkronikář,
Projekt připravili Jarek S t a n o v s k ý  ,propagačníprac,záv.Kin
Panely a výstavu provedl* Zdeněk K u p k a  ,pracovníkDřevovýroby 

se svými pomocníky Erichem R i c h t r e m  a Zdeňkem 
J a k ů b k e m

Původní scénář sledoval tuto hlavní myšlenku: OL TĚŽNÍCH 
DNU OKUPACE K RADOSTNÝM LNŮM OSVOBOZENÍ A K ŠÍASTNEHU ŽIVOTU V SOCIALISTICKÉ PŘÍTOMNOSTI
Tato myšlenka byla rozpracována detailně v těchto základních 
hešlecht
1. Pohled do historie města.
2. Město po roce 1945.3. Doba okupace a dny osvobození.
4. Politický život ve městě po roce 1945.
5. Školetví s kultury.
6. Průmyslové a jiné závody*
7. Zemědělství.
S. Obcliody a živnosti.
9. Zdravotnictví.10. BalSÍ rozvoj města Bílovce.

Velmi podrobný scénář rozpracovával ta&o 
jednotlivá hesle do všech detailů a určoval i jejich zaji
štění. Bohužel ,realizace výstavy značně okleštila původní 
nsyšlanku, takže výstava sama ukazovalo jen určitou část 
života našeho města a nečinile sl nárok na úplnost a přea- 
noat.B yla dokladem také toho,Se je nutno v budoucnu podobné 
akce zajišťovat odpovědněji, svědomitěji a e dostatkem 
času.

Večer téhož dne ,tj.29.dubn« 1965 SLAVNOSTNÍ,
v 19.30 hodin bylo v Domě osvěty slavnostní předsta- PŘEDSTAVENI vání Smetanovy PRODANÉ NEVESTX.I když by-lo počasí SMETANOVI • 
velmi nepři znivé, přece jen bylo toto vystoupení Opavaké- PROMNE 
hod divadla Zdeňka Nejedlého slušně navštíveno. NEVESTX

Ve středisku Bílovec se konela tradiční OSLAVA 1. MÁJ] 
oslava l.máje pro obce: Bílovec,Bílov,Bítov,Lubojaty,Tísek,Stará Ves,Slatina,Výškovice a Velké Albrechtice.
Oslavy se konaly ve znamení 20.výročí osvobození a měly 
tudíž celková zaměření k tomuto významnému jubileu.
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Slavnostní projev pronesl tajemník ONV v Novém Jičíně s. P a v e l  ek .Prvomájová oslavy byly radostné, hýřily 
barvami praporů ,transparentů a výzdoby,jednotlivých 
školnícii skupin v průvodu i na náměstí.Učaet na oslavě 
byla opravdu velkolepá.

Den osvobození byl rovněž tohoto roku OSLAVY DNE 
oslaven tradičním lampionovým průvodem z Opavské ulice OSVOBOZENÍ 
na Budé náměstí,kde byly položerty věnce u památníku. 9#KVĚTNA *
Po slavnosti vyířrávale na náměstí hudba záv.klubu 
Koh-i-noor.

Dne 12.května 1965 navštívil naše město 
Kosmonaut L e o n o v .  K jeho setkání s obyvateli města 
a širokého okolí došlo na mohutné manifestaci v Domě KOSMONAUT
osvěty .Účast občanů na této manifestaci byla obrovská L E 0 N 0 V a prostory Domu osvěty byly zaplněny do posledního ml- v NAŠEM stečka.Kosmonaut Leonov navštívil Severomoravský kraj MÍ̂ íTĚ 
a při té příležitosti zavítal i do našeho města.Hylo 
to pro na£* město vyznamenání,jehož se mu dostalo za to, 
že státní ststek příkladně a vzorně plní své výrobní 
úkoly.Kosmonaut Leonov byl doprovázen stranickou delegací 
kraje i okresu a byl velmi srdečná uvítán ve vestibulu Domu osvěty zástupci státního statku a představiteli 
města.Hudba a potlesk doprovázely celou delegaci â  hlavně milého a vzácného hosta rm jeviště,kde za předsed- 
nickým stolem usedli představitelé kraje,okresu a našeho města as.Volejník ,tajemník KV KLU,Sigut, tajemník OV KSC,
Musal ,předseda KíTV,Tomančák ,předseda ONV,kosmonaut 
Leonov,Neuvirt,řed.státního statku,Oborný,ředitel Koh-i-noor,Vavrečka,tajemník Městlív, a j.
Vzácného e milého hosta přivítal jménem MV KSC a všech 
občanů s. O g n a r ,ředitel ZD5 a předseda Městského 
výboru KSC v Bílovci. Svazsčty SW5 pak předšly kytice 
s. L e e n o v i  a všem hostím za- předsednickým stolem.
Po uvítání pronesl svůj projev s. L e o n o v  ,který stručně popsal svou cestu vesmírem a seznámil přítomné 
s nezapomenutelnými dojmy.Jeho projev překládal s. Š p a č e k  ,profesor SYVŠ a další přidělený tlumočník. - 
Po projevu s. Leonov ochotně zodpověděl všechny dotazy 
přítomných . V-elmi četně byla zastoupeno na této manifestaci mládaž ,která také projí vila s.Leonovi svůj obdiv 
a upřímné nadšení.Po vyčerpání pořadu ukončil manifestaci 
přátelství opět s. Ggntr,který poděkoval vzácnému hostu a všem členům delegace.Následovalo pak předání darů 
a kulturní pořad,který uváděl s. K u c h t a ,učitel ZDo.Na závěr večera odešel s. L e o n o v  se svým doprovodem 
a o pozvanými zástupci města a podniků na státní stakek, 
kde byla uspořádána slavnostní cečeře.

Sbor pro občanské záležitosti uskutečnil BESEDA
dne 16.května 1965 slavnostní besedu s mladými občaijr S MLADÝMI
města,kteří se narodili před 20 lety, v roce našeho osvo- OBČANY'MEST
bozenl.Slavnostní projev k těmto mladým jubilantům měl NAHOZENÍMI
předseda sboru s.učitel K r e j č í  ,který velmi vhod- V HOCE 1945 
ným způsobem zhodnotil uplynulé období 20 let od roku 1945 a ocenil tvořivý e budovatelský podíl našich občanů 
n a výstavbě města.Připoáěl také odpovědnost mladých, 
aby v tomto díle pokračovali.

------- ----------------- ---------- ---------------------------- ------- -------- --------------------- ------------------------------
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Sbor pro občanské záležitosti při MěsNV ÚCTA uspořádal v květnu také další besedu ,a to a občany K ČLOVĚKUstaršími 75 let.V obřadní síni zasedlo 44 nejstaršich A JEHOobčand města k prosté,ale srdečné oslavě jejich plodného, PRACÍ prací naplněného života*Pionýři jim na uvítanou rozdali svěží květy.Této besedy se zúčastnila rada Měst NV a zástupci místních průmyslových a zemědělských závodů.Předseda Měst NV s. Stanislav S l á m a  přivítal přítomné, ocenil jejich příkladnou práci,kterou před 20 lety pozvedli Bílovec,jeho průmysl a zemědělství,z trosek války,a jehož dalšímu rozkvětu v současné době věnují pozornost a mnozí z nich své síly a aktivní pomoc dodnes.Představil jim čleqy rady MěstNv,osvětlil jejich úkoly a v závěru popřál milým hostům pevné zdraví a spokojené stáří*
V dalším pořadu vyslechli hodnotný umělecký program pečlivě připravený předaedou Sboru pro občanské záležitosti,s.Oldřichem K r e j č í m .  Instrumentální, pěvecká a recitační čísla programu předvedli učitelé Lidové školy umění,s* U r b a n c o v á ,  s. V a n o u -  č e k g K r e j č í ,  K y s i l k a  *Po přípitku při malém pohoštění (naněž přispěly ze svých fondů místní závody; se rozproudila přátelská zábava, v níž ve veselém pásmu vystoupili také místní komikové ss. Zdeněk S t r u 2 a M. L o n g i n  .Zástupci podniků poděkovali svým bývalým zaměstnancům za jejich stále živý zájem o závod.Po dvou hodinách přátelské schůzky rozvážela osobní auta místních závodů stařečky a stařenky-do jejich domovů. "Bylo to moc pěkné,dojemné,že věnujste pozornost nám starým.Musím o tom napsat synovi do Rakouska" Tak hodnotil akci Sboru pro občanské záležitosti jeden z účastníků.

Není opravdu pamětníka tak nepříznivého VEXMIpočasí , jako bylo na jaře roku 1965.Množství sněhu roz- NEPSlZMIVŽ tálo celkem bez obvyklých velkých záplav řek a potoků. POČASÍJen Odra krátce vystoupile z břehů,ale záplava nedosáhla NA JAŘE 196 rozsahu jiných let.Příchod jara byl dosti nadějný,ale další dny a měsíce ukázaly pravý opak.Nepří jemné,studené a deštivé počasí střídalo teplo.Noční mrazíky nebyly vzácností .Proto jarní práce na poli i v zahradách vázly,sadba brambor byla dokončena a velkými obtížemi.Velmi nepříznivé počasí bylo v květnu,kdy celý květen velmi pršelo,v druhé polovině pak i několikrát za den.V neděli 16.května po obědě a pak oelé odpoledne vydatná pršelo, částečně i s kroupamá.Kroupy ve větším množství s deštěm padaly dne 19.května o půl třetí hodině odpoledne,kdy se přehnala přes naše město vichřice a bouře se smrští,která nadělala velké škody na krytinách střech a na stromech*

V neděli dne 6. června 1965 byla uspořá- MÍSTNÍ III dána mís tni HI. celostátní Spartakiáda ze velmi nepříz- CELOSTÁTNÍ nivého počasí.Již průvod/ od závodu K0H-I-N00R na Opavské SPARTAKIADJ ulici na cvičiště k Donu osvěty šel v dešti a pod deštníty.Cvičení však nebylo možno odložit, nebol již nebyl žádný volný náhradní termín v neděli, a tak celý pořad cvičení,který zahájil předseda TJ Spartak Bílovec s.Karel K u č e r a  krátkým proslovem, bylo konáno na rozmoklém terénu a za stálého deště.Je nutno opravdu po zásluze ocenit vytrvalost, nadšení a obětavost všech cvičících od mateřských škol
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až po mdiže, že ve svých vystoupeních podali ty nejlepší výkony, jež byly po zásluze odměňovány bouřlivým potleskem.A protože cvičení obsahovala i prviy ,při nichž cvičenci přišli do styku se zemí a blátem celým tělem, byli velmi umazáni a ušpiněni.Tím větší sympatie získávali u četného obecenstva,které pod deštníky vytrvale sledovalo jejich vystoupeni a povzbuzovalo Je zaslouženým potleskem k vytrvalosti a k vítězství nad nepříznivým počasím.

Koncem června a začátkem července 1965 VELKÁ dostoupila voda v Dunaji a jeho přítocích na jižním ŽIVELNÍ Slovensku vlivem dlouhotrvajících jarních deštů takové KATASTROFA výše,že nemá v historii obdoby.Vody způsobily katastro- - POVODEŇ fálnl zátopy ve více než 50 obcích, je jichž obyvatelé NA JIŽNÍM se musili,vy stěhovat .Voda vyhnala z příbytků více jak SLOVENSKO 5o.ooo.—  lidí,do bezpečí a nouzových staveb bylo nutno přemístit více než 60.000,— kusů dobytka.Lidé si brali s sebou jen nejnutnéjší věci,vše4 ostatní zůstalo na pospas vodě.Na hladině plavalo bytové zařízení,zvířata a všechno,co n ebylo možno zachránit.Zničeno bylo více jeak
2#ooo domů.Téměř 3 % zemědělské půdy i s úrodou zde bylo zaplaveno a zničeno.Jsou zde miliardové škody.Celá naše vlast pozorně sledovala vývoj událostí na jižním Slovensku, kde vynákládaly největší úsilí orgány strany, azaáda,orgány ministerstva vnitra,civilní obyvatelstvo,mládež,národní výbory,kde obětavě pomáhali příslušníci sovětské a aa&ar- ské armády, aby zdolali zhoubný a ničivý živel.V celé republice se zvedla obrovská vlna solidarity ve snaze mírnit neštěstí a poskytnout rychlou pomoc pro zahojení ran,které utrpěl statečný lid žitného ostrova.Také občané našeho města navšech pracovištích - v továrnách, závodech,na státním statku, ve školách, v obchodech a v úřadech poskytli finanční pomoc tomto nepostiženějšímu kraji naší vlasti, fiáet dětí ze zaplaveného území r» lezla nový domov také v našem okrese v Trojmo vlcích u Frenštátu p/R.,kde byly dočasně ubytovány v rekreačních podnikových chatách Koksař a Opímit .Tam byly také vyučovány v materském jazyku.

Ve čtvrtek dne 22.července 1965 ve REPORTÁŽ12,10 hodin byla vysílána v ostravském rozhlase repor- Z NAŠEHO táž ze základní devítileté školy v našem městě,na Qott- MĚSTA waldově ulici o modemlzai školy,kterou připravila V OSTRAVSKSHs. T e t e n s o v á  ,pracovnice rozhlasu s ředitelem ROZHLASE * školy s. Emilem P ř i k r y l e m  v pondělí dne19.července 1965.V této relaci tylo vyzdviženo úsilí školy o zmodernizování školního prostředí (elektrifikace, přístavba školní dílny a odborné pracovny tyziky a chemie v akci "Z*,osazování skříni do zdí v odborných pracovnách, aj.,které má být prostředkem,nikoliv cílem k dosažení lepších vyučovacích výsledků i zlepšené celkové práce školy.

V červenci byla zahájena stavba vodní NOVÁ VODNÍ nádrže na potoku Jamnlku pod státním statkem pracují- NÁDRŽ * čími Ingstavu Brno, stavební správou Ostrava.Brigádnici®’ HA JAMNIKU
%
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pomáhali na této stavbě v prázdniny žáci střední prů- smyslové školy elektrotechnické z Frenštátu p/R* Stavba vodní nádrže má 6 m vysokou sypanou hráz,která zadržuje vodu na ploše 6 ha.Bod nádrží vede dlouhé potrubí,kterým sa odvádějí odpadní vody z n-«mocnice a od jatek*Celá nádrž byla dokončena v roce 1966.Měatsky národní výbor plánoval využití nádrže pro závlahu,pre rybáře a pro rekreaci.Z toho důvodu chce také na pozemcích sousedících s nádrží vytvořit rekreační oblast a umožnit v této oblasti atavbu rekreačních chat.
Začátkem října 1965 byla zahájena IJQVX LLA2BA v našem městě úprava chodníků na Rudém náměstí, CHODBU ..kde velmi poškozené cementové okrajníky byly vymě- V ílASSá něny za okrajníky žulové a dlažba chodníků byla MsSTlprovedena novými cementovými dlaždičkazi.Okolo NA KMuJTI ,kostela a chodnících v přilehlém parku byla prova- A V HuLMLxC. děna dlažba z drobné kostky .Tuto úpravu chodníků ULICÍCH na Rudém náměstí a na Gottwaldově ulici prováděl místní podnik dlaždičů.Práce byly Bokončeny v měsíci 

prosinci.
........  4

V pétek dne lO.prosince 1965 byl TOJBHHKX
v našem městě pohřeb příslušníka VB soudruha *Aloise B a r t á k a  - mladšího, který tragicky v BlumJI zemřel při srážce vlastního osobního suta. které řídil .a nákladním autem v protisměru v zatáčce od potoka Jarníku směrem k Dravanticím, když předjížděl Jiné nákladní auto. Stalo se to asi v 10 hodin v úterý dna 7.prosince 1965 a za převozu do nemocnice ve věku 23 lat Lojzík Bartáků zemřel.Tragická událost vyvolala ve městě velké vzrušení .nebot všichni občané,kteří Lojzíka znali,nemohli uvěřit,že by tento mladý chlapec, tichý,klidný,velmi hodný a pozorný,Již neměl chodit mezi námi.Tím větší bylo vzruSení u občanů Jeremenkovy ulice,protože poslední 4 pohřby bíloveckých občanů byly Jen z této ulice nebo z její blízkosti.Odešla s,učitelka Anežka Hrbková, odešel s.Adolf !ielecký»hned na to a. Vilém Struž, nyní odchází Lojzík Barták,neJmladši.Ka poslední cestě ho doprovázela Jednotka ministerstva vnitra a vlastní hudbou,příslušníci této Jednotky ho nesli celou cestu z obřadní síně na místní hřbitov na ramenou a bílá rakev byla ozdobena Jen Jeho modrou služební čepicí a bílou růží.% 1 to smutný a velmi dojemný,! když opravdu důstojný průvod,doplněný mnoha mladými lidmi, všemi občany z Jeremenkovy ulice a mnoha občany našeho města.Za průvodů na místní hřbitov se zastavila vešlatrá doprava, což působilo opwdu hlubokým dojaem.Za město,KSc a všechny obča&p se rozloučil se zemřelým s. ředitel0 g n a r a za spoiupracotmíky zá as tupce VB.Při pohřbu zappíval místní pěvecký sbor řízený s.učitelem K y e i 1 - k o u .fiakev byla dočasně uložena do obecní hrobky na místním hřbitově a při jejím spoušxění ozbrojená Jednotka VB vystřelila 9 salvy ze samopalů. Pie tni akt 
byl ukončen státní byróou»Hoss J* r«3»v Lojzílaa Bartáka uložena ve vlastní hrobce u hlavní cesty hřlÉ- tova a není Jediného návštěvníka, který by zde chvíli nepostál v zesayělení.
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Na závěr Měsíc* ČSP byl v našem KONCERT městě v-r-e čtvrtek dne 9.prosince 1965 uspořádán PfiVSCKŽHOkoneert pěveckého sboru Ondráš z Nového Jičína SBORU *za řízo ní Ervína B á r t k a ,ředitele školy a ON D,R A 3člena PSMU.Soubor se představil jako vyspělé pěvecké Z NOVÉHO- těleso se širokým a bohatým repertoárem ze s tarší v JIČÍNAi současné tvorby.Ve třech částeck večera zazněly napřed sovětské sbory,ve střední části melodická a dojemná skladba Bohuslava Martini ?Otvírání studánek",věnovaná nedožitým včerejším 75.narozeninám skladatele v podání ženského sboru, třetí část obsahovala upravené národní písně.Slovea uváděl a,Ladislav M a j k u s ,ředitel Domu kultury a vzdělávání v Novém Jičíně,na klavír doprovázel s. P t á č e k .%1 to pěkný ,radostný a hřejivý večer a vhodně volený pořad byl po zásluze odměňován potleskem asi 250 návštěv-níků. Hosty uvítal a také závěr učinil s.Ladislav R o s e n z w e i g  za MV KSČ a MV SCSP.

V roce 1965 zaznamenávám tyto výz- NEJd8le2I!5£J- namné události v mezinárodním životě.V lednu zemřel Sí,SVĚTOVÉ v Anglii nejvýznamnější politik z období II.světové UDÁLOSTI války W. C h u r c h i l  l.V únoru podnikli kubánští vkontrarevolucionáři útok na skladiště benzínu v provincii Las Vilias.Spojené státy americké podnikly první nálety na Vietnaaskou demokratickou republiku a SSSR se veřejně Vpřihlásil k všestranné pomoci této napadené zemi.Americká meziplanetární sonda Ranger 8 pořídila 7 500 snímků V ^povrchu Měsíce.V březnu byl v Moskvě uskutečněn sjezd představitelů komunistických a dělnických stran k jednání a poradě o mezinárodní situaci.V těmto měsíci první člověk vstoupil do kosmického prostoru:Sovětská kosmická lo3 Voschod 2 s kosmonauty Beljajevem a Leonovem umožnila tuto skutečnost.V květnu bylo oslaveno 10.výročí založení Varšavské smlouvy, SSSR vypustil stanici Luna 5 - to je začátek řešení měkkého přistání na Mésici.čínská lidová republika provedla druhou atomovou zkoušku.Francie odvolala svého zástupce z paktu NATO a odmítla účast na manévrech NATO.V červnu navštívil ČSSR jugoslávský president J.B. T i t o  ,v Alžírsku byl svržen vůdce Ben Bela a byla ustavena revoluční rada.V červenci americká meziplanetární sonda Mariner 4 pořídila snímky Marsu,SSSR vypustil Sondu 3 kolem Slunce a pořídil fotografie zbývající části odvrácené strany Měsíce.V srpnu byl ve Waschingtonu uspořádán pochod obyvatelstva za mír ve Vietnamu,v Los Angeles byly pětidenní krvavé bouře za práva černochů, v Rumunsku byla přijata nová ústava,podle níž bylo Rumunsko prohlášeno socialistickou repubiikou.V září začíná vážný konflikt mezi Pákistánem a Indií,v Indonésii byl proveden pokus o puč, který znamená začátek tažení proti pokrokovým silám v z ani.V říjnu byly uskutečněny velké manévry armád Varšavské smlouvy v NDR pod názvem "Říjnová bouře".V listopadu Smithova rasistická vláda v Rhodesii vyhlásila nezávislost a generál Mobutu provedl převrat v Kongu.V prosinci byl proveden historický čin v dobývání Kosmu - setkání dvou amerických kosmických lodí Gemini 6 a Gemini 7.V e Francii byl opět zvolen presidentem fieSaullc .
'
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Dívám-li se dnes na uplynulých dvacet DVACET LET let našeho mě sta, nemám jako kronikář, plný pocit uspoko- ŽIVOTA jenía domnívám se,že nebylo plně využito všech možností NAŠEHO MfiSTA a sehopností zdejších lidí,aby dovedli město k většímu OČIMA rozmachu a k většímu význaau.Po nravdě vSak aniaím t»ToS rw^mrítiv 
zaznamenat, že vše to se dělo, podle mého názoru a podle sledování událostí,v plném souladu se stávajícím politickým životem, jenž v určitých obdobích umrtvoval veškerou iniciativu a rozmach malých měst i schopných jednotlivců stojících v jejich čele,a přál často na jejich úkor.rozmachu nových, někdy i násilně lepených, velkých celků.

Když jsme před dvaceti lely nad troskami města uvažovali o jeho obnově .vzpomínám na smělé olánv tehdejšího předsedy MěstHV s.Františka L T e  n á k i  a jeho spolupracovníků v tehdejším NV a říkám si,že nám osud mnoho nepřál*Podařilo se sice zacelit ty nejstrašnější jizvy na tváři města v prvních letech po osvobození, ale místo pozdějšího rozmachu a růstu,mnohé reorganizace a zásahy shora plánovitě ochuzovaly město.Mnoho podniků ve městě bylo zrušeno či přestěhováno,ubylo pracovních příležitostí a naši občané více museli dojíždět do práce v okolních městech než dříve a tím se celkový život ve městě komplikoval v neprospěch jeho občanů.Ukázalo se také,že ne všechna tato opatření,konaná se slibem zlepšení života společnosti, jsou ku prospěchu města a jeho obyvatel, a ukázala také,že slibovaná náhrada v podobě nových a nových závodů a podniků, a tím i v podobě nových pracovních příležitostí,byla jen slibem bez záruk a skutků.Stojíme tedy dnes na konci prvého dvacetiletí republiky s pochybnostmi, zda jsme udělali v minulosti vše,co bylo v našich možnostech, či zda jsme příliš nespoléhali na to,že socialistický řád nám vyřeší všechno sám. Ne jsem povolán k tomu, abych prováděl hodnocení uplynulých let na podkladě hlubokých rozborů, ale domnívám se, že těchto několik upřímných slov mi bude dovoleno jako poznatek občana a veřejného činitele na základě srovnávání a pozorování událostí u nás i okolo náa.
V čem tedy vidím příčinu současného stavu?

Původní yjb tavba města,navazující na jeho historický význam 
a kulturní tradici v tomto cípu naší vlasti byla opuštěna, 
záměrně potlačována,a i když zde bylo sídlo okresu, byla 
umrtvována (viz výstavba nového města Studénky I ).Ekono
mická základna města byla těmito vnějšími zásahy značně 
ochuzena.Tyto zásahy neblaze postihly & kulturní život 
města,jenž se po osvobození rozvíjel do největší šířky.nebol
7 uf 2 začali působit jednotlivci, jimž odkazy minulostia historie nic neříkaly a byli jim úplně cizí. Z vnitřních 
negativních příčin považuji za nejzávažnější tu skutečnos t, 
že od roku 1945 do roku 1965 se v našem městě vystřídalo 
devět předsedů MěstHV a jeden správní komisař,což nesvědčí 
právě o nelepší politické koncepci ,ale dosvědčuje pravý 

Ů t0 Saaté Střídání vedoucích kádrů na nejodpovědnějších funkcích umožňovalo ty všěchry další a nepříznivé 
tolik ovlivnily vývoj města .jeho průmyslu, výs tavby, 

kultury a školství v uplynulém dvacetiletí .Místní občané, 
většinou novoosídlenci z okolních obcí i ze vzdálenějšího 
vnitrozemí.prokázali upřímný vztah ke svému novému domovu, 
prokázali i ochotu pracovat pro dobro města.Tato práce nebyla 
vždy správně chápána a oceněna rozhodujícími činiteli,mnoho
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lidi tylo znechuceno,mnozí se začali stranit veřejného 
života a společnosti, a uzavírali se jen do svého soukro
mí.Zájem o veřejné vlci opadal.Vzájemná důvěra,pomoc a 
ochota, tak příznačná pro prvá léta budovatelského úsilí
ve městě,zmizela. w ,V roce 1960 byl zrušen bílovecký okres,
naše město ztratilo charakter okresního města, a když 
se soudný občan v ten rok ohlédl kolem seb®,co zde bylo 
za působení okresu vybudováno a porovnal to se stejně 
velkými jinými městy,pak jeho zjištění bylo velmi žalostné. 
Nic podstatného ve městě nepřibylo, ale mnoho toho z města 
odešlo.Všeobecný názor zde je,že se tak stalo vinou řuidf- 
cioářů ONV,nebot jejich většina byla dojíždějících,která 
nikdy neměla bližší vztah k našemu městu a nikdy necítila 
potřebu prosazovat další růst a rozvoj tohoto města. 
Bílovec jim nepřirostl nikdy k srdci, at již byli ze Stu
dénky ,K1imkovlc,Slatiny,či Polanky.Po zrušení okresu 
kleslo naše město ještě více ve svém významu a dnes sbírá 
síly k nástupu do nové dvacítky let.Je nutno mu přát 
schopné občany na vedoucích místech,nadšené a zaujaté 
pro potřeby města a jeho oteyvatel,schopné vlastního poz
nání, vlastního úsudku a vlastní cesty. To je mé vroucí 
přání na prahu roku 1966.

... ooo 000 ooo ...
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Na Nový rok 1966 president republiky NOVOROČNÍs.Antonín N o v o t n ý  pozdravil spoluobčan ,popřál PROJEV * délnákům,zemědčleům a inteligenci mnoho úspěchá v práci PRESIDENTA v novém roce. Popřál takd matkám mnoho úspěchů ve výchově REPTBLEQř ěKrtí. Hovořil o mezinárodní sitaiaci,hodnotil současný stav a upozornil na nedobrý vztah mezi síláni kapitalismu a socialismu ve světě.Odsoudil americký útok na Viet- naa.Věnoval obšírnou pozornost německé otázce a přirovnával situaci vedoucí k událostem II, světová války k současná situaci.Při tá příležitosti připomněl koncentrační tábory a vinu Německa na katastrofě II*světové války.Vysvětlil záměry Západu v boji proti komunismu,Zabýval se také obranyschopností národa - požaloval kolaktivnost obrany a přešel na úkoly IV. pětiletky.Rozebral théze XIII.sjezdu KSČ a hodnotil minulý rok, v němž se projevilo znatelné zlepšení průmyslové výroby .Konstatoval však, že Jsme nedosáhli zásadního obratu ve vývoji našich společenských aČracivních vztahů. Kritizoval nedobrý poměr mnohýj& občanů společnému vlastnictví a nabádal spoluobčan ke zlepšení této skutečnosti*Velkou část svého novoročního projevu věnoval zemědělství a zhoubným záplavám na Jižním Slovensku, které katasrofálně zasáhly do našeho hospodářského života. Zábýval ae organizací práce,podtrhl zásadu nového řízení topravdu socialistického řízení práce a zdůraznil,že zde nejde o obnovu některých prvků a zásad kapitalistického hospodářství,jak se mnozí naši občané domnívají,V další části pak hovořil o úkolech MNV ,kde zdůraznil požadavek vysoké hospodárnosti.Věnoval také pozornost růstu životní úrovně pracujících a růstu společenské spotřeby,V této souvislosti upozornil na dodržování občanské kázng« Zvláštní pozornost vánoval XIII,sjezdu KsS, který bude řešit všechny problémy našeho současného vnitř- ného života.Připomněl,ža tento rok je vstupním rokem IV. pětiletky,které má značně přispět k rozvoji socialistického hospodáře tno a na závěr popřál všem spoluobčanům jménem uV KSČ, jménem vlády NF i jménem svým mnoho štěstí,spokojenosti v rodinném i osobním životě a mnoho úspěchů v práci.

Místní organizace Svazu chovatelů drobného CBLASTNÍ zvířectva uspořádala v e dnech 20* - 22.1edna 1966 v cho- VÍSTAVNI vatelském středisku na Bezručově ulici v Bílovci "Oblastní TRH KRÁLÍKU
výstav ní trh králíků spojený s celostátní výstavou holubů a .celostátní hanáckých a českých voláču rousnýchH.Na výstavu bylo při- VxSTAVA hlášeno 550 kusů králíků a 120 kusů holubů.Vý3tava byla HOLUBU velmi zdařilá,naši občané ji navštívili v hojném počtu,žáci našich škol rovněž se svými učiteli zhlédli tutu výstavu a rozšířili si vědomosti získaná v přírodopise,Dny výstavy byly velmi rušné a naše město v těchto dnech navštívilo mnoho zájemců ze širokého okolí i z různých míst naší vlasti*Při této příležitosti je nutno ocenit příkladnou iniciativu naší mistaí organizace chovatelů drobného zvířeetva,která svou pravidelnou činností je vzorem podobným organizacímna území našeho města*

> • . •.

■

___ ____________ ____ ___________________________________________________________________________________
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Osvětová beseda v Bílovci spolu se VZPOMÍNKOVÍ ZK n.p. Koh-i-noor uspořádala ve čtvrtek dne 26,ledna VEČER'1966 V Z P O M Í N K O V Ý  V E Č E R  na 42.výročl V.I. LENINAúmrtí V.I.Lenina* Účast’ občanů něsta i funkcionářů bylaslabá*
Místní organizee Československého SLAVNOSTNÍ ovocnářského a zahrádkářského svazu v Bílovci uspořá- VíROČNÍ dala v neděli dne 30.ledna 1966 slavnostní výroční SGH0ZE'členskou schůzi v 8,30 hodin v sále OPaSu na Budám ná- MÍSTNÍ ORGA- něstí.Tato slavnostní schůz© byla pořádána na počest NIZACE ČSL.10.výročí založeni organizace a tyla bilancí činnosti OVOCimSSKEHO za uplynulých 10 let*Schůzi zahájil jednatel s*Vlastimil A ZAHRADKAĚ.H e v 1 u d a hlavní projev přednesl s. Vítězslav V a - SVAZU ' v r e č k a ,předseda místní organizac e . By 1 a toj>Skná, opravdu pracovní schůze za přítomnosti v alké většiny členů.Na této schůzi jsme se dověděli,že místní*organi- vzece měla pod-statný poaíl na dožení vlastní organizace v Bílově.Velmi zajímavá byla zpxtfva o činnosti Hzahrádkářské kolonie v Bílovci'*,která na základě rozhodnutí této | členské schůze zůstává nadále ve svazku s místní organizací ovocnářského a zahrádkářského svazu,i když byly snahyo její osamostatnění.Na této schůzi se také řešila otázka i klubovní místnosti v Radotíně a její úprava.Bylo dohod- A\ nu to, že v přiděleném objektu bude zřízena moštárna za l brigádnické pomoci členů*

Letošní oslavy l.máje se konaly ve zna- OSLADY mení XIII*sjezdu KSČ,v pevném spojenectví s SSSR a v inřejb- 1. MAJl̂  nacionálním přátelství s pracujícími na celém světě.Májové sl oslavy vyjadřovaly boj našeho lidu za mír ve Vietnemu a v celém světě.Ráno l.máge tylo radostné a krásné, příroda hýřila květy,ulice a domy byly slavnostně vyzdobeny a naše město působilo opravdu slavnostním dojmem.Městský rozhlas od ráně v yhrával veselé písně a pochody.Protože letošní oslava 1.května připadla nes neděli,kd̂  je v závodech pracovní klid,neúčastnily se místní podniky oslav hromadně,jako v jiných letech*To přirozeně ovlivnilo celkový dojem z průvodu,neboť letošní průvod postrádal onu tradiční mohutnost a sílu minulých let.Hlavní složkou prvo- májového průvodu byla školní mládež,která se svými učiteli neplnila průvod i chodníky jásavým a radostným projevem mládí,krásy a nadšení.Do Bílovce přišli oslavit l.máj občané a školní mládež také z Bílova,Bítova,Bravinného,Bravantie.Lubojat.Slatiny,Start Vsi a z Tisíců. Všechny složky pra vodu měly vlastní výzdobu, která vyjadřovala výz- nam a smysl letošních prvomájovýe-h oslav. Průvod -vyšel se seřadiště na, Opavské ulici před závodem Koh-i-noor za doprovodu tří dechových hudeb na Rudé náměstí a všade byl radostně zdraven občany a malými dětmi.kteří stáli na chodnících podél cesty až k Rud-ému náměstí.Na konci malebného průvodu jely alegorické vozy , symbolizují cl pracovní úsilí našeho lidi.Na Rudém náměstí v 10,30 hodin tjyl tento pořad:1.Zahájení - zást.MV KSČ - s. O g n a r 
2.Státní hymna a vztyčení státní vlajky - hudba ZK Koh-i-noor a svazáci Swš 3.Slavnostní projev - zást.KV KSČ s. M u t i n a4.Báseň - žákyně ZD5, Fučíkova5.Vypuštění holubů ..
6.Schválení rezoluce - s. 0 g n a r T.Píseň práce - spuštění stát.vlajky
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Májové oslavy tyly konány pod heslem "V pevné MKlii jednotě strany a lidu za další rozvoj socialistické společnosti"•Ha slavnostně vyzdobené tribuně byli zástupci měs ta, organizaci NF,taJ.OV kSČ o. O p r a v i l  ,zást.KV KSČ s. M u t i n a, zástupci MěstV KSČ, vy znamenaní pracovnici,zástupci jednotlivých obcí a pionýři*
Celá slavnost měla důstojný ráz,krásné a slunné počasí jí dodalo radoátné kouzlo jara.Po slavnosti děti i dospělí využili připravených stáním pro občerstvení .Byl to opravdu radostný a krásný den,který v odpoledních hodinách vylákal občany města do blízké přírody.

OSLAVA
Tradiční celoměstská oslava osvobození OSVOBOZENÍ se konala v sgbotu dne 7.května 1966 v 19,50 hodin na Rudém CSSR ' náměstí.Lampionový průvod dětí se seřadil u závodu KIN a za doprovodu dechové hudby odešel na náměstí,kdě byly položeny věnce k památníku osvobození zástupci města a složek UF. Cestou byl položen věnec také u památníku Obětem fašismu a nacismu před závodem Koh-i-noor.V neděli dne 8. května t.r. se konal tradiční cyklistický závod v našem městě.
Dne 16.května 1966 bylo zahájeno vyučování 

T P£íst?vbě ško1̂  M  Gottwaldově ulici,káp byly v akci "Z" u ZDS přistavěny dílny a odborná pracovna fyziky a chemie.S vlastní stavbou bylo započato dne 16.května 1964.Přesně v íSřáíP za dva roky byla stavba předána svému účelu jak© doklad společné práce občanů,učitelů,žáků,Měst NV a ONV.Ve školní ^kronice jsou s vděčností zaznamenána jména nejobětavějších 1,pracovníků•Na celé stavbě odpracovali rodiče 1.918 hodin, na Oottw. učitelé školy 734 hodiny,žáci 5.633 hodin,celkem 8.285 bri- 111104 gádnických hodin.Vzniklo tak dílo,které je chloubou naší školy i našeho města,kte né je příkladem a výrazem obětavosti všech zúčastněných pracovníků.

V neděli dne 16. července 1966 byly DOPLŇOVACÍprovedeny v našem městě doplňovací volby do MěstNV.Volba VOLEK teyla provedena v těchto volebních obvodech; V ROCE 1966
volební obvod č.10 - Rudolf U r b a n č í k  z Bílovce,

Havlíčkova ul.l4,byl zvolen poslancem MěstNV 50 hlasy z 50 odevzdaných hlasů (počet voličů 75)
volební obvod Č.17 - Miroslav R i c h t e r  z Bílovce,

Valová ul.č.l,byl zvolen poslancem MěstNV 38 hlasy zo 38 odevzdaných hlasů (počet voličů 60)
volební obvod 18 - Bohumil P ř a d k a z Bílovce,Tkal

covská ul.č.9,byl zvolen poslancem MěstNV H  hlasy ze 91 odevzdaných hlasů (počet voličů75)
volební obvod č.25 - Josef S o š k a  z Bílovce, Radotínská

ul č.336,byl zvolen poslancem MěstNV 71 hlasy zo 71 hlasů odevzdaných (počet voličů 98)
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volební obvod Č.26 - František O r l í k  z Bílovce,Rudénáměstí 17,byl zvolen poslancem MěstNV 
52 hlasy ze 52 odevzdaných hlasů (počet voličů 01)

volební obvod Č.32 • Josef L a n g e r  z Bílovce,Fučíkovaul.č.40,byl zvolen poslancem MěstNV 
66 hlasy ze 66 hla3Ů odevzdaných (počet voličů 79)
Čtyřhodinová průtrž mračen,která PR8TR2se snesla dne 22*července 1966 - byl to pátek,nad východní MRAČEN NA, částí okresu Nový Jičín, způsobila velké škody. Rozvodnily NOVO JIČÍNSKU se potoky a říčky Lubina,Ondřejnlce, Ji činka a řeka Odra, 

která již v předcházejících dnech za velkých dešíů zaplavila okolní louky a pole v e výměře více jak 1000 ha.Byl přerušen silniční provoz z Nového Jičína na Fulnek a zastavena železniční doprava na trati Nový Jičín - Suchdol,Nový Jičín - Hodslavice a Příbor - Studénka.Nejvíce byly postiženy obce BartošovÍee,Sedlnice,Kunín,Závišiee.Tichá u Frenštátu.V některých obcích byly evakuovány rodiny ze zatopených nebo zbořených domů a dobytek z družstevních chlévů byl přemístěn;Při záchranných pracích pomáhali příslušníci čs.armády a požární sbory*V našem městě od počátku července bylo krajně nepříznivé počasí,které vyvrcholilo právě ve dnech od 15* - 24*července,kdy denně pršelo i několikrát v jednom dni*Nejprudčí deště byly 22*a 23*července 1966,kdy spadlo na katastru obce velké množstí srážek.takže voda v Bílovce prudce stoupla.ale nevylila se z břehů.Byla to součást bouře,která způsobila zátopy ve východní části našeho okresu a také v části okresu Frýdek - Místek.
Ve dnech 2.a 3.září 1966 oslavila OSLApístřední škola (Gymnasium) v našem městě 20 let svého 20.VYROCItrvání.Tyto oslavy cele zajišťoval přípravný výbor pro ZAIOZESX t.oslavy,složený z bývalých žáků ústavu,který spolupráce- STŘEDNÍ-val 8 vedením školy a s profesorským sborem i s Městským SKOLÍ *národním výborem v Bílovci* V BIIOVCI Přípravný výbor měl toto složení:

1. MUDr Ota R ek - předseda2. MUDr Pavla S í r o v á  - pístopředseda3. Pref.Eva P ř i k r y l o v á  - Matulová -4. Květa O r y g o v á  - jednatelka zápisová telka5. Erich R l c h t á r  - kult.referent
6. Osvět.insp.Jiří H o n  - člen výboru7. MUDr Jiří V a v r e č k a  - člen výboru
8. MUDr Josef P i t ř í k  -9. Inž ft í u a n -10. Zdeněk K u p k a  - -"-11. Miloš T o š k a - \

K oslavám byla vydána publikace "Dvacet let střední školy v Bílovci".Text sestavil a napsal profesor František S c w a r z ,bývalý student gymnaia, \\graficky upravil Emil P ř i k r y 1 ,ředitel ZDS v Bílovci.Pozvánky navrhl Jarko S t a n o v s k ý  , propagační výtvarník záv.Koh-i-noor v Bílovci,

■— --- - ™ _  .. - .........
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Publikace byla vydána v počtu 1 000 kusů a prodávala se za 10 Kčs.K oslavě byli pozváni všichni absolventi školy, všichni profesoři,zástupci úřadů a institucí a celá bilo- vecká veřejnost* V pátek dne 2. září byl uskutečněnv Doně osvěty houslový koncert bývalého absolventa školy,Jana S t a n o v s k é h o  ze Slatiny, nyní profesora JAMU v Brně .kterého na klav Ir doprovázela jeho manželka Ivanka,rovněž profesorka zmíněné brněnské školy .Vrátili se právě po dvouletém působení z Japonska,kde působili jako pedagogičtí odborníci ve svém oboru na vysoké hudební škole v Tokiu.Byl to jejich první koncert po návratu do vlasti a jeho program byl volen tak,podle slov uvádějícího, s.učitele Karla K y s i 1 k y ,aby vyjadřoval jejich radost z návratu do vlasti, a aby vyjadřoval i radostné a slavnostní okamžiky významného výročí naší střední školy.učast veřejnosti i mnohých absolventů byla velmi pěkná.
V sobotu 3.září začala oslava v 15 hodin ve škole schůzkou absolventů podle jednotlivých ročníků.Na schůzku se dostavilo přes 400 absolventů a na 40 bývalých profesorů,kteří na zdejší střední škole v průběhu jejího trvání působili.Ze školy pak odešli účastníci v 18 hodin do Domu osvěty,kde bylo společné slavnostní zahájení a přivítání .Soudruh profesor František S c h w a r z  seznámil všechny přítomné s histérií školy,když předtím uvítal přítomné předseda přípravného výboru a.MUDr Ota R e k.Za školu hovořil nynější její ředitele s. Miroslav R u s e k  .Kulturní porad provedli profesoři ostravské konzer

vatoře .Slavnosti se zúčastnili jako čestní hosté vedoucí odboru školství KNV v Ostravě s. Josef P o v a 1 a , předseda školské a kulturní komise ONV v Novém Jičíhe s.Vladimír G r y g a r ,proděkani pedag.fakulty v Ostravě s.doc.Dr.Miloslav K i n c l,CSc.,bývalý profesor školy, doc.Dr Milan M y š k a  ,CSe.,bývalý žák,okres.škol.insp. v Novém Jičíně s.Jan H a n á k  ,bývalý profesor a řed. školy aj. Školu opu tilo v letech 1946 - 1966 735 absolventů a působilo na ni přes 70 profesorů a externích učitelů. Za 20 let svého trvání měla škola 3 názvy: v letech 1946 - 1953 gymnasium,1953 - 1961 jedenáetiletá střední školy,1961 - ažlí dosud střední všeobecně vzdělávací škola.Z toho byla tato škola v letech 1961 - 1963 spojena se ZDS v jednu SWS a od 1963 jo SWS samostatná.fiediteli školy byli: Antonín F r a n t 1 (1946 - 1951)Jan H a n á k  (1951 - 1955)Miroslav R u s e k  (1955 - dosud ) Zástupci řed.školy byli:Alois M y š k a  (1953 - 1954) Ladislav P a z d e r  a(1954 - 1963)Emil P ř i k r y l  (1958—  1953)
Jako administrativní pracovnice pracuje na škole od roku1953 8. Marie H a r a b i š o v á .

Přípravný výbor pro oslavy pracoval opravdu obětavě a pravidelně, takže se mu podařile zajistit důstojný průběh oslav,jež se staly příležitosti k setkání studentu se svými profesory .Oslavy byly naplněny radostí, opravdovým studentským veselím a pěknými vzpomínkami.
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V tomto roce bvčh měl 7.ansat do městské dOleZITE 
kroniky leště tyto události. UDÁLOSTI

V tínoru 1966 byl imenován mistrem sportu V NAŠEM 
náš wladtf snoluobčan a. Karel S t a n o v s k ý  ,nara- MĚSTĚ 
šutisíta.technolog n.D. TATRA Studénka. Je to ob*tmrv a
snaživý pracovník. 7.1enšov«t*l ve svém oboru a na svém Drá
čovi šti.Tento 7.asl©u*ilý snortovec s* wlčastnil řadv mezi
národních wávodfi i celostátních soutěží v seskoku padákem 
a lískal řadu úsoěchů v tomto *aiímavém a odvážném sportu.
e něknnn vlastností tohoto našeho občanaiže nrnslavil naše město 

a s« obětavě věnuie vrchově dalších mladých sDort.ovnfc 
narašutistů•

V nátek dne 29.dubna 1966 ožily do Děti 
letech onět oros tory ZK Koh-i-noor v nové unravené budově, 
která byla ríolně restaurována nákladem větším než .ieden 
milion Kčs.Moderní kulturní a společenské středisko ie velmi 
vkusně a nčelně nroiektováno a snese to nepřísně.1SÍ měřítko,
•jež mrt*eme klást na stavby sloužící tomuto účelu.Slavnostního 
otevření se účastnili o*edst.avi telé závodu Koh-i-noor,naSeho^ 
města, stránických a odborářských orsanizací i ONV.Svým čelným 
usnořá dáním umožní ZK Koh-i-noor pořádání v«ech snolečenskvch, 
noli tickvch i kulturních akcí v dolní části města.Proto
také zde ii* watonoil v úterý dne 25.května 1966 večer 
francouzský/^ n*vecký sbor Chorále Ponulaire z Ly°nu 
v celovečerním nroírramn.Jmenovaný oévecký sbor navštívil 
náš okres v rámci dmžby,kterou nřed lety uzavřel s novo ii- 
<*ínským souborem Ondráš.

V úterý dne 31.května 1966 byl zahá.ien 
XIII.s ie*d KSC zahajovacím nroievem nrvn^ho t.aieraníka UV KSC 
s. Novotného. S i e" d trval do soboty dne 4.června 1966.

Za nejlepší výsledky v socialistické sou
těži národních podniků sdružených v trustu PRAGO - UNION 
byla našemu podniku Koh-i-noor v červnu l9bo propůjčena 
standarta a čestne uznání oDoi-oveno ±‘e-it,ei.ství PRAGO - UNGEON 
s prémií 19.000,—  Kčs na odměnu pro vyhodnocení socialistické 
soutěže jednotlivých pracovních středisek.Při této příležitosti 

zaznamenávám,že od 1.července 1966 přistoupilo vedení 
závodu Koh-i-noor ke zkrácení pracovní doby o dvě volné soboty. 
Je to veliká vymoženost současné doby,která je cestou 
k úplnéau zrušení sobotní pracovní doby,jež je plánována 
na pozdější dobu*

Dne 25.prosince 1966 zemřel zasloužilý 
pracovník Měst NV v Bílovci s.Josef K e l e  š o v s k ý  
ve věku 66 let.Pohřeb se konal v úterý dne 27.prosince 
1966 za velké účasti občanů města i okolí.Soudruh Klfce^ovský 
se zaps8l do historie města svou úžasnou pracovitostí a 
obětavostí.Od dnů osvobození pracoval jako kočí na obci 
a staral se v prvých letech o obecní hospodářství*Byl 
opravdu srostlý s párem svých koní,kterým věnoval všechnu 
svou péči*A velmi těžce se s nimi loučil,když město koně 
prodalo a on přešel k obsluze malého traktoru,který mělkoně 
nahradit*I když byl později v důchodě,stále ho bylo vidět 
zapojeného v práci pro město,jemuž věnoval vlastně všechny 
své síly,až do svého skonu.Byl to pracovník,jemuž by náleželo 
nejvyšší vyznamenání za pracovní věrnost a obětavost.

.

............................................................... .............................................................
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Nový rok 1967 byl vítán radostný® střílením u Doaa osvěty o půlnoci,neboť tam se konala sliv®- strovské zábava,na níž hlavně bíloveeká mládež loučila ee
8 rekem uplynulým a vítala rok přicházející. ,Ve 13,00 hodin dne 1.ledna 1967 pozdravil NOVOROČNÍ všechny spoluobčany president republiky a poděkoval jim PROJEV *i všem závodům za úspěšné splnění plám v roce 1966.Upo- PRESIDENTA zornil na nové zásady hospodářského života v roce 1967 a REPUBLIK! zdůraznil zásady zdokonalené soustavy řízení,nebo* tyto zásady jsou někde mylně chápány a vykládány .Mluvil také o těžkostech v minulých letech a o jejich důsledcích v našem národním hospodářství.Hová soudtava řízení,podle slov s. presidenta,musí v prvé řadě vyvolat pocit odpovědnosti .uplatnění hmotné zainteresovanosti.podnítit zvýšenou iniciativu při zajišťování výroby i odbytu.úprava cen je dílčím přínodem pro zlepšení struktury národního hospodářství.Cenám věnoval soudruh president velkou část svého projevu,neboť otázka zvyšování cen je velmi palčivou otázkou současnosti.Vyzval občany*aby měli dobré soudružské vztahy navzájem ve společném životě a na pracovištích.Dále pak hovořil k významnému jubileu letošního roku,k 50. výročí VfiSR.Zabýval se podrobně otázkou Vietnamu a zdůraznil naši pomoc této bojující zemi,věnoval pozornost našim sousedům - dvěma německým státfim a vyslovil znepokojení nad vývojem ve Spolkové německé republice.Ujistil posluchače, že naše republika má ve světě dobré jméno, a že bude vždy stát na straně pokroku a svobody.V závěru svého novoročního projevu popřál všem spoluobčanům pohodu a štěstí do roku
1967.

Počátek nového roku byl v našem městě PQiDTítÚ charakterizován mírným zimním počasím.I když ze světa ZIMNÍ,' docházejí zprávy o velkých sněhových kalamitách a také POČASÍ v naší republice některé oblasti (Bruntálsko,Jižní Cechy,Krkonoše,Tatry) vykazují velké sněhové závěje,v našem městě a na celém Ostravsku je nepatrná a jen občasná sněhová pokrývka.Zdá se neuvěřitelné,že se skoro zima vyhýbá našemu městu.v němž převládá bláto a déšť.Pololetní prázdniny dětí byly neradostné,blátivé a deštivé.

Ve čtvrtek dne 26.ledna 1967 uspořádala VZPOMÍNKOVÍ Osvětová beseda spolu se ZK nár.podniku KOH-I-NOOR v sále VEČER* ■ ZK na Střelnici V Z P O M Í N K O V Í  V E Č E R  *43* VÍROČk 43.výročí úmrtí V. I. L e n i n a  ; Začátek byl stáno- ÚMRTÍ * ven na 19 hodin.Pořad připravili studenti místní SWs V.I.LENINA za vedení s.prof.A. K 1 o s o v é ,dále učitelský sbor LŠU a Sien PEMU s. Oldřich K r e j Č í .Po ukončení vzpomínky bylo provedeno celookresní slosování zájezdových známek do SSSR. účast na oslavě byla slabá.

______________ _  _  ____________________ ____________ _______
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Po půlnoci na sobotu dne 28. ledna 1967 PKVNÍ OBĚTI
uhořeli v kabině kosmické lodi "APOLLO" při statické Pfil ' ,
zkoušce na Kennedyho mysu tři američtí kosmonauti,Virgil Q r i s s o n  a Edward W h i t e .podplukovníci a VxZKUMU-
Hogtír C h a f f e e ,korvetní kapitán.Zkouška byly gene
rální přípravou na první let programu ÁPOLI/), který byl 
plánován na 21,2.1967.Příčina neštěstí byla dlouho vyšetřo
vána a vzbudila v celném světě vlnu soustrasti •

Měsíc leden přinesl do našeho města VRAŽDA 
vzrušení.nebol došlo u nás k vraždě.Na Radotínské ulici V NAŠEM 
č.337 bydlili mladí manželé Válkovi.Měli jedno dítě MESTE
- děvčátko.Zdeněk V á l k a  měl 13 let,jeho manželka, 
rozená Ludmila V y c h o d i l o v á  ,19 let. Manželství 
bylo rozhárané,nebol žena udržovala styk se svým bývalým 
chlapcem,kteréno si dokonce vodila i do domácnosti.
Došlo to tak daleko,že onoho lednového rána,když předtím 
byla celou noc se svým bývalým chlapcem, se začali oba 
mladí manželé hádat,mnžel ji udeřil,ona začala křičet, 
proto jí přetáhl šátek přes ústa a tak ji uškrtil.Zdeněk 
Válka byl odsouzen na 8 let do vězení.o děvčátko se staatfí 
jeho rodiče.Bylo to nešťastné manželství,spojené nerozumem 
mládl.

0 pololetních prázdninách se nastěhovaly , , 
obě stávající školní jídelny na ZdŠ v Bílovci do notách ZAHÁJENI 
místnosti vybudované školní jídelny v bývalém Pionýrském PROVOZU- 
domě (původně České Besedě).Tento objekt byl úplně přesta- V NOVE 
věn a rozšířen na moderně vybavenou školní jídelnu,která SKOLNl 
zaujímá většinu prostoru .čtyři místnosti byly předány JIDELNE A v používání školní družině,která rovněž vznikla spojením VE SKOLNl 
stávajících školních družin při obou ZDS.Vedoucí školní DRUŽINĚ » 
jídelny zůstala s. Jindřiška M a l í k o v á  , dosavadní 
vedoucí školní jídelny na ZDS,Gottwaldova ul.,vedoucí vy
chovatelkou ve školní družině zůstala s. Vlasta V l č k o v á  , 
rovněž dosavadní v ed.vychovatelka ve školní družině při 
ZDŠ na Gottwaldově ulici.Domovnictvím byla pověřena s.
K u p k o v á ,  která získala v budově moderné hyt.^- 
školní družina tyla přičleněna pod správu ředitele ZDS 
na Gottwaldově ulici a byla ihned po přestěhováni v činnosti, 
takže v tomto směru nenastalo žádné přerušeni v péči o svě
řené děti.školní jídelna však měla e úpravou kuchyně a 
přilehlých místností větší práci,a proto bylo vaření na týden 
přerušeno.Normální stravováni bylo zahájeno po pololetních 
prázdninách v pondělí dne 6.2.1967.

Po zimě,která byla mírná s malým POČASÍ
množstvím sněhu,z větší částí i bez něho,přišlo jar© NA Já kE 196’
s obdivuhodně teplým a krásným před jařím. Naši občané pra
covali na zahrádkách,pracovníci státního statku seli 
na polích okolo města a sluníčko lákalo na nedělní vycházky.
Teplé jarní počasí však bylo několikrát přerušeno chladnými 
dny.Beskydy byly pokryty několik dní sněhem a studená vlna 
zaplavila naše město chladné počasí vystřídalo úžasně teplé 
jarní dny.Dne 18.dubna a v noci z Lfl.na 19.dubna pokryl 
naše město sněhový poprašek.Beskydy byly rovněž pod sněhem.
Tento sníh se však dlouho neudržel a teplé počasí s hojnými 
dešti ovlivnilo bohatý růst osení a trávy v jarních měsících.

— ------------------------- - ,r..-.i i - i f m T  --nTi^iiimTTiriTTTi-m----
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Jaro 1 léto bylo velmi příunivé,takže úroda slibovala dát dobré výnosy, nebo £ všechny práce byly ukončeny včas, Předpoklady se splnily ve žních a na podzim, kdy příroda byla opravdu bohatě štědrá a výnosy překročily všechny předpoklady.Domnívám se,že v současná době v tom směru 
již nelze od přírody požadovat více, a jestliže se někde projevily nějaké závady,pak to bylo vinou lidí.kteří práci v zemědělství nerozumiPodzim byl nádherný,dny teplé a radostné .Bylo dosti času na všechny práce v polích i v zahradách.

V sobotu dne 2.března 1967 byla USTAVUJÍCÍkonána v sále ZK koh-i-noor na Střelnici ustavující SCHoZB ■_ • schůze výboru žen v Bílovci.Slavnostní schůzi zaháji- VXBORU ZEN la s. Marie B a r t o ň o v á  , ředitelka 1.-5.post.roč. - ZDŠ ve StarS Vsi a členka MěstV KSČ v Bílovci,která přivítala všechny přítomné a sdělila pořad jednání .Pak skupina pionýrů pozdravila přítomné ženy a obdarovala je kytičkami.V kulturním pořadu vystoupil pěvecký kroužek 
2XL Koh-i-noor pod vedením s. uč i tele K y s l í k y  .V tomto pořadu také vystoupila učitelka LáU v Bílovci s. Eva T y p o v s k á  ,která zappívala árii Terinky z opery Jakobín.Hlavní referát o vývoji a významu ženského hnutí přednesl s . L u k e š t í k  ,předseda MV NF.Po hlavním referátu promluvil tajemník MěstNV s. František V a v r e č k a ,  který na této slavnostní schůzi vyhlásil závazky občanů našeho města,místních podniků,složek NF,škol a jiných organizací. Zdůraznil smysl a význam závazků,který spočívá v tom,aby naše město bylo čisté,pěkné a upravené.Pak s. B a r t o ň o v á  přednesla návrh na složení místního výboru žen.Návrh byl jednohlasně přijat v tomto složení:
1.s. Anežka S l a v í k o v á  - předsedkyně
2.s.Terzie B a j e r o v é3.s.Marie K u b á n k o v á  4.8. Květa K r č m á ř o v á5. s. Radmila K r y g e l o v á
6.s. Vlas ta L u k e š  t i k o v é  V.s.Věra M a z á č o v á
8.s.Amálie 0 o a p i S i l o v á9.s. Daniela P r e i s o v á10. s .Marie S c h v e i n n e r o v á11.s. Zdeňka R e k t o r i s o v á12.s. Božena V a v r e č k o v á  15.s. Libuše Z e m a n o v á
Pak byl schválen návrh na delegátky do okresního zasedání výboru žea:
1.s.Anežka S l a v í k o v á2.s.Květa K r č m á ř o v á  ?.s.Božena V a v r e č k o v á4.s.Amálie P o s p í š i l o v á  Š.s.Amálie H r u ž í k o v á
Posledním bodem pořadu byl návrh na usnesení,který přednesla s.Květa K r č m á ř o v á  .Návrh byl schválen všemi hlasy v tomto znění:
l.Na dnešní slavnostní schůzi se zavazujeme, že se zapojíme do práce v MV NF a budeme pomáhat při řešení otázek, týkající c h se našich žen.
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2* Budeme spolupracovat se SRPŠ na všech Školách a budeme* se zabývat péčí • děti ▼ mateřských Školách a v je-šlích.
3. Budeme z našeho středu vychovávat ženy pro ffctnkce v naší organizaci*
4* Budeme spolupracovat se všemi ZV ROH a stranickými organizacemi na území mista*

&  slavnostní schůzi následevalo občerstvení a volná zábava,která byla velmi družná a srdečná*

Od pondělního rána 5* června 1967 VÁLBSlžá AKCEoo na Středním východě bojuje.Všechny noviny přinesly NA SlfteDNIM v úterý dno 6.června 1967 výrazné zprávy o tonáže VÍCHQDfi *Izrael zahájil agresi proti Sgyptu. Podle zpráv tiskových * agentur napadlo Izraelské letectvo během časných dopoledních hodin předměstí Káhiry a další egyptská města, oblast Suezského průplavu a vojenskou základnu Šarra-aš»3ark. střežící vstup do Akabského zálivu* Rovněž izraelské pozemní Jednotky zahájily boj v prostoru Go«y«J?šsc2)ny arabské země vyhlásily Izraeli válku - Jordánsko,Kuvajt,Jasen. Súdán, posily do figapta vyslaly Alžírsko, Libys • Maroko* Okázalo se však* že arabské země nebyly na válu připraveny, a tak v průběhu Šesti dmi se podařilo Izraeli obsadit Sinajaký poloostrov a dosáhnout Suezský průplav,který byl ihned zablokován. HaSo Jedna obchodní lo€ byla rovněž přinucena k přerušení plavby • zakotvila v Suszském průplavu*Válečnýstav na Středním východě Je všemi lidmi odsuzován, nebot se příčí všem snahám o zachování míru ve světě.Je však dokladem toho, že Jsou na světě síly.které stále usilují o rozdmýchávání nepřátelských vztahu mesi národyo vyvolávání ohnisek napětí .Vztah mezi arabským světem a izraelským státem nebyl dořešen e konečnou platností; bylo tem mnoho sporných otázek,které nakonec vedly k teto tragické válee.Věřme,že OSN učiní všo pro rychlé urovnání sproru a že opět nastane klid v této klíčové oblasti světové rovnováhy.

^  . v Poaůélí dno 12.čsrvna 1967 vypukl FOžXr požár na státním statku v Bílovci.Hustý, černý dým se STQDOIX vyvalil po 6.hodlně ranní a houkání městské sirény STATHIHOnaléhavě volalo požárníky k pomoci. Hořela levá polovina STATKU stodoly.K požáru se sjelo velké množství požárních sborů z celého okolí a přijeli i požárníci z Os trávy.Jejich úsilí se soustředilo na záchranu pravé poloviny stodoly• na přilehlé budovy stájí,cože se také podařilo.Hořící část stodoly vyhořela až do základů. Seditel státního statku s. Miroslav X o u v i r t k  nebyl v té'době pří- tomen,nebot byl právě na světové výstavě v Montrealu.
Hned příštího dno bylo přikročeno k odstraňování trosek 2d:̂ _a, ohořelých trámů, jež byly rozvezeny po různých místech v okolí města.Místo požáru bylo zplanýrováno a Jen ohořelé strasy zůstaly Jako svědkové této živelní pohromy.

 ̂ čtvrtek dno 20. července t.r. asi vs20,15 hodin houkání sirény oznámilo opět požár ve městě.
/.
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Velké vzrušeni zachvátilo všechny obyvatele našeho města při zjištěni,že opět hoři na státním statku,a to opět stodola, je ji pravá polovina, jež byla zatím neplněna senem až pod střechu. Plameny šlehaly vysoko do tmavé noci a přilákaly opět množství požárních sborů a snad všechny občany městai mnoho občanů z okolí. Úsilí požárníků se soustředilo na likvidaci požáru a na zajištěni ochrany okolních budov státního statku a budov ČSAD,která leží v těsnám sousedství hořícího objektu.Opět přijeli i požárnici z Ostravy.lbžár plné stodoly vyvolal v řadách občanů mnoho dohadů o příčinách a vnitřních souvislostech mezi oběma požáry v průběhu něco více než jednoho měsíce.Všichni se shodovali v názoru, že požár byl založen.Společnému úsilí všech zúčastněných požárních sborů se podařilo požár lokalizovat a uchránit všeohny okolní budovy .černé, ohořelé krovy trčely nad doutnajícím promáčeným senem jako výstražný symbol ničivého živlu ještě po eelý další týden, fbzději ze rozšířila městem zpráva.že VB v Ostravě zajistila žháře, jímž byl údajně jeden brigádník ze šachty,který se pxý k činu přiznal.
V sobotu dne 5.srpna 1967 došlo opět VEIKÉ na N0vojičínsku k velkým záplavám v důsledku průtrže ZAPLAV! mračen.Záplavy v okolí vodních toků zničily úrodu na více HAnež 400 hektarech zemědělské půdy. Po poklesu vody bylo HOVOJXČÍNďQ přikročeno ihned k odstraňováni škod i za pomoei prony- v*šlových závodů a vojska. Nejvíce poškozené obee obdržely přednostáě přiděl stavebního materiálu potřebného k opravám a byly uvolněny další finanční proetředky k odstraněni vzniklých škod. Při té příležitosti je nutno se zmínito velech investicích v důsledku předchozí velké záplavy na novo jičínském okrese, jež byly uvolněny v ta k zvané "Akci voda".Tato akce umožnila nejen opravu těžce postiženým obcím, ale dala možnost i obcím a městům méně postiženým při této živelní katastrofě,aby iniciativně provedly úpravy, jež by jinak provedeny nebyly. Té to příležitosti dobře využil i náš Mě«t NV a provedl řadu hodnotných oprav v Akci voda*
V pondělí dne 4.září 1967 v 8,00 hodin ZAHÍJSNÍ byl v našem městě na školách zetoájen školní rok. Letos ŠKOLNÍHO bylo upuštěno od tradičního zahajováni školního roku BOKU * společným shromážděním žáků všeoh škol na Rudém náměstía bylo ponecháno na vůli všem ředitelům škol. aby provedli zahájeni individuálně na jednotlivých školách z přihlédnutím k možnostem každé školy.
Pne 7.října 1967 se konaly v našem OSLAV! DNEměstě oslavy Dne československé arkády a Týdne tfoje ČESKOSLOVEN*proti fašismu. 5yl uskutečněn lampionový průvod školních SKÉ.AHMAPÍděti .spojený s položením věnců u pomníku Oběti Fašismu A fxDH5'B0JBv dolní části města.V průvodu bylo asi 600 účastníků. PROTI Slavnostní projev přednesl podplukovnlk S p a n i h e l .  FAŠISMU
V souvislosti z oslavami čs. armády uskutečnila místní organizace Svazarrau dne 8.října 1967 branné ddpoledne ve Skalce.I když na této akci byla 

celkem malá účast veřejnosti < asi 6 0 -7 0  děti ♦ dospělých),přece jen je nutno hodnotit kladně její průběh,
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nebot mládež mohla ukéeat.erojl w  atfelbS » maLorážky
a v hodu granát**,kromě jiných branných disciplin*

V úterý dne 7.listopadu 1967 byly
na Budám náměstí T Bílorci zahájem- o a l « » y . VfiSR společnou manifestaci Školních dětí,pracujících V R S R 
místních závodfi • ostatních občanel města. Slavnostní referát přednesl Sien předsednictvo GV KSC s.Miroslav H e u v l r t h  řaíltelraistního státního etatku.
Z msnifestaea torla edaslána Talyalanjctví SSSK T pozdravná rezoluce,která byla všemi přítomnými jednohlasné
schválena*

V rámci oslav 50* vkročí VfiSR bylo dne
11.listopadu 1967 uskutečněno slavnostní zasedáníMV KS§,MV NF a Měst MV v 15,00 hodin v závodním klubu 
Koh»i«noor s tímto pořadem t
1* Zahájení - s. Václav N i k e 1 *př*d3*daMV KSfi2. Slavnostní projev k 50.výročí VRSR • a^pr S i a d e 1
3. Zhodnocení celoměstského závazku - Měst NV
♦. Udělaní odanaku obíanto. měata v ak.T L a u £ k m,

předseda Měst NV
Sada otíanň obdržela odznak za vzornou pomoc při budo
vání mě sta, který Jim udělila rada Měst NV ▼ of«n|ní jejich zásluh*Rovněž tak obdrželi předsedové M V a  MV NF zlaté odznaky za účinnou pomoc Jmenovaných organizací 
při zajlšfování akoe "Z* v nagem městě.

Osvětová Beseda zajistila na večer dne
11.listopadu 1967 ve spolupráoi se ZK Koh^i-r»orapod

7 záStitou MV KSC ,Měst NV a MV NF slavnostní KONCERT / P S M U za řízení dirigenta Antonína Tu č a p o k é h e *Pořad koncertu, byl velmi hodnotný,bohužel iijek návštěva nebyla úměrná význsmm této akoe*ZeJa»éna straničU a Jiní funkcionáři a vedoucí hospodářští pracovnici nedocenili 
povinnost zúčastnit se tohoto koncertu.

.

• .
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V toato řece se budeme zabývat v naší
Městské kronice zápisy z některých podniků ve městě a z některých organizací,abychea zachytili Jejich současnou činnost a Jejich význea pro naše občany i pro život našeho aěsta.

Beze sporu,že nejdůležitějšía závodem na úzeal aěsta je KOH-I-NOOR,národní podnik, výroba KOH-I-NOOR,drobného kovového zboží,Bílovec.Původně aěl tento závod nár.podnik, název Mathias S a l c h e r  a synové (MASSAG), veřejná BÍLOVEC obchodní společnost, později akeiostá společnost a od roku 1933 koaanditní společnost.V roce 1945 až do 1.1.1946 byl závod řízen národní správou.Od 1.1.1946 přešel pak závod do nově utvořeného národního podniku Kohr-i-nooř, kovoprůmyslové závody Praha - Vršovice.Závod Jablůnkov,dříve podřízený Bílovci se rovněž převedl pod správu Koh-i-noor Praha.Od 1.1.1950 se Koh-i-noor Bílovec osamostatnil na základě rozhodnutí ministra průmyslu z 25.7*1949,ej.l2454/50-V-IV-l a s pobečnýai závody Jab- lunkov, Zábřeh na Moravě a Vrbno pod Pradědem se stal národním podnikem se sídlea v Bílovci.Postupně dne 2.7*1951 přechází závod v Zábřehu na Moravě do národního podniku Síto v Praze a dne L.1.1953 se osamostatňuje závod Vrbno pod Pradědem #ake Lisovny nových hmot.V roce 1960 byl n.p. Koh-i-noor Bílovec pověřen fUnkcí generálního inv estora pro přestavbu budovy ONV v Trstené na Oravě na průays ový závod.Od 2.11.1961 byl závod v Trstené řízen a Bílovce a oé 1.1.1965 přešel závod v Trstené do n.p. Tatra Kopřivnice*V současné době pod n.p.Koh-i-noor v Bílovci patří závody v Bílovci a v Jab lunkově.
Jména ředitelů závodu od roku 1945;
Národní správcové: 1. Robert V e č e r e k  z Bílovce,bývalý------ ------- úředník firay Salcher.Národním správcem

byl jmenován dle dekretu ZNV v Ostravě ze dne 27.6.1945.
2. Inž Karel C h o v a n e c  z Prahy - Břevnova,původem z Ostravy - Rychvaldu, nár.oprávcea od 23.9.1945.
3. JUBr František K o ř í n e k  ze Staré Bělé,nár.správcea od 18.12.1945.Kolek- tivní národní správcové závodu byli odvoláni z funkcí dekretea ze dne 28.2.1946.

Ředitelé: 1. Od 1.1.1950 do 27.11.1950 s.inž.Karel C h o v á -— ----  n e c . Z funkce byl odvolán na vlastní Žádost.V období od.1.1.1946 do 31.12.1949 jmenovaný zastával funkci vedoucího závodu.
2. Od 27.11.1950 do 15.6.1956 s.Josef V a,n d ř e l  z Rychvaldu,okres Karviná.Jmenovaný přišel do Bílovce č.9.1947 z nár.pod.Sigaa - pumpy ,Litin. Z funkce byl odvolán ze zdravotních důvodů ne vlastní žádost.Ifyní pracuje v n.p.Ostroj
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Opava jako vedoucí investiční výstavby.
3* Od 15.6.1956 do 15.3.1963 a.inž.Otakar G r y g a z Hvozdu,okres Prostějov.Bo závodu v Bílovci přišel dne 15.6.1946 ze Sigs$: Lutín.Z ftokce ředitele závodu byl odvolán na základě rozhod- nutí nadřízených orgánů a byl jmenován podnikovým ředitelem Braneckých železáren Branka u Opavy.
4. Od 15.3. do 15.4 1963 zastupoval místo podnikového ředitele výrobně technický náměstek s.Alois M o 1 i n z Bílovce.
5. Od 15.4.1963 dodnes s.inž.Rudolf O b o r n ý z Ostravy - Hulvák.Do nár.podniku Koh-i-noor přišel 1.7.1958 po absolvování vysokoškolského studia.V závodě nejdříve zastával ftokci ekonoma cech a pak vedoucího operativního plánování.

Celý závod utrpěl válkou značné ílíody na strojích, zařízení,materiálech i na budovách.Velkým přičiněním českých zaměstnanců se výroba obnovila a již ke konci roku1945 bylo navázáno bývalé obchodní spojení s cizinou.(Viz zápis v I.dílu městské kroniky. )Výrobní program se postupně rozšiřoval a za období 20 let bylo vyvinuto dalších 650 druhů nových výrobků.V současné době záv—od technicky i organizačně roste , stavebně se rozšiřuje.Výrobní program s charakterem drobného kovového zboží je velmi členitý « zasahuje do několika výrobních oborů.Sortiment obsahuje ročně 1650 druhů vý- robků.Hlavnia oborem, který svým objemem představuje 70% programu jsou:
a/ drobné kovové součástky a výrobky, jako např.duté nýty, ozdobné lišty na automobily,obuvnické kovové doplňky, kování pro koženou galanterii,kroužky,věšáky,ramínka, kaabinky ,apod., dále
b/ sportovní potřeby - lyžařské vázání,lyžařské hole,hráni', horolezecké karabiny,skládací židličky*apod.,
c/ konfekční kovová zapinadla,oděvní přezky,háčky,overalové knoflíky,
d/ školní a kancelářské potřeby - psací pera,rodisová pera, kreslící pera,
«/ příslušenství motorových vozidel - svítilny,popelníčiy, zrcátka. Asi 65% produkce je dodáváno národním podnikům obuvnického a gumárenského průmyslu,kožené galanterie,textilní a konfekční výrobě,elektrotechnickému průmyslu,automobilovému průmyslu, slévárnám, podnikům s jiným výrobním programem a zaměřením.Vývoz výrobků se d ěje přes Pragoexport do 65 různých států světa.Zboží nár.podniku Koh-i-noor Bílovec se vyznačuje velmi jakostním provedením a hlavně velmi dobrou povrchovou úpravou v různých variantách.Je proto všude ve 3větě žádáno a šíří slávu svého mateřského závodu i našeho města. Během dvaceti let došlo v Bílovci k rozsáhlé rekonstrukci a výstavbě závodu.Zaznemenáváme aspoň nejdůležitější akce.

—  _________ __________________________________ - - - - - --------------- --------------------------------------------------
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1945 - oprsreta škod způsobených vilkou1946 - rozšíření výroby psacích a redisových per v provozovně
Gebauerovky,1947 - výstavba dnešní zámečnické dílny,

1948 - 1950 výstavba nové galvanické dílny včetně čistírnya kalicícĥ pecí,1949 - zřízení učňovského střediska a internátu,1950 - výstavba bytových jednotek a rekonstrukce starýchbytových jednotek (celkem 83 bytů),1951 - výstavba lakov-ny,
1952 - 1953 výstavba trafostanice,1955 - výstavba závodní jídelny,1957 ~ vybudování nového skladu hořlavin,1958 - rekonstrukce centrálních garáži,
1960 - rekonstrukce a výstavba provozů stavebního oddělení,1962 - rekonstrukce stropů v budově Rhodes,
1964 - vestavba neutralizační stanice,výstavba nové haly včetně montáže nového niklovacího autonatu,1965 ~ rekonstrukce skladu hotových výrobků,
1966 — rekonstrukce elektrocentrály, zřízení parkovištějednostopých vozidel,přístavba slcladu hořlavin, rekonstrukce kulturního střediska -Závodního klubu v sadě na Střelnici (sad Maxima Gorkého).

Pracovní úspěchy závodu nejlépe ukazuje plán rozvoje podniku.V rooe 1946 výroba zboží činila 12,7 mil.Kčs, v roce 1960 již 59,5 ail.Kčs a v roce 1957 90,2 ail.Kčs.Oproti roku 1946 zvýšení výroby činí 710,2 &.Podstatné zvýšení výroby bylo způsobeno jednak aodernizací podniku,jednak socialistickou soutěži aezi pracující*!,která značně ovlivnila vzrůst produktivity práce.Základem socialistické soutěže v záv-odě bylo v roce 1948 založené údernické hnuti.Značně ovlivnilo zvýšení výroby a připravilo vhodnou půdu pro vznik brigád socialistické práce.Soutěže pracujících,jichž se např.v r@ce 1958 zúčastnilo až 78 % všech zaměstnanců,byly hlavně zaměřeny na plnění výrobních ukazatelů,na sužování úrazovosti,na podávání zlepšovacích návrhů a na řešení tématických úkolů.V současné době je v závodě ustaveno 15 brigád socialistické práce,v nichž pracuje 305 zaměstnanců.Dvě brigády (v nástrojárně a v technickéa rozvoji) mají titul Středisko socialistické práce,jedna brigáda obdržela státní vyznamenání "Za zásluhy o výstavbu".Za dosažené výsledky v rámci celostátní socialistické soutěže obdržel podnik v roce 1960 fiudý prapor Ministerstva všeobecného strojírenství.Za hospodářské výsladky v I.pololetí 1966 obdržel podnik Rudý prapor nlnisterstva těžkého promysly a uV odborového svazu.V roce 1965 bylo podniku uděleno uznáni UV KSČ, vlády republiky a URO sa výsledky dosažená v soutěži na počest 20.výročí osvobození ČSSR Rudou armádou.V roce 1958 podnik obdržel Sád Kleaenta Gottwalda.Za I.čtvrtletí 1966 a 1967 obdržel podnik putovní standartu a čeátné uznání za dosažené výsledky v socialistické soutěži aezi podniky oborového trustu.Za příkladnou patronatni činnost v zemědělství získal podnik v letech 1961,1964 a 
1966 čestná uznání okresní odborová rady a okresní výrobní zemědělské správy v Novém Jičíně.Čestná vyznamenání obdrželi také jednotlivci z řad pracovníků 
závodu.Řád I.stupně - 1 pracovník,Rád II.stupně - 10 pracovníků,odznak"Nejlepší pracovník strojírenství" - 10 pracovníků,
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Vyznamenání OV K5C k 45.výročí založení KSfí - 4 pracovníci, Krajské vyznamenání SPB - 1 pracovník.
Během uplynulého období závod zavedl některé nové technologie,které měly kladný vliv n-a Jakost a funkci výrobků.U povrchových úprav bylo zavedeno pololesklé niklování,chemicko mechanické leštění mosazných dílů,zpracování hliníku,lesklé niklování ? mosazení ve zvoncích,niklování a zinkování v BK vénách,U tepelného zpracování byla zavedena nitridace nástrojových ocelí, tvrdé clUbomováuí,plynná nitrocementace a kalení izotermické a termální,Pro výroby b.yly zakotveny nové druhy lisů a u povrchových úprav nový niklovací automat včetně jiných automatických zařízení,Závod má vybudované dobré laboratoře, jako např.mechanickou zkušebnu,mefelografiokou a chemickou laboratoř,
V závodě Koh-i-noor pracovalo ke dni 15.11.1967 839 zaměstnanců,Do práce dojíždí z 32 obcí a osad 381 zaměstnanců,zbytek, tj, 458 dochází z místa.
Zaměstnanci mají možnost se stravovat v nově zbudované závodní jídelně,V současné době se v ní stravuje průměrně 300 zaměstnanců,V zavodní jídelně je také bufet,jehož používají zaměstnaci k nákupu přesnídáveki některých druhů potravin pro domácnost,V letech padesátých vystavěl závod celkem 28 bytových jednotek a rekonstruoval dalších 55 bytů,V roce 1964 bylo pro zaměstnance vystavěno 12 družstevních bytů a v současné době se dokončuje dalších 12 družstevních bytových jednotek.V letech 1954 až 1957 tyla zvýhodněna výstavba rodinných domků pro zaměstnance závodu.Těmto zaměstnancům bylo umožněno provádět nákup stavebních materiálů přes závod za nižší velkoobchodní ceny.Závod se tak stal patronem stavebníků.Těchto možností využili 3 stavebníci.V letech 1965 až 1967 byla poskytnuta ve dvou případeoh také bezúročná půjčka bez návratnosti ve výši 7 500,—  Kčs pro výstavbu rodinných domků.Jinak závod poskytoval bezúročné půjčky všem členům družstevní výstavby.Ke kulturnímu vyžití pracovníkům slouží závodní klub,který byl předán změstnancům k pou- žívánídne 1.4.1956.Kulturní středisko má kapacitu velkého sálu pro 360osob,dále je zde malý sál a kulturní místnosti pro pořádání rázných schůzí,zájmových kroužků,apod.Při ZK. existuje kroužek hudební,filatelistický,foto, rybářský,dříve také baletní.V závodě se konají různé turnaje mezidílenské ve fotbalu,v hokeji,stolním tenisu a v odbíjené.Závod každoročně pořádá také městský turnaj ve fotbalu a mezipodnikové turnaje.
Pro rekreační činnost pracovníků má závod postavenou vlastní rekreační chatu v údolí Moravice na Mokrinkách u Jánských lázní (koupelí).Chata má kapacitu 27 lůžek ve 12 místnostech,Je v ybavena společenskou místností,verandou,kuchyní,sociálním zařízením,sportovním nářadím a knihovničkou.Vedle chaty je zbudován dětský 

a aporotviStě.Za 10 let trvání použilo rekreac.
v chatě přes 4 000 zaměstnanců.Dále asi 40 zaměstnanců ročně navštěvuje rekreační střediska ROH v tuzemsku.Za uplynulé období asi 10 zaměstnanců bylo na zahraničních zájezdech ROH,
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Růst mezd v závodě je velmi patrný.Zatímco v řece 1955 byl průměrný výdělek jednoho pracovníka
1 029,--Kčs,v roce 1960 byl již průměr 1 211,—  Kčs a v roce1966 1 488,—  Kčs. Z celkového počtu zaměstnanců pracuje 40 % v úkole.Jedná se převážně e ženy a e muže v povrchových úpravách a v prvovýrobě .Kvalifikovaní pracovníci, jako nástro— jáři,údržbáři,zámečníci generálních oprav pracuji v hodinové mzdě s prémií .V závodě pracuje asi 57 * žen. Za poslední léta byl zaměstnancům vyplacen mimořádný podíl za dobré hospodářské výsledky v hodnotě 500,— Kčs v průměru na jednoho 
pracovníka.

Velkýai organizačními změnami pmšel SEpSRQMORAV** 
závod Severomoravské dřevařské závody,Bár .podnik *Šumperk, provoz 311 Bílovec.Původně to byla Parní pila DkEVABSKI! azpracování dřeva v Bílovci jako přičleněný závod zIVODÍ.n.p.Salcher ovy továrny.V tomto spojení zůstala pila až do ŠUMPERK roku 1948.Dekretem presidenta republiky o znárodnění provoz 311 byl závod začleněn pod Moravskoslezské pily Šumperk BUOVEC- do roku 1950.0rganizačními změnami byl vytvořen nový závod Slezské pily se sídlem ve Fulneku - do reku 1952.V roce 1952 byl ustaven nový závod Valašské pily,n.p.Valašské Meziříčí - do roku 1955.Od roku 1955 do roku1961 závod spadal pod Ostravské dřevařské závody,n.p.Frýdek - Místek.Od roku 1962 jsou všechny pily Severomoravského kraje začleněny dog nár. podnik Severomoravské dřevařské závody,podnikové ředitelství Šumperk.Po roku 1948 byl národní správce závodu shodný o nynějším závodem Keh-i-neor.Byli to ss.Robert V e č e r e k  a inš. C h o v a n o c .Od roku 1948 - 1950 byl vedoucím závodu s. Čestmír J a r o š  z Bílovce,
ed roku 1950 - 1953 Alois V o j k ů v k a  ze Štěchovic, od roku 1953 dosud s. Josef S t a n o v s k ý  z Bílovce.V závodě se vyrábí řezivo všeho druhuz kulatiny,kterou dodává Lesní závod v Bílovci.Dne 28.4.1947 závod vyhořel a jeho obnovení a výstavba trvala do roku 1948.I když je to závod poměrně malý,má velký význam pro zdejší lesnatý kraj a zásobuje kvalitním řezivem další závody.Svými pracovními úspěchy se podílí bílovecký závod na úspěších celého podniku .který je držitelem šesti Rudých praporů uKO a od května .1967 jo nositelem Sádu práce a Rudého praporu vlády a URO.V bíloveckém závodě pracuje celkem 26 zaměstnaná z Bílovce,Staré VsA,Tisku,Bravinného az Fulneku. Čtyřem zaměstnancům byl udělen odznak "Nejlepší pracovník národního podniku".Závod má 3 vlastní byty.
V rámci rozsáhlých delimitačních změn v našem hospodářství, které jsou charakteristickým rysem současnosti! byl o několikrát jednáno o zrušení tohoto závodu v našem městě.Díky zdravému rozumu některýc—h nadřízených orgánů a houževnatému odporu zástupců MěstNV v Bílovci,zvítězil nakonec oprávněný požadavek města, aby závod byl u nás zachován, nebo t plní 
dobře své poslání.
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V roce 1949 došlo v našem městě VÍVOJ # 
k utvoření prvního komunálního podniku pod názvem KOMUNÁLNÍCHKOLEKTIVA, sdružený městský komunální podnik se sídlem SLUŽEB •v Bílovci.V Sole tehdejšího podniku byl ředitel Bohdan MÍSTA K u b e n k a ykterý stál u kolébky jeho vzniku* BÍLOVCEPodnik Kolektiva zajišťoval služby obyvatelstvu v těchto prvních provozovnách a v těchto prvních oborech činnosti: Foto, cukrárna, sodovkárna,restaurace a pohostinství,pohřební ústav - vše po jedné provozovně v Bílovci.V roce 1950 došlo k rozšíření počtu některých provozoven tohoto podniku a podle přístupných dokladových materiálů sdružoval podnik již tyto obory činnosti: po 1 provozovně: foto,sodevkárna,knihaře tví,osvobozená domácnost a pohřební ústav, po 2 provozovnách - cukrárny, holičství, 5 provozoven - restaurace*V roce 1951 opět vzrostl počet provozoven,a to nejen v Bílovci,ale i v jiných místech okresu:Po 1 provozovně měl podnik:Foto,sodovkáma, malířství ,radioopravna, kováře tví , osvobozená domácnost, oděvní služba,po 2 provozovnách - knihařství (Bílovec,Klimteovice),zahradnictví (Bílovec),pohřební ústav (Bílovec,Polanka n.0.),po 5 provozovnách - ckrárny (Bílovec,Kr*Pole,Klimkovice).restaurace a pohostinství,holičství (Bílovec,Klimkovioe)Polanka n.b. ,Pustějov).V té době zaměstnána val podnik již 61 dělníků a 4 administrativní pracovníky.Mzda v té době činila v průměru na jednoho pracovníka asi 4 960,— Kčs vo staré měně, t.j* asi 1 000,—  Kčs v měně nové*K 1.lednu 1952 zanikl podnik-Kolektiva a by 1 utvořen podnik nový a názvem OKRESNÍ SDRUŽENI KOMUNÁLNÍ PODNIK SE SÍDLEM V BÍ L 0 V C I, ato v důsledku deli- mitaee.Při této delimitaci komunálních podniků v okrese bíle- veckém odevzdal nově vzniklý podnik údržbu a malířství Stavebnímu kombinátu v Bílovci a od tohoto převzal celkem 46 provozoven,̂  tp: po 1 provozovně -knihařství, sodovkáma, sedláře tví. chemická čistírna,oděv—ní služba,pohřební ústav,po 4 provozovnách » cukráře tví, holičství a 32 provozoven pohostinství*
, . S ohledem na socializaci soukroméhosektoru byly během roku 1952 začleněny do podniku další živnosti, takže koncem roku 1952 sdružoval OSKP Bílovec tyto obory činnosti: po 1 provozovně - obor dřevozpracující, obor kožedělný, prádelnu a chemickou čistírnu, autoopravnu, fotoslužbu, náborovou službu a koupaliště,po 2 provozovnách - obor kovozpracující, obor papírenský,zahradnický a pohřební ústavy,3 provozovny těxtilní a oděvní, 6 provozoven holičství a kadeřnictví,13 provozoven cukráren a 48 provozoven pohostinství .Počet zaměstnanců v tomto rece stoupl na 228, z toho bylo 15 pracovníků administrativních.. _ Tento přehled ukazuj®,že činnost OSKProzsáhlá a různorodá,a že kladla na správu podniku 

w  a Pracovn* úkoly.Rozsah a různorodost S!;Síy vČÍnn°vt̂ zPŮc°bovaJy net3větší potíže při zajišťování řádného Chodu všech oborů,nebol v této době nemohly být získány odborné pracovní síly pro různé dané oboiy činnosti.V zimních
se kovaly v okrese Bílovecrozsáhlé sněhové kalamity a mimo to asi ve 28 obcích se vyskytlan ? ̂ uÍtiavka,v důsledku čohož musel být zprvu omezen

•k£!auÍÍt2PSí*S!S5aV* V ? W , *-r,r íšcht0 spadených obcích v Bílovci P značně nepříznivě ovlivnilo činnost OSKP
natm n̂ i ^ 1.7.1953 došlo opět k reorganizaci podniku,OSKP Bílovec zanikl a byl utvořSn nový pfdnik



e názvem KOMUNÁLNÍ SLUŽBY MfiSTA BÍLOVCE.Rada převazoven byla éelimitována v rímci okresu Bílovec na jiná zájmové organizace• Nový podnik KS Bílovec měl koncem roku 1953 114 zaměstnanou.z toho 9 administrativních pracovníků.K 1.7.1955 byla provedena ©pět částečná delimitace některých činností podniku,která přispěla k lepší organizaci a c-olkové kontrolo provozoven. Delimitace se týkala 
5 haličských provozoven, 3 sběrem chemické čistírny a prá- delny,veřejné nákladní autodopravy a letního koupaliště v Klim- kovicích,kteréžto činnosti byly začleněny do colkovéh© 
rámce JSMXSEL KS v Bílovci.
Prohled činn©sti KS Bil ©ve c ko dni l.ledns 1965:

Obor činnosti: Počet Počet Místo podniku:provoz©ven"pracov.
3 2 2  SSSSSSKiK 3SS55SSSS S & K S S S S  S S S S X B S S ^ S  55SI S S S & R S mS  X  3S3B 3 3 5 3 8 2S352Í 55 S S S S S  38S35SÍ
osobní autoprava 1 1*5 Bílovecnákladní autodoprava 1 2 -**-průmsl. prádelna 1 14 • ~rychloprádolna 1 1mandlovna 1 1,5 - *•chem. čistírna 1 27 **H*holič.a kadeřnictví 6 27 Bílovec,Klimkovice,Polanka n/0.,Vřesina, Jistebník,
půjčovna prům.zboží 1 0,5 Bílovecpohřební služba 1 2foto služba 1 3,5 -**-kominictví 1 4 
zahradnictví včetněkvětinář. 3 11 Bílovec, Vřesinasběrny prádla a svršků 4 4 Bílovec ,Klimkovico,Polanka n/0. 9 Jistebník,
radietelevizní služba 1 3,5 Bílovecelektroúdržba 1 1mechanická dílna 1 1sklenářství 2 6 Bílovec,Klimkovicekamemos©chařství 1 5 Bílovecoděvní služba 9 19 Bílovec .Klimkovicedámské msdiství 1 1 Klimkoviceodvez popela 1 3 Bílovecstaveb, truhlářství 1 1 Klimkovice

Ve vedení podniku se vystřídali tito ředitelé:
1. Bohdan K u b e n k a  z Bílovce, od založení v roce 1949,
2. V©3aitin B z o n e k  Kg z Bíl©vee, od 1.1.1952,
3. Alexander K a l a b u s  z Hlubočco, od 1.1.1953,
4. Budolf H © n z Bílovec, od 1.7.1953,
5. Karel J a n © i t í k  z Nového Jičína ,od 1.4.1963,
6. Josof Z v • n í k z Bíl©vce, ©d 1.8.1965 - d©sud.
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Pohyb pracovníka v podniku byl snadný a od za-ložení podniku Iv roce 1949 Kde nepracuje nyní nikdo.Nejstarší zaměstnanci IKS od roku 1950 Jsou: I
Mojmír S e k a n i n a  , vedoucí holičství a kadeřnictví IEmilie S m o l o v á  » vedoucí účetní IZdenka He i n z o v á  ,vedoucí pohřební služby Iíáiilie B ř e z i n o v á  , dělnice holičetví a kadeřnictví I

Podnik nemá žádné výrobní činnosti Ina úseku místního průmyslu (kovo • dřevo • textil - káže). IToliko v oboru textil provádí zhotovování oděvů na zakázku* IObdobně je tomu u mechanické dílny,kde se provádí opravy Imotocyklů,jízdních kol,Sicích strojů a praček pro domácnost, IU dřevooboru se provádí toliko výroba na zakázku pro stavebnictví I(okna,dvéře,zárubně,různý drobný inventář) nikoli však výroba 1nábytku nebo jeho časti.Výhradně věak jde o truhlářskou opró- Ivárenskou činnost.Radlotelevizní opravna má dostatek zakázek,ale Ije v současné době vysoce pasivní.Vedoucí je s. Terezie S a y • Ie r o v á ,která není v tomto oboru vyučena. I
Podnik dosud neobdržel žádná celostátní Iani krajská vyznamenání.Dostal však dvakrát okresní standartu IQHV a QGR v Kovém Jičíně,a to za II.čtvrtletí 1362 a za I.čtvrt* Iletí 1964.KromŠ toho dostal čsetné uznání v roce 1957 k 40.vý̂  I

točí VĚSR.Také žádný z pracovníků v tomto podniku neobdržel I vyšší vyznamenání.
Výstavba či rekonstrukce závodů a provozoven od roku 1949: I

Zahradnictví v Bílovci - výstavba skleníků v roce 1956 - 1361 Ive Vřesině - 1959 - 1961 ISklenářetví v Bílovci — GO budovy v roce 1960 • 1964 IChemická čistírna - výstavba benzínky v roce 1958 I-*• • výstavba vysokotlak.kotle v roce 1955 IKamenosochařství v Bílovci - adaptace budovy v roce 1961 - 1963 ISychloprádelna v Bílovci - zřízení provozovny v roce 1959 ISpráva podniku - GO budovy v roce 1959 I
Vývoj zsmčstnannsti žen: I

V Komunálních službách města Bílovce jsou Izaměstnány převážně ženy a vzestup zaměstnanosti od roku 1949 Ido 1967 ukazuje tento přehled: I
Rok 1949 ---------------  10 žen I1950  ------------- 15 žen I

195 1  - 30 žen I
1952 — ------------- 100 žen I
195 3  ------- 62 žen I1954 — 66 Žen I
1955 , gg jen \ I
1956 66 žen
195 7  78 žen I
1959  -----  106 žen j I1960  ---- ---- ---- 103 žen I I196 1  —  111 žen 1965 ---- — ----- 120 žen I1962 '«■ r--i.ii. ian• n... m .1. i - lil žen 1966 «»«■«»———»—<■- 120 žen I
196 3  113 žen 1967 ---- -------- 127 žen I
1964  — -- 113 žen I



Bok 1967 se nevyznačoval žádnými NEJD#LEZITSjŠÍ převratnými událostmi v politickém životě a vše. UDÁLOSTI - čeho jame tyli svědky, bylo Jen důsledkem dřívějších VE'SVfiTÉ 
proměn.Válka ve Vietnamu nabyla v průběhu tohoto V ROCE L967roku na intensitě,Američané zahájili těžké bombardování VDR ihned v lednových dnech a tak pokračovali v postižném ničení této aalé země přes protesty představitelů všech civilizovaných států aveta.Kulturní revoluce v Číně má chaotický charakter a jejímu průběhu sotva kdo rozumí. Nejvýznamnější lednovou událostí v míro* vém úsilí bylo podepsání "Kosmické chartyMo mírovém využití kosmického prostoru mezi SSSR.USA a Velkou Britanií, k níž se připojilo dalších 19 signatářů včetně CSSR.▼ únoru byl vzrušen svět výbuchem v kosmické kabině rakety APOLLO,při němž přišli o život tři vynikající američtí kosmonauti • Orisson,Whlte a Chauffee.V březnu podepsali naši představitelé éólouvu o přátelství, spolupráci a vzájemné pomoci a Polskem a s NDR.V dubnu došlo v Athénách k vojenskému puči,který znamenal nastolení vojenské diktatury v zemi. Tato událost měla velmi vážné důsledky pro vnitrní situaci tečka v dalším období.V témže měsíci se konala v Karlových Vareehkonferenc e evropských komunistických stran, Jež se zabývala hlavně otázkou evropské bezpečnosti.SeJvýznmsně jší událostí května Je zahájení Světové výstavy v kanadském městě Montrealu.Náš výstavní pavilon a naše expozice získaly světové uznání a pbdiv,a byly dokladem bohatosti naší historie umění i dokladem schopnosti našeho lidu a Jakosti naší práce. President republiky vykonal neofloielní návštěvu v Kanadě, byl přijat nejvyššíml kanadskými vládními představiteli a navštívil 1 Světovou výstavu.V květnu začíná vzrůstat napětí mezi Izraelem a arabskými státy zejména potom.kdy president SAR V á s i r vydal rozkaz k zaminování Akab- ského zálivu, jenž má životní důležitost pro izraelský stát.Toto napětí začátkem června přešlo v otevřenou válku mezi Izraelem a sousedními arabskými stá ty .Válku začal Xzrasl a ukončil Ji bleskovým vítězstvím nad SAR,Jordánském a Sýrií.Obě válčící strany zastavily boj na příkaz Rady bezpečnosti OSN.Po vojenské porážce arabských států došlo k diplomatické bitvě na půdě mimořádného Valného shromáždění OSU v New Yorku. Její výsledek však do konce roku byl negativní.Na toto mlmorád ní Valné shromáždění přijel do Ameriky i s.K o s y g i n ze SSSR a Jednal dvakrát s americkým presidentem J o h n s o n e  m .Toto Jednání hodnotil světový tisk jako velmi významné. Červen je také důležitý tím, že v Číně došlo k prvnímu výbuchu vodíkové bomby.V červenci se sešli představitelé socialistických vlád v Budapešti, aby projednali konkrétní plán pomoci arabským zemím za účelem likvidace důsledků izraelské agrese.V tomto mědící začíná v Americe velké černošské hnutí,které se vyznačuje organizováním nepokojů v amerických velkoměstech. Nepokoje podněcovalo extrémistická organizace "černé moci".Měsíce srpen a zři byly ve znamení významných diplomatických jednání na Středním východě a j.V New Yorku bylo svoláno řádné Valné shromáždění OSN.Mao Ce-tung zakončil dosavadní etapu "Velké kulturní revo- luce"výzvou k "Velkému sjednocení*' .fiíjen je význemqý.kromě politických událostí v Africe,tím,že se sovětským vědcům
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podařil vynikáJicíúapěch v oblasti kosmonautiky .Auto* matická stanice VENUŠE 4 přistála na0venušifkde mimo jiné zjistila teplota pohybujíc! se od 4 0 do 200°C.V tomto měsíci vykonal předseda vlády CSSK L e n á r t oficiální návštěvu v Paříži za účelem upevnění kulturních a hospodář* ských 3tyků,V říjnu byla také ukončena v Montrealu Světová výstava EXPO 67*která znamenala obrovský úspěch naSí.expo* zioe v celém rozsahu. Výstavu navštívilo přes 5Q milionů návátěvníků.náš pavilon navštívilo přes 8 milionů lidí.Politickou dominantou' listApadu 1967 byly oslavy 50. výročí VHSR v Moskvě (bez účasti zástupců Cíny a Albánie).v celém socialistickém táboře a u nás.Oslav/ ukázaly úspěchy sovět* šikých lidí za 50 let existence Sovětského svazu.Americká sonda SURVSTQR 6 přistála měkce na Měsíci, odkud odeslala 
na Zemi snímky povrchu Měsíce, jež tyly výborné kvality*V tomto měsíci také vypukla tzv.Xyperská krize mezi Řeckem a Tureckem, jež hrozila přerůst v ozbrojený konflikt mezi oběma atáty.Konfliktu zabránili zprostředkovatelé OSN a USA. Velkým zásahem do hospodářského života západního světa bylo ohlášení devalvace britské libzy o 14,8 %, jež ohrozila raěz*i i v jiných státech. Nejvíce pozornosti v poličkám ži* tootě v prosinci bylo upřeno na situaci v Kecku, kde král Konstantin stál v popředí vojenské vzpoury proti vládnoucí vojenské juntě .Vzpoura včak ztroskotala,ne bot krtu přecenil věrnost některých anoádních sborů a neopíral - se o věrnost lidu.Řecký panovník se uchýlil a rodinou do fiíma.kam za ním jezdili emisaři z Athén vyjednávat.Uvažovalo se o jeho pří* pádném návratu do flecka.Ha poli vědeckém vzbudila největSÍ pozornost v celém světě převratná operace srdce v Kapském městě-kde tým lékařů pod vedením profesora B e r n a r d a  provedl transplantaci srdce Luisu W a s h k a n s k é m u ,  který žil plných 18 dní a 21 .prosince zemřel.Tato událost zatlačila opravdu do pozadí všechny zprávy z různých oblasti světa, nebot znsoenala revoluční obrat v léčení těžkých srdečních Chorob.

Před vánočními svátky napadl «n*h UKOHCenÍ jenž sliboval,že svátky budou v bílém.Oteplení a dššt ROBU.. 1*9 6 7 však směnil sníh v nepříjemnou břečku, takže svátky byly slaveny v blátě a î plně bez sněhu. I na horách byl© nepříznivé počasí,které zklamalo mnoho lyžařů .Teprve po svátcích začalo opět sněžit, zima byla mírná a závěr roku byl v našem městě se sněhem.Ve všech restauracích 
bylo na Silvestra veselo.v Domě osvěty měli Silvestrovskou zábavu místní požárníci. Občané města trávili poslední den v roce bac v místních restaurací db^nebo u rozhlasových a tele viz* níoh pří strojů, které letod vysílaly velmi pěkaý a opravdu záfeaTOý pořad.6 půlnoci ojedinělé střelné rány vítaly rok 1968#

••• 000 000 000 000 ...
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. _ x Bový rok 196? ve 13,00 hodin proneslprí!?l republiky s.Antonín N o v o t n ý  svůj ob- JřDVOHOČNÍ
2f°'3ev ve kterém popřál všem občanům, PROJEV dospělým i mládeži,všechno nejlepší, hod ně zdraví, spoko- PRESIDENTA jenosti a úspěchů v životě i v práci,al v závodech. REPUBLIK!v zemědělství,na stavbách,v dopravě.ci ve vědě,kultuře, a.ANTONÍNA v umění,ve školách a j. Po děkoval také upřímně všem za to.N0V0TMEH0 co bylo v uplynulém roce vykonáno pro další rozvoj naší socialistické republiky.Hovořil pak o tom, jakých úspěchů pylo dosaže-no v prvním roce hospodaření podle zásad zdokonalené soustavy řízení národního hospodářství a objasnil úkoly,jež nás na započaté cestě v tomto směru dále čekají.Upozornil na význam vědy v rozvoji naší spo- SŽOlečnosti a na prohlubování socialistické demokracie v našem životě.Vysvětlil,proč náš vnitřní život a další socialistický rozvoj Je pevně spojen s celou naší zahraničně politickou koncepcí,založenou na pevném přátelství.spolu- prácd a spojenectví se Sovětským svazem a druhými socialistickými zeměmi.Zdůraznil také spojitost našeho snažení 

® Tývojem s dobrým využíváním všeho kladného,Ty‘tvořilo, a to i toho, co vzniká v zemích kapitalismu. Podstatnou čás t svého novoročního projevu věno-
UítiáíSlí zahraniční politice, jejímu mírovému úsilí v pře- konávánl nebezpečí války a ve snaze o rozvíjení naší socialistické společnosti. V další části svého projevu se zamý—
1968 udfi»=tol. jež »tojí před námi v ro«1968, tj. 50.výročí vzniku samostatného* státu Šechů a Slováků,
vJnn^T‘°lKnS« r̂e?S?1Ík;?-̂ x??,̂ ro5í Unora»Oběma těmto výročím věnoTOl obsažný vyklad.Zamýšlel se také nad volbami do zastupitelských orgánů* národních výborů,Slovenské národní rady.rady,Národního shromáždění,které významně ovlivní náš politický život.

. A , Velkou čás t svého projevu věnoval naše-^  hospodářství.Mluvil o kladech i nedostatcích a o důsledcích pro spotřebitele.Upozornil na nutné úpravy málo—
® na wáfžení dosavadní životní úrovně pra-

rozvoj. Slovenska « otázkám nažl lidová arnády.V táto »ou- 
době nejpříznivějli,meZi nl sltuael>která nenl T aouíasná
. . ,  V závěru svého proje-vu president remi-nhSS vyZTal všechny občany,aby v nastávajícím roce svou

k upevnění nagi s^iHli-
níiž a i SÍÍ’ * IŠ lidu.k dalgínru rozvoji apoleč- nosti a k vytvořeni nových zdrojů našeho bohatství.

lS ;r ii£ r S S l| l’3 i 5g
den na potřeby všech oMbuS; odpovědně a s ohle-
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Na zasedání ŮV KSě ve dnech 3-5. KOZDSlEHÍFUNKCEledna 1968 tylo rozhodnuto o rozdělení funkcí prvního 
tajemníka XSC a presidente republiky,které byl# BIKBL2K3 A 
dosud slevčeny v ©sobě a. Antonína N o v o t n é h o *  BRVNÍHQ
V rušném Jednání dv KS6 byl jednomyslně zvolen prv- 
ním tajemník on nejvyššího orgánu Koeuni etické strany 
Československa s.Alexander B u b i e k  ,nar 21,11. 1921 
v uhrovci,okres Topolčany.Soudruh Antonín N o v o t n ý  
zastával dálo funkci presidenta republiky • Toto významné 
zasedání tfv KSČ velmi významné ovlivnilo dslší politický 
život v naší vlasti,jak o tom budu psátl v dálších 
Částech kîonilcy letošního roku.

v sobotu dne 3. Února 1968 byla v 8,00 líSSTSKÁ 
* « »  do ZK K o W - m o r  *fcr * L  Z D a n a O U  ? & * * *

K S S , aby členatvu složila účty z plnění usnesení 
XIII. a jezdu KSČ za minulé funkční období & % plnění 
nsneaoní městské konference z uřezn* 1966.Byl také prov- 
joónán plán hlavních úkolů stranických orgánů a organi
zací na území města do příští celoměstské konference.
Pak byl svolen nový výbor městské organizace KSČ 
v Čel® se s.inž. S k a p o u  .Jednání no této městské 
konferenci se neslo v duchu obřadného procesu,který 
začal plenárním zasedáním ŮV KsC.Jeko kronikář města 
lituji té skutečnosti, že doaud nebyla nepsána historie 
KSČ v našem městě, aby se stala součástí zápisů v městské 
kronice*Každý nový Městy KSČ na tuto skutečnost upozor
ňuji, ale dosud marně.ie to vážný nedostatek zápisů 
v této městské kronioe,nebo$ historie strany ▼ našem 
městě je velmi významná*

V útezý dne 6* února 1968 byly slavnostéě X, ZTMTSÍ 
zahí.Jeny presidenta® do (faulem X.sámní elympijské hry OI£MEItJBKS 
v Grenoblů ve Francii v horském prostředí Alp.Celý svět 
Sil v průběhu dalších dvanácti dnů v horečné® zájau 
o výsledky sportovního zápole mi nejlepších závodníků 
v zimních sporteoh.Eylo to všeobecné omezení normálního 
společenského života i schůzovního jednání,nebol každý 
z nás pospíchal k televizním a rozhlasovým přijímačům,
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aby tyl účastníkem nejkrásnějšího mírového soutěžení zástupců 37 přihlášených národů světa*V těchto dnech jsme si znovu všichni uvědomili ohromný význam televize,jež nám umožnila sledovat v přímých záběrech všechna důležitá vystoupení.Litovali jsme jen toho,že ještě nemáme televizi barevnou, a že tedy v tomto ohledu pokulháváme za západním světem.Velmi rád zaznamenávám tyto řádkyo X.zimních olympijských hrách v Grenoblů proto, že nejvýznamnější a nejradostnějšé překvapení nám všem připravil zasloužilý mistr sportu Jiří R a š k a ,  zámečník z Frenštátu p/R.,kteiý získal zlatou medaili za I.místo ve skoku na lyžích ze středního můstku a stříbrnou medaili za 2. mí sto ve skoku na lyžích z velkého můstku.Jako držitel dvou olympijských medailí byl slavnostně uvítán v Praze i ve svém rod ném městě,které mu při* pravilo opxařdu triumfální přivítání v úterý dne 20.února ve 13,00 hodin na frenštátském náměstí.Náš okres může být opravdu hrdý na tohoto skromného,poctivého a opravdového sportovce, jenž ve sirém pracovním i sportovním úsilí může byt vzorem všem mladým lidem.Měli jme přirozeně radost i z bronzové medaile bruslařky Hany M a š k o v é  a ze stříbrné medaile našich hokejistů,kéefrí jediní porazili mužstvo SSSR,jež získalo zlatou medaili*
Po Novém roce začala pravá zima,která PO f&ESKUTÍC v druhém týdnu dostoupila vrcholu v opravdu silných MRÁZÍCH mrazích. Celý kraj byl pod sněhem a tak mráz byl jen PRUDKÁ nutným projevem oprávněné zimy,která dosahovala až OBLEVA- 15 C v našem mě stě. Zajímavý zvrat nastal ale v neděli dne 14.ledna,kdy dopoledne tylo jasné silně mrazivé počasí .Odpoledne nastala vánice,ketrá se přehnala nad městem a podle hlášení rozhlasu a televize, způsobila v celé republice i v jiných zemích velké sněhové závěje.Nastala tak sněhová kalamita, která ohrozila nejen silniční dopravu, ale znemožňovala i pravidelnou vlakovou dopravu.Potíže na drahách a silnicích vyvrcholily v noci z neděle na poa« dělí, a v pondělí ráno ée projevovaly v celé republice těžké důsledky sněhové kalamity,zvláště když v noci za oteplení začal sníh padat s aeštěm.Ve vyšších polohách se tvořilo náledí,v nižších polohách se množství sněhu proměnilo v blátivou břečku.V pondělí pršelo a přes noc z pondělí na úterý 16.ledna sníh s polí skoro úplně zmizel a město se topilo ve sněhové břečce.Oteplilo se na

* 10 C.V tu dobů již rozhlas a televize hlásily záplavy na řekách, kalami ty ve městech v důsledku náledí a vody.V celé republice došlo k řadě vážných neštěstí,v našem městě průběh prudkého oteplení byl celkem mírný.Od té doby až do poloviny února nebyl žádný sníh a teplota se pohybovala od -2°C v noci do + 4°C ve dne.Pak nastalo mírnější ochlazení s občasnými sněhovými přeháňkami.«rrfh však již nezůstal ležet. 9

Na základě us nesení městského výboru OSLAVAKSC a mís-tniho výboru NF,uskutečnila se u příležitosti 20.VTRQČÍ20.výročí únorových událostí MANIFESTACE pracujících ÚNOROVÝCHnašeho města na náměstí v pondělí dne 26*února 1968, UDÁLOSTÍ 
ve 13*30 hodin.Manifestace se zúčastnili pracující
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bíloveckých závodů,podniků a žáci místních škol se svými učiteli,rovněž tak se oslavy zúčastnili někteří členové prvního Akčního výboru z roku 1948,kteří stáli v čele tehdejších akcí v našem městě .Městský výbor KSČ udělil těmto soudruhům při dnešním 20.výročí ČESTNÁ VYZNAMENANÍ za tehdejší je-jich významnou politickou činnos t.Jedná se o tyto soudruhy: s.Vlastimil M a t z n e r ,  s. Miloslav N i k e 1 , s.Michal A s t a 1 o š , s.František H o l u b á ř  •Kromě uvedených soudruhů dostal Čestně uznání také Místgí výbor NF v Bílovci za obětavou a záslužnou Dráči v upevňování NF a za budování socialistické vlasti.čestná uznání byla všem udělena veřejně v průběhu oslady na Rudém náměstí, přičemž byla zdůrazněna jejich obětavá práce v I.Akčním výboru NF v našem mě stě. Slavnost zahájil nynější předseda NF s. L u k e š  tik , který předal slovo krajskému referentovi s. K ř i v d o v i  zKV KSČ, jenž ve svém projevu zhodnotil význam února pro současný vývoj politického života u nás.Projev tyl celkém stručný a po ukončení slavnosti na Rudém náměstí odešli všichni vyznamenaní soudruzi s krajským referentem, s městským kronikářem a a předsedou NF na besedu s předsedou a tajemníkem Měst NV v Bílovci,která se uskutečnila na městské radnic i. V družném hovoru zde všichni vzpomínali průběhu únorových událostí před 2o lety v našem městě.Jednotliví soudruzi sdělovali své zážitky z tehdejší doby a otevřeně hovořili o akcích,jež byly tehdy v našem městě v rámci činnosti Akčního výboru konány.Znova po letech a s odstupem času byly oživeny historické skutečnosti,a byla vyslovena jména Kolovrata,Koziola a žaloudíka ve spojitostí s GEDEKOU, jména politických činitelů Berakopfa, Skotnice,Vokřínka,Lesňáka aj.,bylo hovořeno o zabavení členské kartotéky KS u s,taj. N e v l u d a , o  případu faráře V l č k a  aj.Každý z úšastníků besedy vzpomínal ze svého pohledu na uplynulé události,mnohé z tehdejších tvrdých opatření v průběhu dalších let tylo napraveno, urovnáno,ujasněno,někteří vzpomínali na své osobní pozdější křivdy,jichž se jim dostalo,došlo s$ až k otázkám rehabilitace , apod. "sli jsme do toho v Únoru ostře*,říká s.Vlastimil M a t z n e r ,neboí byl takový příkaz.Hodně poznámek bylo věnováno a. Františku B e r n k o p f o v i ,  který byl duchovním vůdcem SDS a nejvlivnějším politickým činitelem.Dnes zní tyto údaje v mnoha případech již skoro neskutečně a jen přímý účastník všech těchto dějů si oživuje ve vzpomínkách jejich sled.Skoda,že městská kronika nemá toto období plně zachyceno,tyl by to dnes velmi zajímavý pohled na toto velmi vzrušené období v našem městě.Kronikář nemohl tehdy zapsat podrobnosti,nebyl informováno zákulisí politickéno jednání a mamě se obracel o pomoc v tomto směru k politickým činitelům.Je nedostatkem této kroniky,že nemá zpracován úsek politického vývoje v našem městě,jenž by i těmto událostem před 20 lety věnoval podrobnou pozornost.
Ve středu dne lj.března 1968 v 8,30 hod. STUDENTSKÁ projela naším městem kolona aut studentů vysokých škol MANIFESTACE z Košic, Prešova, Ziliny a Os trávy, která pod svérázným ZA MÍRheslem VÁLKA JE VUL Jede z ne jvýchodnější části naší re- VE VIETNAMU publiky až do Prahy a veze protestní petici na americké - průjezd velvyslanectví proti krveprolévání nevinných dětí,matek našim městen a mužů vietnamského národa ve strašné válce.Současně pa k
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navštíví zastupitelství Vietnamské demokratické republikyi Národní fronty osvoboze-nl Jižního Vietnamu a vyjáří Jim solidaritu naší studující mládeže.Cestou do Prahy se k této delegaci přidávali zástupci Jiných vysokých škol z celé republiky.Průjezd kolony aut naSím městem byl sledován občany města s velkým porozuměním a sympatiemi a byl vítán také školní mládeží,která na základě výzvy odboru školství ONV v Novém Jičíně lemovala chodníky průjezdové trasy, a vítala studenty transparenty a pozdravy.Studenti vyhazovali le-táky, Jež osvětlovaly smysl a význam celé akce.Na některých bylo rukou připsáno S L O V E N S K U  F E D E R A C I  U, oož Je dokladem o zvýšeném úsilí slovenského národa po samostatném politickém životě.
V březnu také začala v našem městě PĚÍFRAVApříprava nových voleb do všech orgánů lidové správy. VOLEB Předseda místní volební komise s.Václav N i k e 1 a DO VŠECHŽředseda místního výboru NF v Bílovci a. Vladislav S|UP$o.i u k e š t 1 k svolali veřejné volební schůze , a to NÁRODNÍCH dne 20.března pro dolní část města v 19,00 hodin do sálu VxBORu'ZK Koh-i-noor na Střelnici a dne 21.března 1968 pro horní část města do sálu místního kina.Obě schůze byly velmi početně navštíveny, nebo t občané se měli vyjádřit k navrženým kandidátkám poslanců do KNV, ONV a MěstNV.Volby byly plánovány na den 19. května.Obě schůze se označovaly rušnou debatou,při níž se projevovaly všechny znaky současného obrodného procesu v naší společnosti.Šylo přítomno mnoho občanů,kteří otevřeně vyslovili své názory a připomínky k navrhovaným kandidátům. Jednomysiné odmítnutí se projevilo u navrženého kandidáta do KNV s. Emericha M í s t e c k é h o  z toho důvodu, že kandiduje za čás-t novo Jičínského okresu přesto, že zde nežije , ale bydlí v Ostravě - *orubě.Žádáme do funkcí občarty,kteří zde žijí s námi a znají proto naše problémy.To byl Jednoznačný závěr tohoto případu.Jednoznačně tyl také zastáván názor,aby volby byly odloženy na pozdější dobu,až bude dokončen obrodný proces a prověřena dokonale činnost dosa* vadních funkcionářů.
Ve čtvrtek dne 28.března 1968 se do světa PRVNÍ rozletěla smutné zpráva agentury TASS,že první kosmo- KOSMONAUT naut světa Jurij G a g a r i n  ve středu tragicky SVĚTA JURU zahynul pri cvičném letu.Spolu s ním zahynul také inženýr plukovník Vladimír Sergejevič S e r e  g i n .  7.ahv̂ tt, hrdina Sovětského svazu, velitel oddílu kosmonautů .Jurij Gagarin byl pohřben na Rudém náměstí v Moskvě u Kremelské zdi.Tragic-ká smrt prvního kosmonauta světa vzbudila mimořádnou pozornost našich občanů a vyvolala živou účast všech našich lidí.
V sobotu dne 30.března 1968 VGIfiAv 11,28 hodin byl z vůle lidu zvolen ve Vladislav* NOVÉHOském sále pražského hradu Národním shromážděni* PRESIDENTAnovým presidentem &SSR armádní generál soudruh Ludvík 8 S S R S v o b o d a .Tímto aktem národ dovršil ebrodnou politiku polednového vývoje.Dosavadní president m  Novotný byl přinucen k reeignaei z politických důvodů a na Jeho místo navrhl Sárodnímu shromáždění pro volbu presidenta
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armádního generála Ludvíka Svobodu a. Alexandr D u U * k  , vedeuoí tajemník KsC.Ve své® návrhu zdůraznil zásluhu armádního generála Ludvíka Svobody a naš stát v době jeho těžltfeh osvobozovacích bejů jak# velitele I. československého amádníha sběru v SSSS,u nás pak vzpomněl jeh© tragické ha utrpení v době defaraaaí v raee 1952,kdy bylnuoen edejít z vládních funkeí a praceval jako účetní v JZD v Hroznetíne na Třebíčsku.až pak opět byl ▼ raee 1956 pavalán zpět k vojenské činnosti. Armádní generál S v a b a d a  je nesnímá ablíben jak u Cechů tak u Slováků a byl pra ta s nadšením zválen za presidenta republiky. Televize vysílala celý pořad,jeha nesmírná důstajnast a vážnast,ale 1 radast byly přenášeny da každé domácnosti a da celého ověta.KdyŽ za zvůků fanfár z Libuše přisteupil zválený president ke stalku s ústavau republiky a palažil na ni pravizi,aby přenesl slavnéstni slib,všichni jsne věřili pevně,že sleva slibu naplní v příštích dnech a aaěsících skutky,nebát tenta president byl zválen z epravdevéhe přání lidn , je synbalen beje za naši svebadu a je zárukou štastnéke dalšího živeta našeha národa.Syl ta epravdu šťastný a radostný den 30.březen
1968.

Pne 25.dubna 1968 byla v nalén sále ífeDiSÁišgA 
Domu osvěty uskutečněna přednáška o životě a díle 0J. G. M a s a r y k a  .prvního presidenta předaniehev A ské republiky.Předseda OB s.prof.Zdeněk £ u o h t a Ť.G.XASAKXKA 
pronesl marxistický pohled na Masaryka jako filosofa, vědce a palitika.Účast veřejnosti byla dosti slabá,na přednášce ehyběli veřejní činitelé.Byla to škoda,nebot mohli svou přítonností a vystoupením značně přispět k úrovni diskuse,která se po referátu rozvinula.

f sobotu dno 27. dubna 1968 ve 3,10 ZÁJEZD hodin ráno odjelo z Bílovce 14 občanů (zástupci podniků,10 fRAffit ústavů a škol) do Prahy v rámci celookresních oslav U iKILEZITOS 
100.výročí položení základních kamenů národního lOOJXH^Idivadlu.Z celeého okresu odjelo 15 autobusů do Nového PQIfl&BHI Jičína,odkud odjely společně do Prahy ve 4,00 hodiny.
Po Prahy přijely v 11,00 hodin,kde kolonu očekával m S dnÍHO
slavný tatrovácký automobil "President",řízený popu- DIVADLA
tárním závodníkem Veřaiřov ským,aby nás spoln s kolonou
autobusů okresu Vsetín
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přivedl až k Národnímu divadlu .Skoda,že cesta Prahou 
byla v dešti,což trochu narušilo slavnostní příjezd kolony 30 autobusů z okressů Nový Jičín a vsetin do Prahy#Odpoledne ve 14,30 hodin bylo v Národním divadle slavnostní předání darůtěchto okresů správě divadla,Nový Jičín věnoval bustu Františka P a l a c k é h o  ,dílo zasloužilého umělce . akááemického sochaře profesora Vladimíra N a v r á t i l a  ,město Frenštát p/R.vobraz akademického malíře H r n č á r k a  Pohled na Radhošt, Kopřivnice obraz tohoto města od akad.malíře T r e u c h l a  ,Štramberk plaketu města od akad.sochaře V a š u t a .Pozdravné listy od národních výborů měst,obcí a závodů novojičínského okresu vyjadřovaly lásku a vděčnos-t okresu Národnímu divadlu a jeho hercům.Naše město zaslalo pozdravný list tohoto znění:

obCanž města bíwvce ve slezsku zdraví
SLAVNÉ 100. VÍŘOCÍ POLOŽENÍ ZÁKLADNÍHO'
KAMENĚ NÁRODNÍHO DIVADLA V' PRAZE S‘ PŘÁNÍM,
ABY NÁRODNÍ DIVADLO I NADÁLE Z0STALO 
SYMBOLEM NÁSEHO NÁRODNÍHO PROBUZENÍ, PÍCHOU 
A CHLOUBOU DOMA I PŘED SVĚTEM, VÉRNÍM 
HLASATELEM UMÉLECKÍ PRAVDY

Pozdravný list našeho města ̂ pracoval Snil P ř i k r y l ,  text sestavil profesor Bedřich Š p a č e k .
Jménem našeho okresu předal dary a pozdravil slavné lOO.výročí předseda ONV v Novém Jičíně s. Milan T o m a n č á k  ,za Národní divadlo odpověděl a poděkoval jeho ředitel.Pak zazněly slavnos tní tony předehry k Smetanově opeře H u b i č k a  ,rozevřela se opona a byli jsme svědky vznešené i dojímavé opery v podání nejlepších umělců ND na počest slavného výročí, po představení jsme v chladném počasí bloudili Prahou a ve 23 hodin jsme nastoupili zpáteční cestu do Nového Jičína.Do Bílovce jsme přijeli ránc v 6 hodin v neděli dne 28.4.1968.

V den výročí osvobození našeho města VÍSTAVA před 23 lety byla 30.dubna 1968 v levém přisáli Domu OBRAZU osvěty v Bílovci zahájena výstava obrazů Emila P ř i -  emtta k r y l a  .tématicky velmi úzce spojena s naším městem PŘIKRYLA a jeho nejbližším okolím.Výstavu zahájil v 18 hodin správce OB v Bílovci s.Zdeněk K u c h t a  a úvodní projev přednesl učitel s.Oldřich K r e j č í  ,který podrobně zhodnotil dosavadní všestrannou činnost vystavujícího místního výtvarníka.Výstava byla otevřena* až do 9.5.1968 a těšila se opiardovému zájmu bílovecké veřejnosti .Z toho důvodu byla také prodloužena až do
1 1.května 1968.

* . . . ,Ve středu dne l.květaa 1968 bylo OSLAVApřekrásné počasí,které vylákalo občany našeho města 1. MAJE 1968 a okolí k oslavě prvomájového dne. fy to oslavy se letoa
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konaly pod dojmem polednových události v naší vlasti, v radostném vzrušení nového,humanistického pojetí demokratického života,tolik potřebného pro další štastný vývoj naší vlasti* Prvomájové oslavy se konaly tradičně na Rudém náměstí za účasti občanů Bílovce.Tisku,Staré Vsi,Bílova,Velkých Albrechtic, Bitová a Lubojat.V průvodě,který se řadil na Opavské ulici před závodem Koh-i-noor Slo 595 dospělých a 605 mládeže, čili 1 200 osob.Jásavý průvod s četnými transparenty, na nichž byl® netradiční hesla, byl nadšeně pozdravován občany na chodnících a občany shromážděnými n a Rudém náměstí v počtu asi
2 000 osob.Odhad všech účastníků oslav činil tedy 3 200 osob, z toho bylo 69 uniformovaných požárníků,35 účastnic v národních krojích a 25 příslušnic csuK.Průvod byl velmi pestrý s 39 prapory ( 18 CssR,9 SSSR, 12 Lid.dem.),14 transparenty,17 ozdobenými koly,2 alegor.vozy a 2 dechovými hudbami.Oslavy na Rudém náměstí zahájil předseda M V N F s . L u k e š -  t í k • Slavnostní projev měl s. Emil P ř i k r y l ,  ředitel ZDS a kronikář města ,který svůj projev zaměřil na současnou problematiku našeho veřejného života a na problémy našeho města.Pozornost přítomných občanů upoutal právě konkrétností současných faktů a pohledem na hisi-torii prvních májů v našem městě v minulosti.Ve svém projevu se dotkl všech palčivých otázek současnosti,jež byly také obsahem transparentních nápisů.Např.i"Samostatné Slezsko v̂ připravovaném federativním uspořádání v českých zemích",“Žádáme obnovení okresu Bílovec","Požadujeme úplnou rehabilitaci všech neprávem odsouzených a poškozených","Sto let založení požárního sboru v Bílovci","140 let závodu Koh-i-noor,nositele Sádu práce", apod*Projev byl naprosto netradiční,neformální a byl vyslechnut se zájmem, nebot obsahoval to,co chtěli posluchači slyšet.Městský výbor NF hodnotil letošní oslavy l.máje lépe než v minulém roce,jednak co do barevnosti průvodu,nálady občanů a slavnostního regerátu.

V pondělí dne 6.května 1968 jsme byli ZVLÁŠTNÍ v našem městě svědky ojedinělého přírodního úkazu.Vítr £&ÍR0DNIo rychlostí okolo 90 km/hod. přinesl do našeho kraje 11KA7,jemný písek a prach až z maaarských rovin. Přesto, že oblo- V NASm  ha byla bez mraků,stačilo mrateo písku zaclonit úplně m£stS A slunce a snížit tak viditelnost asi na půl kilometru. V CELÉMTento dosud neznámý přírodní úkaz působil velmi skličují- KRAJT cím dojmem.Tíseň zachvátila pozorovatele,neboí si nikdo tento zjev nedovedl vysvětlit.Vichřice natropil© mnoho škod na krytinách střech domů a v ledích,kde způsobila mnoho vývratů.Velké lesní kalamity byly v blízkých Beskydách, hlavně v polesl Ostravice.
Ve středu dne 8.května 1968 večer byla OSLAVA na Rudém náměstí vzpomínková slavnost Dne vítězství, 9. KVŽTNAspojená s lampionovým průvodem Školních dětí od závodu DNE Koh-i-noor a s kladením věnců k Památníku obětem nacismu VÍTĚZSTVÍ a fašismu před závodem Koh-i—noor a k Památníku osvobození na Rudém náměstí.Věnec k Památníku obětem naismu a fašismu kladli dva zástupci západní osvobozenecké armády,místní občané H a v l á s e k  a T a t a l á k  ,kteří tak ponejprv na veřejnosti symbolicky dokumentovali nové názory na hodnocení příslušníků západní armády,kteří dosud byli všude opomíjeni a přehlíženi. Těm to bojovníkům je naše společnost hodně dlužna a musí spravedlivě zhodnotit jejich nemavý
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podíl na osvobození naší vlasti v roce 1945.Bude nutnoi v této kronice se vrátit k uvedené skutečnosti a věnovat dpjblnující pohled na bílovecké události po roce 1945.Věnec na Rudém náměstí k Památníku osvobození položili zástupci města,složek NF,lidových milicí a armády za zvůků smutečního pochodu Padlých revolucionářů,výstřelů salv z automatů příslušníků armády a za vystřelování raket, účast na oslavě byla opravdu pěkná,nálada radostná.Oslavu zahájil předseda MVNFs. L u k e š t í  k,slavnostní projev o významu Dne vítězství přednesl předseda OB v Bílourci profesor s. K u c h t a .Po projevu vyhrávala dála dechová 
hudba ZK Koh-i-noor.

Do slavných májových dnů letošního roku zapadla významná událost města,kdy místní závod Koh-i-noor 
obdržel RÁD PRAČE u příležitosti 140.výročí založení zá- koh-t ioop vodu a za' dobrou práci na všech úsecích výroby, hla vně pak za vzorné plnění zahraniSních dodávek.Zboží místního zá- vodu je velmi hl̂ edané v celém světě a ani naše vnitřní hospodářství si nemůžeme bez výrobků našeho závodu před- stavit.Setkáváme se s nimi na každém kroku.Ochranná známka MASSAG šíří slávu pracovníků bíloveckého závodu Koh-i-noor.Udělení Sádu práce bylo teoy zasloužilým oceněním dosavédnich výsledků a přispěje rozhodně k dalšímu rozmaclu výroby a k dalšímu rozvoji celého podniků.V rámci oslav 140.výročí založení závodu uskutečnilo vedení závodu řadu významných akcí spojených s prohlídkou "výstavy" instalované v závod ní jídelně k tomuto významnému výročí, jejímž tvůrcem hyl podniv kový výtvarník s. Jarko S t a n o v s k ý  .Tyto akce byly rozděleny na několik etap a sledovaly dobrou myšlenku seznámení s dosavadními výsledky a se stavem závodu i s dalšími plány do budoucna.Tyto akce byly pořádány jednak pro zaměstnance, pak pro představitele veřejného života města,okresu a kraje, dále pák pro zahraniční odběratele a pro zástupce všech sdělovacích prostředků.Byla to bohatá pracovní nápln,která v květnových a červnových dnech zaměstnávala vedoucí činitele závodu velmi intenzivně a která se táké odrazila příznivě na životě v našem městě.Při všech uvedených akcích byla povolena prohlídka závodu,aby návštěvníci poznali složitost výrobních operací u jednotlivých výrobků tohoto závodu.

Rada Městského národního výboru přlpravi- KAREL RUML, la na den 7.června slavnostní schůzi v zasedací místnosti GSNERALMÍ Městského národního výboru v Bílovci,na níž byl soudruh ŘEDITEL * Karel H u m 1 , generální ředitel trustu Prago - Union TRUSTUv Praze jmenován PRAGOrUNIOř
SestnxmČESTNÝM OBČANEM MĚSTA BÍLOVCE OBČANEM

za zásluhy o rozvoj města a závodu Kob-i-noor.Slavnostnímu udělení čestného občanství byli přítomni:
s. Karel H u m 1 s chotí,s. P o 1 a c h ,ředitel Prago - Exportu,
8. S v o b o d a  ,nám.ministra těž. strojírenství, s. Zdeněk L o u č k a  ,předseda MěstMV v Bílovci,
8 . František V a v r e č k a  ,tajemník Měst Nv v Bílovci, ss.členové rady MěstNV v Bílovci,
s. Milan T o m a n č á k  ,předseda ONV v Novém Jičíně,
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s. F i e d 1 e r , tajemník OV KSČ,s. Miroslav N e u w i r t  , ředitel státního statku v Bílovci, ss.zástupci závodu Koh-i-noor,
Po slavnostním aktu předání diplomu čestného občanství předsedou Měst NV v Bílovci s. L o u - ko u ,bylo ještě několák projevů přítomných veřejných činitelů, závěrem pak přednesl svůj projev s .Karel Humlf čestný občan našeho města,který poděkoval za významnou poctu a ujistil zástupce města i závocfci.že si bude vždy vědea svých morálních závazků,jež mu z čestnéno občanství plynou.Neskrýval své dojetí a svou radost.Slavnostní akt byl doplněn krásnou kulturní vložkou hudebních a pěvecký ewh čísel,kterou připravili s. K r e j č í ,  l y c i l k a  a s. U r b a n -  

c o v á • yf

V pondělí dne 17.června 1968 v 18,00 hod. BESEDA uspořádala Osvětová beseda v Bílovci BESED® 0 SLEZSKU, 0 SLEZSKUo jeho minulosti a přítomnosti.Beseda se konala v malémsále Domu osvěty za přítomnosti vědeckých pracovníků Slezského ústavu ÓSAY v Opavě s. Dr.L. P a l l a s e  GSc. a a D r M . K o c í c h a .  Oba přítomní vědečtí pracovníci osvětlili nejzávažnější okamžiky v historickém vývoji Slezska vzhledem k současnosti a zaujali svá stanoviska k aktuální otázce federativního uspořádání našeho státu.Této otázce pak věnovali i podstatnou část diskusních odpovědí na otázky přítomných občanů,nebo! jejich otázky byly zaměřeny většinou na stávající problémy.Velmi závažná bylo sděleni obou zástupců Slezského ústavu v tom směru, že úze-mní plán KNV v Ostravě nepočítá pro budoucí vývoj s Bílovcem jako se spádovým městem, ale že jeho funkci převezme výhledově město Studénka.Příslušné mapy jsou prý již vyhotoveny.Tato skutečnost jan dotvrdila naše dřívější poznatky ,že naše město je opomíjeno.Je škoda.že nikdo z veřejných činitelů nebyl na této přednášce přítomen a bylo je proto nutno na uvedenou skutečnost upozornit,aby bylo zahájeno ihned další jednání o nápravu vzniklé křivdy.Ani širší veřejnost ae mnoho nezajímala o tento večer,na němž měli účast hlavně věrní Slezáci,kteří zde žijí.

V červnových a dalších dnech jsme byli VÍ STAVBA svědky změn,které se dály na horním předměstí našeho TRÍ VEzOVxCí města.Došlo zde k první výstavbě tří věžových domů,které DOMU naprosto změní ráz našeho města.Tato velká výstavba se NA STARÉM se začala převádět na starém hřbitově a na přilehlém HŘBITOVE prostranství rozcestí Fučíkovy a Gottwaldovy ulice jakoobytné domy Stavebního družstva občanů Bílovce.Výstavba byla schválena radou ONV v Novém Jičíně dne 4.2.1966 na základě územního plánování severní části našeho města.Na řešeném území má být postupně umístěno 253 bytových jednotek na celkové ploše 3,25 ha.První etapa této výa-tavby obsahuje tři věžové domy typu TO 3B, tzv.havířovského typu, tj .9 podlaží ♦34 bytových jednotek a jeden řadový dům čtyřpodlažní typu TO 2B.Protože na daném staveništi bylo dle geologického průzkumu zjištěno,že podmínky pro zakládání jsou výhodnější ve větších hloubkách,budou věžové domy podsklepeny.Tím se zvýši počet bytových jednotek z původních 34 na 36.V suterénu věžového domu bude proto umístěna prádelna se sušárnou,kočárkáma, dílna a sklepní buxy.V přízemí budou dva dvoupokojové a dva třípokojové by ty. V ostatních podlažích jsou situovány dle typu vždy
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životopis čestného občana města a. Karla H u m 1 a :

Karel H u m 1 ,generální ředitel.VHJ Pr ago-Union, závody na výrobu strojírenského spotřebního zboží, tr̂ st podolků Praha '
- - -  J ... . q , _ . . .  .

< Národ il se r.1907 v Praze.Po absolvování
vyšší státní průmyslové školy strojnické v Praze pracoval 
od roku 1926 v hlavním závodě světového koncernu KOH-I-NOOR 
fixmy Waldes a spol.,zprvu Jako plánovač#organizátor a 
hlavní inženýr.V roce 1945 byl Jmenován technickým ředitelem 
a v .roce 1946 po znárodnění průmyslu centrálním ředitelem 
Spojených kovoprůmyslových závodů - KOH-I-NOOR.Koncem roku
1948 organizoval a dále řídil výsadní společnost oboru 
v rámci zahraničního obchodu.V roce 1949 byl Jmenován ná
městkem generálního ředitele lehkého kovoprůmyslu.Od roku
1951 po několik let pracoval na ministerstvu strojírenství, 
přechodně na předsednictvu vlády a opět Jako ředitel hlavní 
správy podniků zabývajících se hromadnou výrobou drobnoko- 
vového § strojírenského spotřebního zboží.Ód roku 1958 do 
roku X5BS 1965 působil Jako ředitel Sdružení kovoprůmyslo
vých podniků.Dne 1. 7. 1965 byl Jmenován generálním ředi
telem VHJ Prago-Union.Byl vyhodnocen a vyznamenán Jako 
nejlepší pracovník ministerstva strojírenství a Je nosite
lem státního vyznamenání "Za vynikající práci”.V roce 1967 
u příležitosti 60.narozenin byl vyznamenán "Řádem práce".
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čtyři byty na podlaží.Sadový dům o 24 bytových jednotkách bude proveden ve čtyřech podlažích a ve dvou sekcích*Výstavba všech domů je prováděna blokopanelovou technologii Bytostavem,n*p. Ostrava.Kromě tutových domů bude postavena, samostatná kotelna pro vytápění všech těchto bytových domů*Výstavba se vyhla jakékoliv asanaci a padla jí za obět jen řada stromů v parku,kte-xý byl zřízen na bývalém starém hřbitově*Všechny ostatní stromy,které nebránily výs-tavbě,byly zachovány .Do konce roku 1968 byly v hrtié stavbě posteveny dva věžové domy a třetí byl započat* Je to největší v^ tavba v našem městě od roku 1945 v celkové hodnotě 132 bytů v první etapě.Projekt výškových domů blízko centra města však značně porušil krásnou,výraznou a typickou siluetu Bílovce od Bravinného,Bílova a Velkých Albrechtic a vytvořil betonovou jednotvárnou zea za dosavadními dominantami města*K této rozsáhlé výstavbě se vrátím Ještě pozdějším zápisem*

V pondělí dne 19 .června 1968 POVODEŇ v 18,00 hodin houkání sirény oznámilo nebezpečí vocy# VNAŠEM která v důsledku dlouhotrvajících dešřů dostoupila hro- MESTÍÍ živé výše*Pršelo vydatně několik dnů a v pondělí došloke kritickému stavu,kdy se voda z potoka Bílovky vylila na hokejové hřiště vsadě Maxima Gorkého a částečně i do závodu Koh»i-noor * Voda tekla přes můstek teiáoucí do sadu u závodu Koh-i-noor a porazila i iešení pro omítku u závodu Masna.Požárníci měli hodně práce a mnoho místních občanů bylo v pohotovosti* Sklepy níže položenjfeh domů byly rovněž zatopeny.Ve Velkých Albrechticích voda zatopila okresní silnici v dolní části obce u školy asi do půlmetro- vé výše*Ještě nikdy v těchto místech voda nedosáhla takové výše a večerní autobus již po silnici neprojel - musil objíždět na Bravantice*Takovou výši vody v místním potoku Bílovce nikdo napamatuje*V celém kraji byla toho dne velmi zlá 3ituace 3 vodou*V Bravanticích musili stěhovat čtyři rodiny z ohrožených domků v důsledku velké záplavy, řeka Odra zatopila velké plochy luk a polí a přerušila cestu do Nového Jlčína*V noci pak začala voda klesat a příštího dne dosáhla skoro normálu*
Začátek srpna 1968 byl ve znamení TROPICKÁ tropických veder okolo 30 C,která zasáhla naši republiku* VEDRA * pěkné počasí trvalo přes celé prázdniny, ale v srpnových dneoh dosáhla teplota vrcholu,neboí k nám několikrát pronikl tropický vzduch z oblasti Španělska a jižního Atlantiku*Na území republiky byly také občasné vydatné místní bouřky, které se však našemu městu vyhýbaly
V sobotu a v neděli dne 17.a 18* OSLAVY srpna 1968 byl# v našem městě uskutečněny oslavy 100*vý- 100*VYROCÍ ročí založení místního požárního sboru.Oslavy byly vzorně ZALOŽENI * připraveny obětavými členy Místní jednoty a Městským MÍSTNÍ • národním výborem v Bílovci,a to v prostředí velmi vhodném JEDNOTY působivém - v závodním klubu Koh-i-noor.Ze sobotního POŽÁRNÍ jednání nutno velmi kladně hodnotit průběh slavnos-tní OCHRAHY členské schůze Místní jednoty za účasti představitelů a V NAŠEM zástupců ONV,MěstNV,MV NF,zástupců místních jednot požár- MĚSTĚní ochrany okolních obcí - Bravantic,Velkých Albrechtic,Bítova,Lubojat,Výškovic,Slatiny,Tisku,Pu3tějova,KLimkovic,Studénky - Butovic,! vzdálenější Trnávky.Byla přítomna
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řada hostů z okresních složek požární ochrany i z řad 
občanů našeho města.Předseda Místní jednota »* J e d l i c -  k a ve svém slavnostním projevu seznámil přítomné s bohatou historii uplynulých 100 le t požárního sboru našeho 
města od jeho založení v roce 1868 až do anesní doby.Byla to zpráva velmi zajímavá po stránce obsahové,která 
ukázala,že humánní cíle této dobrovolné organizace a činnosti obětavých občanů,od založení sboru az po dnešní časy,jsou hlavním posláním místních jednot požární ochrany ve městech i na vesnicích.Ověřili jsme si ve zprávě před
sedy, jakým vývojem prošla Místní jednota až k dnešnímu stavu moderního dostačujícího vybavení a pocítili jsme vděk k obětavým pracovníkům této dobrovolné organizace za jejich pracovní úsilí.Ocenili jsme velkou pomoc iáest NV v tomto směru.Po projevu předsedy Místní jednoty požární 
ochrany v 3Ílovci přednesli své projevy a blahopřáni k význaonému výročí přítomni představitelé ONV,Okresních  ̂složel PO,Měst NV,MV NF,místních závodů a podnikli Místních 
jednot polární ochrany okolních obcí.V dalším pořadu večera obdržela M/stní jednota PO v Bílovci Čestná uznání od Ústředního výboru Československého svazu požární* ochrany v Praze,od rady ONV v Nové Jičíně a od Měst NV v Bílovci, která jí předali přítomni zástupci uvedených složek,jako výraz opravdového uznání a díků za dosavadní obětavou práci.Rada Měst NV v Bílovci kromě toho udělila 7 oestných uznání těm členům Místní jednoty,kteří v roce 19&5 obnovili její činnost.Místní jednota pak ocenila záslužnou práci svých členů udělením 54 Čestných uznání a 7 odznaků za příkladnou práci v požární ochraně.Beseda se zakládajícími 
členy z roku 1945 ukončila slavnostní schůzi.V neděli ráno probudila bílovecké občany hudba ZK Koh-i-noor,která později koncertovala na Rudém 
náměstí,na němž bylo v 9,00 hodin provedeno velké námětové požární cvičení za účasti vojska ,členů CsCK,místních a okolních požárních sborů.Cvičení bylo s velkou pozorností sledováno přítomnými občaby.Odpoledne byla na budově Požárního domu odhalena pamětní deska,která bude trvale dokumentovat význam dnešních oslav,Všichni účastníci odhalení pamětní desky odešli pak v průvodu do sadu Max. Gorkého,kde se konala zahradní slavnost,jež ukončila významné oslavy v našem městě,Na závěr bych chtěl zaznamenat ještě tuto skutečnost.K této významné slavnosti přispěli všichni členové Místní jednoty velkým osobním pracovním úsilím při provedení úpravy Požárního domu- výměna oken,výměna dřevěných vrat za vrata železná, nová fasáda,aj.Byl to projev nesmírné obětavosti při němž ve svornosti a příkladné píli pracovali vedle sebe staří a mladí členové Mís tni jednoty. Je radostnou skutečnos tí,že Místní jednota v tomto období má dostatek 
mladých členu,kteří velmi aktivně pracují.
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T noci m úterka ma středu dn© TCCUP VOJSK21srpna 1968 vstoupila na noš© území spojenecká VAaSAVSKivojsk© Vašavské smiouvy.%1 jsem probus«n ve J hodir«y SÍILOUVÍ • 
rám velkým hlukem jedoucích tánlrů ,«at a letadel.* M  NAŠE ÚZEMÍ 
Stél jsem a ©tevřenéh© okna a ned©v©dl jsem si jel vysvětlit.Cítil jsem však, že se děje ně o© aiaořádnéh© a závcžného»Skutečnoat jsea se d©věcjěl až rán© z rozhlasu a z novin.Nic z toho,co jsem četl a slyšel,nic jsea nedovedl pochopit a nenalézal jsea v této době příčinu pro to, eo ae stalo.A pxoč se te stalo? Stejně tak se anou se ptalo anofao našich ©bčanů,kteří rám p©stáv*>li na ulicích 
a sledovali a údive® přesuny vojsk.Bán© dne 21.srpna 1968 se sešla na společné schůzi rada Mést ffií v Bílovci » MV KSČ a vydali společné přehlášení k ©béanůa aěsta.aby byl zachován klid a pořádek.V průběhu dne vysílal-aěstgký rozhlas
i ohdohné prohlášení QtiV a OV KSČ.V ranrích^^^ieala v obchodech prejevovat nákupní horečka,která v průběhu dalších dní ještě stoupala.lidé většinou v tyto dny sedí doaa a poslouchají se sájaem rozhlasové a televizní zprávy, které komentují současné události.V dalšíoh dnech jsou výkladní skříně,stěny doaů a plocha náséstí popsány hesly.Mnohá tato hesla urážejí SSSR a zdá se,že jejich pisatelé zapoaněli na to, že Bílovec byl před 23 lety osvobozen právě sovětskými vojsky a že mnoho sovětských příslušníků právě v našem městě položilo své životy .těžko se však v současné době občané našeho města orientují .Zdravý rozum a staří soudruzi kom&nisté říkají něeo jinéhe než všechny sdělevscí prostředky.Kde je tedy pravda T

vysvětlení na tyto otázky přišlo až v roce 1969,kdy na dubnovém zasedání pléna uV KSČ byl do čele strany postaven je ko vedoucí tajeaník- fťOuotáv H a s i k ,Ns tomto zasedání došlo k zásadním kádrovým zrněná®,které ovlivnily konsolidační proces uvnitř KSČ i uvnitř celého státu. Soudruh Gustáv Husák provedl analýzu 
současného politického života,objasnil příčiny antisovětskýeh postojů pravičářských oportuniatu a nepřátel socialismu, 
včetně zahraničních rozhlasových stanicskteré v eglynuléa roce ttk. silné ovlivňovaly veřejné mínění a psychosu našeho lidu.Další vysvětlení složité situace byla učiněno na květnovém plénu u7 KSČ v roce 1969.Hejzávažnější ^klad k srpnovým událostem v race 1966,které tak ovlivnily postoje a názory našich,lidí v kritičkám roce 1968,přineslo zářijové zasedání plén© UV KSČ,na němž vedoucí tajemník s.Dr.Oustáv Husák provedl hluboká a podrobný rozbor vzniklé situace a krize uvnitř stran/* a to krize nakonec vedla k důsledkům srp
nové akce spojsncckýcn vojsk.Soudrun Dr.Husák doslova říká:"2 obavy o vývoj a udržení socialismu v Československu, pr© néhezpočí mocenskopolitického zvratu,o nějž se snažily pravicová síly na blížící* sa mimořádném sjezdu KSČ, z obavy © důsleaky takového vývoje pr© bezpečnost socialistického tábora a možného a&rožení výsledků druhé světové války v Evropě,zaplacených mořem krve,rozhodly se spojenecké státy vyslat svá vojska na naše území.N

Po roce kýlo tady vysvětleno na tomto význsanéa strsmickés* jednání,c© bylo příčinou vstupu spojeneckých vojsk na naše úzesaí a byl® tak potvrzeno stano\*iske starých soudruh* komunistů,kteří od počátku tento vstup schvalovali,jak© *»itný krok k zachování klidu a pořádku u nás.

- 74 -



V duchu zásad nového politického ži- NÁVRH Má 
Tota se začalo na jaře 1968 uvažovat o federativním TROJDÍLNOUuspořádáni státu, a to na podkladě národnostním.Vznikl FEBERáCI tak pivní návrh na dvojdílnou féderaci, na jedné straně STÁTU 
Česká země na straně druhé Slovensko*Dne 20*května 1968 se proto sešli v Brně zástupci moravsko - slezského veřejného života,aby se poradili o postupu a vyslovili ne
souhlas se stávajícím záměrem řederativního uspořádání bez slyšení liMoravy a Slezska*Shromáždění ustavilo Společnost pro Moravu a Slezsko a přijalo rezoluci pro uskutečnění federace tří celků,aby se tak respektovala prastaré tra
dice našeho státu,a aby se vzaly v úvahu současné požadavky Moravanů a Slezanu* Iniciátorem celé akce byl Jihomoravský KNV a město Opava*Náš Severomoravský KNV v Ostravě zaujímal zdrženlivé stanovisko.které možno označit i za épačné, nebot v novém uspořádání by asi Ostrava přišla o své nynější vedoucí postavení v kraji.Proto se za myšlenku obnovy země Moravskoslezské neangažovala*Společnost pro Moravu a Slezsko 
předložila vládní komisi pro státoprávní uspořádání svůj řádně zdůvodněný návrh,který také zveřejnila v INDEXU, časopisu pro otázky soudobé kultury a životního slohu.Z podnětu Společnosti byla svolána porada zástupců moravských a slezských měst v ěervenci Co Krnova a v srpnu do Olomouce, se stejným zaměřením,! když již s určitějšímelánem činnosti.V Krnově zastupoval naše město z pověření ěstNV kronikář města a* Emil P ř i k r y l ,  do Olomouce 
již jeli za naše město tři soudruzi, a.Emil P ř i k r y l ,
Otakar K 1 o s a poslanec NS s* Ervín A d a m e c *Na tomto zasedání dne 17*srpna v sobotu,které se konala pod názvem I* KONFERENCE Společnost ti pro Moravu a Slezsko, tyl zvolen do výboru Společnosti náš občan s. Otakar K 1 o s , který pak jezdil na schůze do Brna* V čele Společnosti stál vynikající vědec prof.Dr.Theodor M a r t i n e c  ,DrSc,jako její předseda.Je nutno po pravdě zaznamenat ,že všechna moravská a slezská města zastoupená svými delegáty na konferenci,stála za myšlenkou trojdílné federace.
Jen ojediněle se vyskytly hlasy pochybující o správnos-ti zamýšlených státoprávních úprav a o jejich účelnosti .Celé 
ovzduší bylo naplněno pevnou vůlí prosadit spravedlivé rozdělení státu tak,aby Morava a Slezsko byly významným spojovacím činitelem mez Slovenskem a českou ze*mí.Histo- 
rických důkazů pro tuto skutečnost zde bylo sneseno mnoho v projevech nejpovolanějších vědců, po stránce politické 
tento požadavek zdůvodnili přítomni zástupci političtí*Bohužel,srpnové události,které přišly jako krutá skutečnost, zastavily progresivní snahy Společnosti a tato,v zájmu 
důležitějších současných státních starostí,upustila dočasně od prosazování vytčených cílů. Proto také v den 50*výročí vzniku našeho státu byl přijat dřívější oficielní návrh na dvojdílnou federaci na základě národnostním* Tímto při
jetím byl ukončen významný politický akt,$enž v době příprav znamenal oživení politického života v celém státě a 
aktivizoval všechno naše obyvatelstvo k účasti na politickém děn£aebox všichni jsme chtěli být účastni na odstranění všech dřívějších deformací®!, které tak neblaze ovlivnily veškerou činnost v našem státě*Proto se volalo po obnovení okreŝ ,proto se žádala trojdílná federace.
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V pitek dne 27.září 1966 v 18,00 VÍSTAVA 
hodin byla zahájena vořisáli Domu osvěty Tý̂ tava OBEAZo A ©braši a studil o.Zdenka J a k U k a  , uč i tele KERAMIKY 
zvláštní řkely ▼ Bílovci a umělecké užitkové keramiky ZD&jkAa.Miroslava P r a c n é h o  , absolventa feechynské JAKoBKA A
keramické Skaly.Výstavu zahájil profesor a,Zdeněk UISOSLaVAK u c h t a  .správce městské OB, který ve svém pra jevu JftACMEHQ zhodnotil úsilí mladých výtvarníků v malířské a kera* mické tvorbě a acenil Jejich příspěvek v této oblasti pra kulturní život v na*em městě.O výstavu se pra jevil 
přirozený zájem mezi dospělými 1 mezi mládeží.

Pod záštitou ZK K.ah-1-noer byla VÍSTAVáv pátek dne 4*října 1963 zahájena výstava obrazu OBRAZÍ Aa propagační grafiky s. Jarka S t a n o v a k é h o ,  íSOPAGACSÍ ve doučí ha propagační ha a reklamní ha oddělení závadu (MAFIáX * Kob-i-naor v Bílovci .Výstava byla instalována v před* JARKO , sái.1 zasedací almě městské radnice, Jež bylo k tomu SffANOVSKEHO účelu zvláSt upravena•Výstava byla vzorné připravena i po stránce propagační a setkala se s velkým zájme m veřejnosti.Výstavu zahájil ekonomický náměstek ředitele n«p.&eb»l"»noor a*Jaroslav D o b e š  ,který přiblížil všem přítomným s.Stánovského jako nejlepšího propagačního pracovníka generálního ředitelství trustu Prago* Union, které reprezentuje 35.000 pracovníků.Vyslovil potěšeni, že so 
soudimh Stamovský kromě odpovědné práce v závodě věnuje tak intenzivně malířské tvorbě o popřál mu jménem mateřského závodu hodně úspěchů v této Jaha činnosti.Poznámky k malířskému dílu přednesl akademický malíř s.Vlastislav H o l u b  ,ktexý so zabýval obsahovou 1 výtvarnou stránkou vystavených prací.Největří pozornost no výstavě poutaly barevné kytice malované a profesi
onální lehkostí a záběry blloveckých zákoutí.

V neděli dne 6.října 1968 v 18,00 KDMCKRT 
hodin uspořádala Osvětová beseda v Bílovci koncert DECHOVÉ, třicetlčlenné dechové hornické iludby o Ostravy HORNICKS v Domě osvěty. HévStěva na tomto kulturním podniku HlflPBY * vřak byl* velmi slabá,takže koncert skončil velkým neúspěchem.

V 10 hodin měxického času dne ZAHÁJENÍ,12.října 1968,v den 476.výročí abjevení Ameriky,zahá- XIX.L5TWÍCHjil president Mexika Gustave Dlaz 0 r d á z , OmáPJJSďCHXIX.letní olympijské hiy za sřítanocti význačných HSRolympijských a veřejných činitelů.V abecedním pořádku, V MiOm 
počínaje Afghánistánem a konče Zambii,stupovalana stadion jedna sportovní delegace za druhou v malebném ,průvodu síly a mládl,až nakonec padle tradice v stoupil na stdion

*r
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početný oddíl hostitelské země.V čele všech šl$ tradičně sportovní delegace Sečka.Přeplněný stadion 
(přes 80.000 diváků) uspořádal všem SDortovn^m' delegacím nadšeně ovace,ale když přišli na stadion naši sportovci,tak volání pozdravů neznalo obdoby a doslov® zveulo diváky ze sedadel.Byl to nesmírný projev sympatií a lásky k našemu národu v důsledku srpnových událostí a my yšichnifkteří jsme mohli sledovat zahájení olympijských her i jejich další průběh na svýsh obrazovkách, byli jsme štastni a dojati těmito projevy přátelství a účasti.Byly to hiy,které*Bmoho potíží ve vnitřním x/překonaly životě pořádající země - studentské bouře s 50 mrtvými, nadmořská vysokohorská výška,demonstrace černých olympioniků USAj,aj. ,nebo kkteré dokonce ohrožovaly jejich 
uspořádání. d3pěch československých sportovců byl na rozdíl od Tokia větší. Získali 7 zlatých,2 stříbrná a a 4 bronzové olympijské medaiJle.Nejúspěšnějšl československá reprezentantka Věra Č á s l a v s k á  ,získala největší světovou pozornost také tím,že uzavřela v Mexiku sňatek s naším úspěšným závodníkem v běhu Josefem 0 d 1 o «• 
ž i 1 e m • Jejich olympijská svatba se stala světovou senzací.

V sobotu dne 26.října 1968 byla ZASAZENÍ v sadě Rozkvět v odpoledních hodinách zasazena Lípa LÍFI svobody na prostranství uprostřed sadu.K malé symbo- SVOBODY lieké slavnosti se sešlo asi 50 účastníků,většinou V SADŽ členů zahrádkářské kolonie sadu Rozkvět a hudba ZK ROZKVĚT Koh-i-noor,která zahrála úvodem k slavnosti státní hymnu.Přítomen byl také za MěstNV v Bílovci jeho předseda e. Zdeněk L o u č k a  a jiní pozvaní hosté.Blavnoet zahájil předseda místní odbočky svazu zahrád
kářů, který vzpomněl významu 5o.výročí založení naší republiky a 10.výročí založení sadu Rozkvět.Na panětv obou těchto významných výročí s. Václav S t u c h l í k ,  člen výboru sadu Rozkvět, zasadil symbolickou Lípu svobody za spoluúčasti všech přítomných.Vztyčená státní vlajka dodávala důstojnost celému aktu,Vzpomínkový slavnou tni projev přednesl předseda sadu Rozkvět s. Vlastimil 
N e v 1 u d , který se obšírně zabýval historii! 50.výročí republiky a věnoval patřičnou pozornost začátkům a vzniku sadu Rozkvět před10.lety. Ocenil také patřičně 
a po zásluze tehdejší iniciativu prvního předsedy místní odbočky svazu zahrádkářů v Bílovci,jenž věnoval sadu všechny své síly.I když se na táto dnešní akoi podílelo mnoho členů sadu Rozkvět je nutno pro budoucnost zaznamenat největší zásluhu s.Václava Stuchlíka,který celé prostranství uprostřed sadu upravil,osázel růžemi a vyhledal mladý strom lípy v lese na Hubl esce. Jeho láska 
ke květinám a k přírodě je obdivuhod-náa příkladná,© je zárukou,že toto místo v sadě Rozvět bude vždy místem nejkrásnějším.U zasazené lípy je mramorová deska s ná
pisem LÍPA SVOBODY 1968. Je to jediná lípa,která byla v tomto jubilejním roce v našem městě zasazena,

V pondělí dne 28.října 1968 byla OSLAVAv Domě osvěty v 16,00 hodin oslava 50.výročí vzniku 50.VXR0CÍ republiky s tímto pořadem: VZNIKU •
REPUBLIK!
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1. Hymna ÍÍSSR2. Zahájení předsedou MěstNV - v zast.s.V a v r e 5 k a
3. Slavnostní referát - s. L u k e š  tik4. Vyslání delegace SPB s věncem k pomníku osvoboze ní 

na Sudém náměstí5. Předání pamětních plaket k 50.výročí vzniku CSR a předání čestného uznání - předseda MěstNV a 
MěstV HP  ̂_6* Slavnostní koncert Orchestrálního sdružení Klubu pracujících z Příbora a smíšeného pěveckého sboru 
ZK Tatra Kopřivnice

7. Závěr.
V zastoupení předsedy MěstNV zahájil slavnost 

tajemník MěstNV s. František V a v r e č ka ,který v úvodu vzpomněl všech padlých legionářů,bojovníků za svobodu na bojištích Východu i Západu,obětí partizánů i umučených v koncentračních 
táborech. Ve slavnos tním projevu předseda MěstV NF s. L u k e š t í k  podal historický přehled událostí vedoucích k naší svobodě před padesáti le ty.Vycházel z tehdejší mezinárodní situace,zastavil se u významu VkSR,hovořil o poměrech v I.republice a o důvodech vedoucích k Mnichovu.Otázce okupace věnoval 
velkou pozornost a vyzvedl síly,které vedly náš lid k nové svobodě.Hodnotil situaci v životě II.republiky a kladně přivítal polednový vývoj v současném politickém dění v našem státě i v našem městě. V závěru svého projevu blahopřál pracujícím všech závodů, podniků, úřadů a škol. státního statku,nemocnice a všem 
občanům města i mládeži k 50.výročí vzniku našeho samostatného 
státu. Delegaci SPB s věncem k památníku osvobození tvořili 
ss. Stanovaký,Kupka, Tatalák a Havlásek.

Pamětní plakety k 50.výročí republiky dostali tito občané: Augustin A d a m e c  ,Viletnína B a a u r o v á  ,Jan B a r v í k , Jan B í l e k ,  Vilém B u č e k ,  Vladimír G e n d e l í n ,  Anna D l u h o š o v á ,  František D z i k , Vojtěch F r y č k a , Arnošt 
F i g a 1 1 , Anna F r y č k o v á ,  Jaroslav F r y č k a , Josef H u r t e č á k ,  František H a v e l e í c ,  Leo H a v l á s e k ,  Hilda H l o c h o v á  , Jaroslav J a r o š ,  Jan J a š k e , Bedřich K a v k a ,  Josef K o l o v r a t ,Mikuláš K o p i n a , Waldemar K o z i o 1 ,Antonán K r u m p h o l z  , Joseff K û b í n ,
Josef L a z e c k ý , František L e s n á k ,Zdeněk L o u č k a ,  Vladislav L u k e š t í k ,Matěj M a c h á č e  k ,František M a t e r n a ,
Jaroslav M i n a ř í k , Martin M ů č k a , ing. Rudolf 0 b o r n ý , Egon 0 g n a r , František P a z d í r e k ,  Alois P r d a , Marie R a m í k o v á  , Irma R i c h t r o v á  , Josef R u c h a ř ,Stanislav S l á m a ,  Alois S k o t n i c a ,Josef S t a n o v s k ý ,  MUDr Erich S t e h l í k ,  Václav S t u c h l í k  , František S r u b a ř ,
Karel T a t a l á k ,  Adolf T e i c h m a n ,František T o š k a , Zdeněk T y m e 1 , Josef V a n o u č e k ,  František V i c h a , František V a v r e č k a ,  František V a v ř í k , Felix Vícha , Jiří V o k ř í n e k ,  František V ý t i s k ,  
Josef Z á v o d n í k  , Josef 2 i g a .
fiada dalších našich občanů obdržela tyto pamětní plakety na okresním aktivu zasloužilých pracovníků
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Čestné uznání MV NF obdrželi: Oldřich K a š t o v s k ý ,Karel K y s i 1 k aLadislav P a z d e r aJosef L i n d o v s k ýMUDr Ladislav S í rMiloslav H o l u bMiroslav N e u w i r t hřhMr František K u r e č k aMilan R i c h t a rObvodní oddělení VBMístní výbor NF
Jaroslav O n d r á č e kBedřich Š p a č e kRajmund B i e n e r
Josef H e r o l dJosef S e i d 1 e rOtakar G r y g aAnna S a j t a r e v áTJ Spartak BílovecPavel S t a n o v s k ýVáclav N i k lBohuslav R o z s y p a lFrantiSek T a t e rFrantišek S c h w a r z
Karel S t a n o v s k ýJUDr Josef N e n i 5 k aJosef S o c h aVlastimil M e 1 e c k ýJosef P o 1 š e kKarel M o r y sLadislav S t a v a č
Lid,výrobní družstvo S T A V B ASevercsaor. energ, závodyJosef L i n e r tJosef Z v o n í kEmilie V a v r e č k o v áSvětla Z á v o d n í k o v éFrantišek B l á h aVlasta L u b o j a c k áFrantišek F i a l a
Libuše K u b á n k o v é

Je nutno po pravdě zaznamenat, že po této slavnostní sdizi se vyskytla řada připomínek k neúplnému ohodnoceni práce zasloužilých pracovníků města, na něž bylo při této významné příležitosti zapomenuto.Je to opravdu škoda, nebot ještě mnoho občanů si zasluhovalo.aby jejich práce pro město byla k 50,výročí vzniku republiky viditelně oceněna.
Po předáni pamětních plaketa čestných u«n4nl byl slavnostní koncert,který možno opravdu označit bez nadsázky jako opravdu slavnostní, neboi v pořadu zazněla díla Smetanova a Dvořákova v prožitém přednesu obou význačných hudebních a pěveckých těles.Pořad uváděl správce OB s. Kuchta. Dobře volený pořad k této příležitosti zanechal velmi pěkný dojem a závěrečná Česká píseň mnohé oko zarosila.
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Po delším odmlčení sehrál místní DIVADELNÍ divadelní kroužek při OB v sobotu dne 8.listopadu 1968 PŘEDSTAVENÍ divadelní hru Karla K r p a t y : HVfiZDX NAD HRADEM , HVĚZDY 
komedie o 3 jednáních.Hra byla očekávána a přijata NAD HRADEM s pěkným zájmem veřejnosti.Místni ochotníoi za režie Is. Emil a P ř i k r y l a  a na scéně s.Egona 0 g n a r a uspokojili očekávání a zhostili se svých rolí velmi dobře.Sehráli pohostinsky tuto hrû /á ještě v Těškovicíeh a v Tisku.Návštěva na tomto divadelním představení v našem městě ukázala,že ochotnická Činnost má v našem městě dobrou tradici,a že by bylo vhodné v ní soustavněji pokračovat a dále ji rozvíjet.

Od 17.1istopadu 1968 do lO.ledna 1969 VÍSTAVA byla v mí s tním jnuzeu uspořádána výstava Hobby klubu "TAJEMSTVÍ• Jindra V a n o u č k o v á  z Prahy, samorosty a #DÍEVA*Jan V á v r a  z Nového Jičína.užité umění - TAJEMSTVÍ DŘEVA.Samorosty paní Vanoučkové ožily jejím výtvarným cítěním a menší úpravou v bájných bytostech rusá lek, 
tanečnic .královen, ale i v exotických ptácích a rostlinách."Oživlé dřevo" pana Vávry bylo svědectvímnesmímé trpělivosti svého tvůrce ,kte rý z různobarevných kousků dřeva modřínu,ořechu, třešně, jarvoru,akátu,mahagonu a jiných, skládá bohatě zdobená díla nejrůznějších tvarů a užití
- vázy,kazety,apod.Výstava se těšila zasloužené pozornosti občanu a školních děti.

Ve středu dne 18,prosince 1968 v 17,00 2ÍK0VSKÍ hodin uspořádalo ředitelství ZDŠ v Bílovci,Gottwaldova akademie ulice a výbor SRPS v  Domě osvěty ŽÁKOVSKOU AKADEMII , PRO VEŘEJNOST na které vystoupili žáci všech tříd v tělocvičných , 
pěveckýdi ,hudebních a recitačních číslech, která byla nacvičena u příležitosti 50.výročí vzniku našeho samostatného státu.Vstupné bylo dobrovolné a výtěžek byl věnován na výstavbu vesničky SOS v Petřvaldě u Karviné .konto účtu 888 - celkem bylo odevzdáno na tento účel 1 156,50 Kčs.

gest dní,2 hodiny a 55 minut trval PRVNÍ LIDSKÁhistorický let tří amerických kosmonautů Franka B o r -  CESTA m a n a  ,Jamesa L o v e l l a  a Wiliama A n d e r s e  K MĚSÍCI k Měsíci a zpět na Zemi v kosmické lodi Apollo 8. Před 
6 tisíc lidí zabezpečovalo jejich let,ktexý vstoupil dne 21,prosince 1968 do dějin kosmonautiky jako zatím největší důkaz lidských schopností ovládnout techniku a s její pomocí odhalovat tajemství kosmického prostoru.Dest obletů kolem Měsíce přineslo vědě a lidstvu tisíce fotografidsých dokur- mentámích snímků Měsice,který je v současné době konečným cílem příštích kosmických letů s lidskými posádkamî Poprvé v dějinách televizních přenosů kosmických letů miliony diváků mohly průběžně sledovat činnost kosmonautů během letu a podívat se jejich zásluhou zblíska na Měsíc.Bylo to také poprvé, kdy čtvrt miliardy lidí mohlo na svých obrazovkách spatřit noční záběry z místa,kde Apollo 8 
se svou posádkou dne 27.prosince 1968 (pátek) v 16,51 hodin našeho času přistála na hladině Tichého oceánu.Byl to nesmírný zážitek při pozorování obrazovky od startu přes dalekou pout Vesmírem k Měsíci a opět návrat k Zemi,zážitek tím větší, nebox všechno bylo přesně předem sděleno a zveřejněno,nic nebylo ponecháno náhodě a dohadům,ale vše bylo přísně věděcky připraveno,propočteno a promyšleno.Obdivuhodná součinnost
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všech členi podádky vesmírná lodi s vědci na Zemi, stálá kontrola všech dokonalo fungujících přístrojů zaručily úspěch tohoto ojedinělého pokusu,který v příštím roce bude zakončen vstupem člověka na povrch Měsíce*
President republiky s.Ludvík S v o b o d a  proto ta ké jako jeden z prvních státníků zaslal blahopřejný telegram presidentu OSA I<jrndonu B. J o h n s o - n o v i ,v němž také blahopřál úspěšným kosmonautům, jakož ivedcům « technikům,kteří se na realizaci projektu podíleli.
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Pfi I B  L I S  O V i S T A T B l  M É S T A od roku 1945 do 1965
/Z - -1—
Rok: Bočet Počet Ulice: Majitel: dofflů: bytů:

s*==*sp=:==s=33E: a aaaaaaaaga assaiss=:«K**:*3s.*assaESE*s:3s aaega =»ssara==aaggaaaaegi

1945 j - - -
I 1946 I 4 16 Tkalcovská] čp.86,88,95,96 Měst NV
1947 -»
1948 - _______
1949 1 2 Ručé nám. 61 Měst NV
1950 m m  m m

m m m m m m m m m m  mmammmmmmmmmrnmmm, i n -----------  i —........ mm m u 11 i 11 ■— » — >«— — » » — « — f N i  — ■>» ■ ■> um m ■ — < — > ■  >

[ 1951 5 20 Svobodova čp.51, Koh-i-noor 
I - 52,53,54,55

1952 7 95 Jeremenkova Malacký Jan564,566 Melecký Adolf Jeremenkov©
311,312,313,321, Měst NV 322 323 
Rudé nám.48)49 Měst NV 
Fučíkova 330,331, SNB _____________________ |______  332 ^  _______

1953 2 2 Dukelská 237*238 Břevovýroba
1954 1 2 Radotinská 336 Vašica Leo

1955 "* r  * *
fl956 -
1957 6 6 Cs.Annády 209 Hruška JiříBezručova 573»571 DuriS , BalharRudé nám. 110,111 Měst NVOpavská 278 Koh-i-noor (Jídelna)
1959 6 10 Radotín 565,566 Stát.statek33? Trakt, staniceJeremenkova 439 Vencelides Eduard

153 GewinerDzeržinského 329 Bzonek
1959 10 45 Radotín 56 ? Stát. statekZahradní 661,683 Koh-i-noor 

685Opavská (garáže) Lid.druž.dlaždičůDzeržinského 409. Trakt, stanice 410
Rudé nám.37,38,39 Měst NV

firi--- 1------------------ -------------- --------- im. „ --------r.  -  V - ■■■■-!----------- n . 1 — - T - I M —  m --------* —  ■■ i. ■■■■ nn ■ ■ ■■ ■ ■  —  — ~ r ----- ttt —  —  H..— M
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----------------- ---- -------- -— ---1--- ---------- — -iRok; Počet Počet Ulice: Majitel:
doiná: bytů:

: řT~»*----- r —~ --------- B g T - a a a g g ' s* » = í= 3 != S S I* 3 = 3 « := S = I= S 3 a S s |5 = M * 3 M K S « S S * = í3 :3 3 ÍIS S K a a S JS a B S e a

1960 16 30 Radotín 337 Trakt, staniceGottwaldova 110,111 Měst NV Fučíkova 214 Andreé FrantišekTkalcovská 100.102 Stát*statek Jeremenkova 16* * Musiol151 Struž Vilém
30garáži Jeremenkova ul. Rázní občané města 
5čekáren Opavská ul. Měst NVČSAD DukelskáGottwaldova Fučíkova Údolí mladých

1961 - - _________ - ____
1962 - -  -

1963 1 12 Bezručova 490,491 1* stavební družstvo
>i|F

1964 1 18 Gottwaldova 82,83 Stát* statek
1965 8 47 Bezručova 374,275, 2. stavební družstvo281 ---------------

Fučíkova (márnice) Měst NV
Radotín 354,357 3* stavební družstvo
tetel kino ♦ veřsj. Mět „y
záchodky (v zámku) eaSmetanova 38,41 4*stavební družstvo j

(Koh-i-noor)Opavská 24 Kulturní dům záv*Koh-i-noor Gottwaldova 540 OÚNZ - hosp.budovanemocnice Fučíkova (sušička) Stát.statek ,
41garáže Bezručova ul. a U nádraží
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Kus& —  ------------------------------------------- ----------------------------
100 j | | i | j | j i | | j j | I ■ 1 > I j_______

9 0 _______________________________ 1 ______________ ____________________________________________

80 ___________ ____________________/I__________________________________________________________
______________ Bočit dojmů

70 --- ---- -------------------- L I ---------------------- ----------------------- ------ -------
Počet tytovýih Jeinotfejfc

60------------------------------ i__ 1___________ ________ _________________________ _____________

9 9 1 9 5 1954 ' 1956 ' 1 9 5 8  1960 T 1 9 S2 ' 19641945 1947 1949 1951 -1953 1955 1957. 1959 19a - 1 9 6 3  1965



Na plenárním zasedání MěstNV v Bílovci VYHODNOCENÍ dne 12.prosince 1968 vyhodnotil předseda Měst NV ROKU 1968 *
s. Zdeněk L o u č k a  uplynulý rok v našem městě. PŘEDSEDOU Z je ho zprávy zaznamenávám tyto údaje: Měst NV

s.LOUČKOULetošní rok byl bohatý na činnost a veškerý život ve městě,především však byl bohatý na mezinárodní události a na události v srpnu,které mohly silně narušit celé naše hospodářství.Nebýt uvědomění a rozvahy našeho lidu,dopadlo by nepříjemné probuzení 21. srpna neblaze.Mohu proto poděkovat všem poslaném 
MěstNV a také všem občanům našeho města za rozvahu a klid,kteiý prokázali po všechny rušné dny.Od počátku roku jsme se snažili plnit stanovené úkoly,které jsme si sami stanovili v plánu práce a v celoměstském závazku.Dnes můžeme 
s klidem prohlásit,že se nám podařilo zajistit celou řadu akcí, a že i podniky v našam městě prokázaly dostatek ochoty a snahy pomoci městu a svým zaměstnancům.

Pak s.přeéseda hodnotil práci jednotlivých komisí,činnost poslanců a jejich účast na schůzích komisí.Z této jeho části projevu zaznamenávám:
Plánovací a finanční komise:

Komise měla celkem 21 schůzí.Hlavním úkolem komise bylo sestavit plán a rozpočet pro rol£ 1968, 
což tylo velmi ztíženo neujasněným výhledem.Celostatní koncepce našeho hospodářství doznává velkých změn,•a proto neměla komise k dispozici zásadních podkladů,které bv jí umožnily stanovit si reálný výhled našeho města.Vycházela proto z komplexních potřeb našich občanů.
Komise zemědělská:

Komise měla celkem 8 schůzí.Komise sledovala průběh žňových a podzimních prací.V posledních letech se mechanizace zemědělských prací i organizace práce zlep* šila natolik,že pomoc brigádníků z řad občanů se snížila na nejnižší míru.Státní statek zvládl úkoly velmi dobře, a proto i činnost komise tyla usnadněna.Při hodnocení činnosti zemědělské komise nutno zaznamenat i další její činnost spočívající v péči o čistotu vodních toků,což se jí dobře daří častými dohlídkami a pohovory s občany.Věnuje také pozornost drobným držitelům půdy a chovatelům domácího zvířectva,s nimiž dojednává formou"Společenské objednávky" zajištění zásobování obyvatelstva.
Komise pro výstavbu:

Komise měla celkem 22 schůzí.Při značném množství různých akcí ve městě se projevila i potřeba častějšího jednání komise pro výstavbu.Mimo běžitfch schůzí komise byla i častá jednání v terénu.kde byly řešeny operativně zásadní úkoly pro rozpracované akce.Pro nemoc s. Františka L e s n á k a došlo ke změně předsedy komise,kteroužto 
funkci nyní zastává s. Milan R i c h t a r .Soudruh předseda loučka při této příležitosti znova velmi klidně ocenil 
dosavadní velkou a obětavou práci s.Lesnáka pro naše město, který bez ohledu na čas pracoval vždy ochotně a přispíval tak ke zářnému plnění stanovených úkolů.
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Aby bylo zajištěno od borné řízení stavební činnosti ve městě|požádal MěstNV o zřízení I.stolice stavebního úřadu.Z toho důvodu bude nutno přijat stavebního technika s potřebným vzděláním a praxi •Nejzávažnějším úkolem komise Je zajištění zpracování směrného územního plánu města.Potřebné podklady byly Již předloženy projekčnímu ústavu a bylo Již také první Jednání s projektantem o vývoji a stavebním rozvoji města Bílovce do roku 19®).Tento plán je velmi důle-žitý pro povolování stavebních míst pro 
bytovou a jinou výs tavbu.
Komise školská a kulturní:

Za celý rok uskutečnila 13 schůzí.Ve snaze co nejlépe organizovat kulturní život v našem městě došlo k dohodě mezi komisí,OB a ZK Kohri-noor,že akce bude povolovat Měgt NV, ovšem termínový rozvrh si bude zajišťovat OB,která zároveň spravuje Dům osvěty .Komise tím 
chtěla zabránit tomu, aby se neuakutečňovaly 2 akce v jeden den,anebo aby se zabránilo neshodám při volbě jednotlivých termínů.Komise také velmi aktivně podporovala činnos t LA, která je velmi bohatá.fiada přednášek, jazykových a jiných kursů dává možnos t našim občanům dalšího vzdělávání a kulturního vyžití.Na úseku péče o mládež má komise pracovní kolektiv specializovaný pro toto odvětví,a to komisi péče o mládež.Zde bylo dosaženo velmi dobrých výsledků a byla zjednána náprava u těch rodin.kde byla narušena výchova dětí.Jan H o r v a t h  z Tkalcovské ulice byl umístěn v Dětském domově,nebot rodinné prostředí nezaručovalo řádný vývoj a výchovu dítěte.
Zdravotní komise:

Komise se sešla celkem třikrát.Slabší činnost byla způsobena odchodem předsedy s. Josef a J e d l i č k y  na jiné pracoviště mimo Bílovec.Komise proto vyvíjela jen nejnutněj?í činnost a prostřednictvím proti- alkoholního sboru se zabývala některými případy osob náchylných k nadměrného požívání alkoholických nápojů.Aby se zlepšila činnost komise požádal MěstNV s.MUDr J o h a n a ,  aby převzal funkci předsedy komise.
Komise pro obchod:

Tato komise měla 13 schůzí.Komise pracuje velmi aktivně a operativně za vedení s. H r u ž í - k o v  é.Zvláště sa komise vyznamenala v srpnových dnech, 
kdy zásobování obyvatelstva bylo nejožehavějším problémem.Díky tomu nebylo v našem městě větších zásobovacích obtíží.Proto také tato komise byla velmi kladně hodnocena Okresním národním výborem.Oproti jiným letům ne bylo letos potíží ani při zásobování bramborami na zimu.Horší situace však byla v zásobení uhlím.kdy nebylo městu dodáno od srpna více jak 30 vagonů uhlí.V této kritické době bylo v Uhelných skladech vydáváno uhlí i v malém množství,aby se zajistála pomoc občanům,kteří zůstali bez paliva.
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Komise sociálního zabezpečeni:
Komise měla z* rok celkem 14 chůzí.Jejim nejzávažnějším úkolem bylo zvyšování důchodů.V našem městě již není žádný důchodce,který by měl nižší důchod než 400,—

Kčs,nebo manželská dvojice méně než 700,-- Kčs.Tato komise pracovala v tomto směru velmi aktivně a byla mezi prvními, které zvýšeni důchodů projednávaly u okresní komis®. Maše sociální komj.se také přidělovala sociální podpory potřebným občanům a u nemocných občanů zajišťovala pečovatelskou službu.
Komise pro ochranu veřejného pořádku:

Komise měla za rok celkem 9 schůzíiV zájmu 
veřejného pořádku zajišťovala komise spolu s VB urychlené projednávání zjištěných přestupků.Byl zaveden přísnější postih, což se kladně projevilo v omezení a v poklesu veřejných 
přestupků,nebot oproti roku 1967,kdy jich bylo projednáno 76,bylo jích letos projednáno jen 48.Vedoucí pohostinství upozorňuj* na dodržování uzavírací hodiny a na zákaz nadměrného nalévání alkoholických nápojů.
Komise bytová:

Měla celkem 12 schůzí a zabývala se převážně výměnou bytů a přidělováním bytů z veřejného zájmu.Spolupracovala 
na zajišťování družstevní základny pro výstavbu družstevních bytů.
Komise pro služby a místní průmysl:

Komise měla za rok 13 schůzi a zabývala se převážně činností Komunálních služeb při zajišťování služeb obyvatelstvu.Dále se pak komise zabývala otázkou Domovní správy a sledovala jmenovité akce údržby bytového fondu.
V další části svého referátu předseda MěstNV s, L o u č k a  hodnotil činnost jednotlivých členů rady,která měla celekm 18 schůzí*
Dále pak hodnotil celoměstský závazek, který byl uzavřen v roce mimořádných událostí a významných výročí.V tomto roce se slavilo 20.výročí Vítězného února,

50.výročí vyhlášení Č3R,70.výročí založení nemocnice v Bílovci, 100.výročí založení pož.sbora,140.výročí založení záv.Koh-i-noor. Celkový závezek činil 62.840 hodin a hodnota díla byla 
3,881.210,—  Kčs.Závazek byl uzavřen na základě úmluvy s některými závody a také s jednotlivými občany,od nicbž dílčí 
závazky získali jejich poslanci. V průběhu plnění byly uskutečněny i takové fikce,které v závazku nebyly a tak se hodnota díla značně zvýšila.Soudruh předseda pak se zabýval podrobně 
jednotlivými dílčími závazky jednotlivců,organizecí a závodů, a podrobně hodnotil dosavadní plněn!*Z podané zprávy bylo patrno, že naši občané v tomto významném roce přistupovali velmi / obětavě k přijatým úkolům a snažili se zlepšit situaci v našem / městě ochotnou pomocí.Za to jim také s,předseda upřímně poděkoval.
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Závěr tohoto rušného roku nás naplňoval zXvfiS Bfflnx 
*drarré •íl̂  národa a KSČ dosáhnou patřebné jedna ty k plněni všech úkolů stranického,veřejného a kulturního života vo prospěch všeho lidu.Je nutno skončit s nejistotou, 

s improvizací a se špatnou pracovní kázni a je nutno nastoupit cestu kázně,odpovědnosti a správného stranického a vládního řízení.Totéz pak musí niti správný ohlas v okrese i ▼ našen něstě. Jen tak dojdeme k potřebné konsolidaci poměrů a k normalizaci pracovních vztahů i k zlepšení ekonomické situace v naši společnosti.Tyto úvahy se mísily poslední den v roce s tradiční silvestrovskou náladou.Silvestrovskou zábavu v Domě osvěty pořádalo místní SRPS jako odměnu za iniciativní pomoc při budování obou ZDš v našem městě. 1 v jiných restauracích ve městě byly pořádány podobné zábavy,na nichž se naši občané podle zvyku loučili s uplynulým rokem. 0 půlnoci pak tradiční střelba vítala rok 1969.
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Ve 13,00 hodin dne 1.ledna 1969 pro- NOVOROČNÍ nesl novoroční projev president republiky armádní ge- PROJEV • nerál soudruh Ludvík S v o b o d a  .Byl to projev PRESIDENTA
velni promyšlený,plný faktů a víry v lepší život našeho ARMÁDNÍHO lidu*Soudruh president v něm vzpomněl historického GENERALA
významu pražského hradu,z něhož Je projev vysílán, SOUDRUHAzamyslil se nad dějinným smyslen uplynulého roku a LUDVIKAnad cestou KSC i celé NF v rámci obrod něho procesu S V O B O D Y
tak,aby socialismus v naší vlasti byl opravdu hoden svého Jména,Podrobně se zabýval uplynulým rokem.který byl i rokem velké společenské kritiky • někdy příliš vášnivé,někdy přehnané,ale v jádru pozitivní.Zabýval se chybami minulosti a nedostatky v hospodářství našeho státu, které často promamevaly plody ú silo vně práce našeho lidu a zlehčovaly velké dílo socialismu*Vyzvedl význam polednových změn a odhodlání všech pracujících skoncovat se vším,co brzdilo rozvoj společnosti a co bylo v minulosti často zdrojem bezpráví a nezákonných postihů.Ve svém opravdu hluboce lidském projevu pak nastínil cestu, kterou se budeme muset ubírat v roce 1969,abychom upevnili započaté dílo obrody a abychom upevnili naše národní hospodářství. Nezastíral potíže,jež bude nutno překonat, upozornil na těžkosti nadcházejícího roku,vyslovil však přesvědčení,že náš lid nezklame důvěru vlády a že také nezklame sám sebe.Zabýval se také naším vztahem k Sovětskému svazu a znova zdůraznil skutečnost, že Sovětský svaz je naši zá kladní mezinárodní oporou, ze naše vztky k němu a ke všem socialistickým zemím budou dále prohlubovány a rozvíjeny na základě přátelství a spolupráe e.Ve svém projevu se pak zabýval otázkou federalizace našeho státu Kdy rok 1969 bude prvním rokem života a práce obou národních republik a vyslovil přesvědčeni,že toto nové uspořádání našeho státu přispěje k zlepšení politického vývoje v naší republice,Při této příležitosti se vyznal ze své upřímné lásky a z osobního vztahu ke Slovensku a jeho lidu.Ve svém pr ojevu se d ále zabýval konsolidačními snahami a vedoucí funkoí KSC,která v tomto směru koná velké dílo.Zdůraznil nutnost bytové výstavby a obnovy starého bytového fondu,nebot na této skutečnosti závisí štastný život rodin a mladých manželství,V závěru svého projevu se obrátil ke všem pracujícím a občanům tohoto státu s výzvou,aby spojili své ruce a mozky na společném díle.Vyslovil přání, at je tento rok dobrým rokem pro naše národy. At je to rok míru,rok pokroku,rok úspěšné práce.

V pátek dne 10,ledna 1969 uplynulo 10. VÍROČÍdeset let od slavnostního sloučení dvou obcí Studénky VYTVOŘENI' I a Butovio,a vytvoření města S T U D £ N K Y.Tenkrát MÍSTA sezúčastnil slavnostního aktu sloučení tehdejší Jajem- S T O d I » K  nik UV KSČ a.inž.Oldřich C e r n 1 k ,K páteční oslavě 
přijel znova,tentokrát Již ve funkoi předsedy faderální vlády.Zúčastnil se slavnostního zasedání rady MěstMV, která mu udělila u příležitosti 10.výročí vzniku města čestné občanství Studénky - za zásluhy o její rozvoj
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a z& úsilí o blaho naši socialistické republiky .Město Studénka má dne 10.000 obyvatel.Ha rozvoj města ná rozho
dující tIít známá VAOÓMA TATRA,která y průběhu posledních10 let zvýšila výrobu železničních vagonů a motorových nosů o plné dvě třetiny.0 příležitosti tohoto 10.výročí 
se tlačí do popředí otázka,zda vznik tohoto nového něsta nebyl jen výrazem své doby, v mnohém ohledu doby deformované svým postoJen ke stávajícím skutečnostem.Město bylo vytvořeno, i když v těsné blízkosti 7 kilometrů je skutečné historické město,město • tradicí a s možností dalšího 
vývoje.Bílovec byl však záměrně ochuzován,byl mu upírán jakýkoliv další rozvoj, ačkoliv měl k tomu všechny předpoklady. Studénka byla naproti tonu hodně protěžována,včetně opomíjení zákonao šetření zemědělské půdy,nebot její další růst byl a je umožněn jen záborem nejhoan totnějšleh pozeaků.řřesto však dnes po deseti letech je možno město Studénku označit spíše za velké sídliště,nebot stará Studénka a dřívější Butovice jsou stále od sebe příliš vzdáleny a žiji dále odděleně svým osobitým způsoben.

Zrovna jako před rokem, dne 14. ledna 1969 Ztf&HA. 
začala značná obleva.Velké tání sněhu bylo způsobeno POČASÍznačný® oteplením. Sníh ležel nepřetržitě od vánoc a puso- ▼ LSENU bil hodně radosti dětem i dospělým,kteří se mohli oddávat zimním sportům.Silné mrazy byly tedy po 14.lednu vystřídány teplým slunečním počasím a v noci ze 14. na 15.ledna sníh skoro úplně zmizel.Jen v hlubokých místech byly ještě jeho zbytky a po ulicích tekla voda na zledovatělém povrchu.V noci ze čtvrtku 23. ledna na pátek 24,ledna padal déšt se snéhem.který ihned airzl.Do rána ledová pokrývka obalila stro^,keře,omítky domů a vytvořila na všem skleněný silný obal.Ulice.náměstí * to vše bylo jediná kluziště.Byl to nádherẑ  pohled na skleněný svět.Když vítr pohl větvemi, tak tyto po nárazu zvonily .Bohužel tento stav ohrozil úplně dopravu v ranních hodinách a teprve později bylo možno 
vyjet auty na silnici. Silná námraza působila překrásným dojmem a teprve v noci na sobotu 25,ledna 1969,kdy nastalo částečné oteplení,opadala se stromů.ftedošlo však k žádným íkodám polámáním ovocných a jiných stromů.ibzdéji začal opět padat sníh,který ležel až do konce měsíce ledna.

T pátek dne 23.února 1969 v 16,00 SLAVNOSTNÍ
w f g Q Í j j j f  *hodin se konala ve velkém sále ZC Koh-i-noor na Střel- ,

nici slavnostní schůze závodní organizace fiSK) iSJ CSPO
Koh-i-noor, n. p. v Bílovci .Ha této schůzi byl závažný KSS-I-BQOR 
pořad jednání,z něhož zaznamenávám jen některé údaje 
mající širší platnost.
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Přehled represivních zásahů požárního sboru:
(jen ty významnější)
12. 10.1949 Požár ve mlýně v Bílovci21. 6.1950 Požár lesa v úseku Bravinné • Leskovec24. 8*1950 Požár lesa v Bílově11. 5.1951 Povodňová pohotovost
12. 5.1951 Čerpání sklepů v Bílovci a ve Vel.Albrechticích 18, 9.1951 Požár včelínu na Valové ulici (pan Richter)10. 3.1953 Požár usedlosti ve Staré Vsi (u školy)11. 4.1953 Požár sena ve skladě HD v Bílovci 14* 9.1953 Pbžár v cihelně v Bílovci28. 10̂ 1953 Havarie auta Tatra 111 do bývalé kantiny závodu
30.9*1954 Požár stodoly ve Velkých Albrechticích13* 10*1954 Pbžár usedlosti p* Lazeckého ve Staré Vsi
28. 1*1956 Požáry oděvní® skladu v Bílovci27* 7*1956 Požár velkého stromu ve starém pivovaře7• 10.1956 Požár Domu osvěty v Bílovci
7* 6.1959 Požár seníku na Labuti v Bílovci14. 9.1959 Požár v« aklaJiěti Jednoty v Bílovci15. 9*1959 Požár atohu u budov JZD v Bílovci 
4# 11.1959 Požár dehtu v samoobsluze v Bílovci14* 6*1960 Požár sazí v Kašně v Bílovci
27* 6.1960 Požár v Čistírně Komunálního podniku24. 4*1962 v jřxploze a požár lakovny záv*Koh-i-noor18* 1.1963 Zásah při zátopě v drůbežámě

Požár u p.Jedličky ve "el*Albrechticích2. 8.1963 Požár obilí u trati do Studénky8. 7.1966 Požár stodoly ve Vel.Albrechticích6. 8.1966 Požár uhlí na skládce v Dřevovýrobě v Bílovci
íí* H?SZ Požár stodoly ve Vel. Albrecht i cích. 6. 3*?• Požár stodoly stát.statku v Bílovci
4. 5.196tí Požár v Dřevovyrobě v Bílovci

- Slavnostní projev přednesl s.LadislavZ a v ř e l  fpředseda ZJ CSPO.Zhodnotil v něm skromné počátky požárního sboru v závodě Koh-i-noor, jeho vývoj a růst až k dnešnímu stavu, kdy se tento sbor řadí mezi nejlepší 
v celém Severomoravském kraji. Vzpomn& taká jeho významného podílu při ochraně a záchraně hospodářských hodnot nejen ve vlastním závodě,ale i ve městě a v širokém okolí.Ocenil 
práei prvních pracovníků sboru ,kteří položili svým nadšením základ k dnešnímu modernímu vybaveni požární technikou, a k dokonalému systému přípravy členů sboxu .Soudruh Zavřel ve svém referátu velmi ocenil záslužnou práei zakládajících i činných členů sboru,poděkoval jim za obětavost při výcviku i při plnění 
odpovědných Okolů a vyslovil přesvědčení,že omlazený sbor bude dále plnit čestně všechny úkoly,které vyvstanou* fa tonostni schůze se konala také prpte,Že na ni byla podopsána váájemná dohoda o spolupráci mezi záv.Koh-i-noor a cSSS v oblasti pořámí ochrany.nebct oba podniky společně zakoupily automobilovou cisternu ASC - 32 pro potřeby obou závodů, města a okolí.Soudruh Zavřel proto velmi srdečně na závěr svého projevu poděkoval řediteli záv.Koh-i-noor s.O b o r - 
? f ■ « řediteli CSSS a. H e u v i r t h o v i  za jejft&h iniciativu a příkladnou pomoc při vybavení požárního sboru účinnou a potřebnou technikou.
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Ve středu dne 5.března 1969 a ve čtvrtek POHSeB dne 6.března 1969 byly dva pohřby,Jež vzrušily celou s.Františkibíloveckou veřejnost i veřejnost širokého okolí. Qy 11 H £ I H Z ipohřbíváni dva pracovníci pohřební služby,soudruh Fran- a s.Josefa ti Sek H e i n z  as. Josef A d a m e c  ,kteří společně A D A M C I  přišli o život při výkonu svého povolání na silnici v Kozlově,když projížděli uzavřeným místam,na nimž pracoval 
těžký bagr,který Je při průjezdu rozdrtil.Pohřební vůz na cestě do Olomouce řídil s. Josef Adamec, veieal opatrný 
a svědomitý řidič.Zústane navždy nezodpovězenou otázkou, proč neuposlechli zákazu a Jeli do nebezpečného a dočasně uzavřeného úseku cesty.Celá bíloveeká veřejnost byla vzrušena tímto nevysvětlitelným neštěstím, nebol oba tragicky zemřeli byli váženými a oblíbenými občany našeho města.
Vanikall pracovitostí, svědomitostí.ochotou a těmito příkladný* ml a krásnými lidskými vlastnostmi sloužili řadu let svým spoluobčanům v pohledních ̂ chvílích jejich života i při jejich odchodu z tohoto světa.Proto také bílovcetí občané i občané z okolí v tak hojném počtu vyprovodili na této předěasné a poslední ce«te s.Františka H e i z o ve středu 
dne 5.března a s.Josefa A d a m e c  ve čtvrtek dne6.března 1969,aby jim Uk poděkovali za jejich věrné a obětavé služby i zajejich pěkné občanské vlastnosti.

Jen podle kalendáře z«čalo v pátek dne řSVWŽ JARNÍ 21.března 1969 jaro.V našem městě to nebylo vidět.%ls D3N L969 * zima,sníh ležel na střechách domů a na oeatách,v poledne sice trochu tálo a voda kapala se střech.Ale přesto nebylo po jaru ani památky .Ba naopak se zdálo,že poslední únorové a první březnové dny byly Jasnější « teplejší než dnes.V sobotu dne 15.března 1969 totiž po velmi krásných a teplých dnech,slibujících brzká jaro,se náhle ochladilo,napadl sníh, v mnoha evropských státech způsobil sněSovou kalamitu,na jižní Moravě způsobil velké šk̂ dy námrazou, v našem městě pak ležel ve větším množství než v opravdových zimních měsících.7 první letošní jarní den je tedy v našm městě velká zima, sníh leží a ráno bylo -7̂  C.

Májový »ýbor,sestavený ze zástupců OSLAVApřilehlých obcí a zástupců složek MV NF v Bílovci rozhodl, 1. MAJE 1969 že oslavy v našem městě i v lato.̂ aía roce budou pořádázy tradičním způsobem s májovým průvod «». Uvažovalo ®e i © od
lišných formách oslavy vzhledem k vnitřní politické situaci, tak,jak byla letošní oslava pořádán® v jiných městech.Nakonec bylo tedy rozhodnuto, že se v našem městě přidri;íma osvědčeného způsobu. Sraz účastníků byl jako obvykl© na Opavské ulici před závodem Koh-l-noor,v 9,00 hodin byl odchod na Bude nástěatí. kde byla.tribuna s Nápisem SILA K S C  JE VE SPOJENI S LIDEM.učkst občanů v průvodě byla letos velmi slabá*Jen ž&ci mís tních ZDS zajistili barevnost průvodu, jinak přišlo jen několik zástupců obcí Velkých Albrechtic,Bítova a Tisku.účast místních občanů byla minimální,ani zájem diváků 
na chodnících nebyl valný.Přišla skupiny pracovníků závodu Koh-i-noor,požárnici,všichni však bez obvyšlých transparentů.Letos také nebyl žádný alegorický vůz.Průvod šel s hudbou ZK Koh-i-noor a jen děti v průvodu vnesly trochu itfevyklě radosti do oslavy l.máje,nebot pod vedením svých učitelů připravily do průvodu malebnou výzdobu a vyvolávaly pozdravy.
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Na náměstí zahájil oslavy předseda MV NF soudruh Č e r n ý  iZdeněk.chovatele drobného hosp.zvířectva vypustili holubyv byla vtyčena státní vlajka a úvodní báseň přednesla stu
dentka SWS 3. Ř e z n í č k o v á  •Slavnostní projev přednesl ředitel záv.Koh-i-noor,s.inž. Rudolf 0 b o r n ý.Byl to nftradostcý první máj.občané e něj nejevili zájem a typickým znakem byla lhostejnost jak k účasti,tak i pronášenému referátu.Hluboká krize,které zachvátila náš politický život,se projevuje i mezi našimi pracujícími ve městě a výrazem této krize je i malá účaet na letošním 
prvním máji.Qpět nefungoval městský rozhlas při projevu na tribuně.Ráno bylo dosti pěkné,v odpoledních hodinách tradičně pršelo.

V neděli dne 4.květn* 1969 v 16,00 hod, íOHfiEB měl pohřeb soudruh Josef S e i d 1 e r ,bývalý před- a.Josefa seda Měst NV v Bílovci.Za MěstNV a za místní organizaci SEIPLERA,&SC se s ním rozloučil a.Julius F a b o r ,za ovocnický bývalého a zahrádkářský spolek s.Vlssžimii N o v 1 u d.Oba řeč-* předsedy níci ve svých projevech vzpomněli těžké a odpovědné úlohy Měst NV 
z otřelého v padesátých letech,kdy vykonával svou funkci*

V sobotu dne 14.června 1969 jsme vypře- POHŘEB vedlli o půl desáté hodině dop&iedne na poslední cestě s.Aloise 
s.Aloisa S k o t n i c u  , bývalého prvního piMdaedu SKOTNIGB ONV v Bílovci a později poslance NS za KS&.Ze&řel ve
věku 67 let v nemoenici po velmi těžké neaoci.Za udatní organizaci KSC se se jaenovanýxa soudruhem rô louěil ». Jaroslav J a r o š  a za Měst NV a Sbor pro občanské záležitosti a. Julius F á b e r .Po rozloučení u městského hřbitova pokračoval obřad v ostravském krematoriu, kda hovořil tnjeaník MNV ve Velké PoloatíLz rodiště zemřelého. I zde pak hovořil s.Jaroš za město Bílovec.

Soudruh Skotnlca byl vedoucí* politickým činitelem K55 v prvých lstech po osvobození.Za jeho předsednictví na ONV proběhl z okresu ©daun fašistických Němců,únorové události a výstavba okresu.Za své pracovní a politické zásluhy se pak stal poslancem N3 a z tét« funkce později odešel nracovat do VŽKÍI.Íaa setrval až do odchodu do důchodu.Z pak se zajímal živě o politický život ve všech jeho projevech, účastnil se veřejných schůzí a na nich vášnivě & věcně diskutoval.Nezastával však již žádnou veřejnou funkci.Soudruh Skotnlca zemřel v době, kdy náš politický život prodělával ̂ kou vnitřní krizi a projevoval se nenormálním stave*.Aato skutečnost ovlivnila i účast na pohřbu tohoto zasloužilého člena strany.

Ve otřshi dno 16. červ enee 1969 ve 14,32 PRVNÍ ltpž hodin našeho času odstartovala z odpalovací rampy PŠISYÍLX -ny mysu Kennedy reketa SAÍřUuM 5 s kosmickou lodí NA MĚSÍCIAPOLM 11.Posádku lodi tvořili:Neil A r m s t r o n g .Edvin A l d j i a  a bSichaol C o 1 1 i n s . Začal histo- let. jehož cílom je vstup první cil lidí m  povrch Meslce.Průběh oelé akce byl přesně zveřejněn do všech detailu,by?, vyuíián teleyizí většiny státu včetně nasí televize a cledovám miliony diváků na oelén světě.
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Je to historický lat plný nebezpečí,ale o to krásnějgi, 
že znamená vítězství člověka • vědce nad záhadami Vesmíru a jiných kosmických těles.Obrovský zájem veřejnosti byl upoután právě otevřeností sdělení řízných ťíkon& celého složitého manévru a vteřinovou přesností,který tyl aubli- kován v časopisu Práce,v rozhlase « v televizi. !ía?5o‘ ncriuy a jiná atiěiovtíoí prostřeujky věnovaly celé skol velkou pozornost* 3v~lalt nutno ocenit činnost pracovníků televize, fĉe{‘í v cele » Josefem d o u b k e m  připravili dlvákfiut.
Jodíneficý program tohoto vědeckého zázraku.ESyll js*e svědky u?.®sného rtartUjkteî  byl proveden ze pří termos ti stati* síeú áiváku ,cieóovaJ1 jsme se zatajený® dechem Jednotlivé úkony pi-ottid&n* b neprostou technickou přesností e uvžťome* vali janě si všichni nákladnost tohoto pro jektu,nebot tato raketa stéla 135 milionů delan*. Nsěe noviny ařiná* lei;’ velmi zajímavé údaje a podrobnosti o jednotlivých fázích letu,o přípravě projektu,o technických podrobnostech a není teoy nutiic v této kronice cmzntatenávflt to, ec je obsahem novin těchto d&čt na jejich první da stranách* Je však nutno 
zarnamenat nebývalý zájem natí feílovecké veřejnosti o tento let,hlavně pak zájem mládeže.Je zajímavé,že dne 13*července t.r.tyls v Svypuštěna automatický stanic® LUNA 15 
s úkclem - podle iohadu - přistát na ěsíci• JFbdr obno9ti jejího léta nebyly sděleny,což vyvolalo ve veřejnosti určité rozpaky,Fantastický let Apolla II.přesnost jednotllvýeii opsrací a sožnoat prověřování sděleného programu naplňovaly diváky hrdostí nad vítězstvím védy v tak sloSitén <a odvážném pxogra.au. OdvOky sen lidstva se stal skutsčností,když v neděli dne 20. července 1969 v 21 hodin 18 xt íii minut 15 vteřin přistál sluneční modul lodi Apollo 11 na MSaíoi.Lidé U  noci nespali,neoot ček«li na televizní přenoa táto historické skutečnosti,která byla opět do véach podrobností popsána v iia4e.ft tlaku a sledována v rcnhlase a talcrvisi.Kosmonaut Neil A r a a t r o «, jsko první člověk, ctonul na měsíčním povrchu *t»»olý let trval od žerně až po přislání v Moři klidu jSjZ hodiny 45 Minut a 42 vteřiny.

Zně v nmgem sčstě byly zahájeny v psfidě* ZAHÍJENÍ lí dne 14. Července 1969 kosením řepky na svazích pod Hu~ Zxí * bleškou.Plné žno <ié tempo věak nastalo až v pondělí dne V NAŠEM28. července 1969,ktiy státní statek zahájil kosení obilí mĚSTS v okolí města. a nasadil ve-cJany stroje k zajištění sklizně.Počasí cylo volali příznivé,velká vedře v průmčxu Zj - 3©*c 
přála této práci.Zně se značně opozdily vlivem nepříznivého počasí předchozí eh měsíců - květen byl studený, červen deštivý, červenec suchý.líne 29. a 30.července? t.r. se již zdálo, že z černých mraků spadne žádoucí tíáčt.ale naěe naděje byly opit rcaray.Kě&tské koupaliště a nádrž na Jaoníku byly vyhledávány vřemitkd©ž hledali osvěženi v opravdu tropických vedrech.

. , v pétek dne 18. července 1969 v 21 hodin ZABÍJENÍbyl zahájen provoz letního kina v našem městě slavnostním PROVOZU představeni* pro pracovníky,kteří se podíleli svou oraci LETNÍHO 
na realizaci zmíněného díla.Slavnostní zahajovací projev KINA* přednesl tajemník áSěst NV a.FrantiSek V a v r e Č k a ,  
ktarý atr-učně nastínil obtíže,s nimiž se stavba aeUávaia •d roku 1963,kdy byla v květnu zahájena a prostředky, jimiž bylo nutno tyto překážky postupně odstraňovat,abychosa dn-33
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“S J 1 shlédnout promítaný velkofilm KLEOPATRA. Při této příležitosti poděkoval Hutnímu projektu Ostrava s.inž.F r i e d 1 o v é za zhotovení projektu včetně projednání se všemi složkami,ONV v Nevém Jičíně a jeho jednotlivým odborům za podporu této stavte •8^*1 roky trvala stavba a každý rok bylo nutno zajištovat brigádnickou pomoc u místních občanů a Skol,i v místních závodech.fPro to s. tajemník ve svém projevu vyzvedl pomoc závodu 
Í%Zimxm2*lkUrf Pln*l ochotně různé požadavky Měst NV,
SSS - půjčoval povozy>OSF - prováděl odborné práce,
Udové výrobní družstvo STAVBA - provedlo pokrytí střechy s ©plechováním i dlažbu všech chodníků,Dřevovýreba - zaji- 
š to val a všechny dřevařské práce,Státní lesy v Bílovci - dodaly potřebné dřevo,ROMO řulnek ,závod Budišov . zhotovil kovové části lavic a konstrukci projekční plochy, Plynárna
- zavedla plyn pro vytápění kabin a veřejných záchodků.Vodárna- provedla přípojku vody a její instalaci,ČSAD - zajištovaly vozidla,Energetické závody,rozvodna Bíloveo - zhotovila elektrickou přípojku do nového kina za velmi obtížných podmínek.Soudruh tajemník poděkoval rovněž Krajské správě léčiv v sousedních zámeckých budovách za ochotu a pomocpri budováni letního kina.které je umístěno v zámecké zahradě.

, Lí d#br#u spolupráci a Krajskou památkovou péči,která projevila pochopení pro současné potřeby města a umožnila zřízení kina y památkově chráněném prostoru.Vřele pak podě- 
*£§**dn£tnm z řad občanů a žákům škol i jejich učite-

J Í Í S Í Í * celk«m •dpracov ali 1>.500 brigádnických hodin. Zvlášt pak jmenoval ty občany,kteří zde pracovali nejvíce.
c h. a František, Pivovarská. B i e n e r Jindřich, Valová, C e c h Josef, S o b k o v á Marie,C e c h a n o -

• v * f * 8 • v K  2u*«n«i S a l a c h n av !c ** ® r M(Julitts,V 1 c h a Kerel,Bezručova,
l r í-í 2 ý 5*“̂ *  ■ 1 * Rudolf, K a r n e v s k ^František z Velkých Albrechtic, N e k o r a n e c  Josef,S r u b a ř Rudolf, S í u r e k  Petr, H r o u z e k Alois.
5 * í °-.h* D r a a  ti cl Teofil, V 1 c h aFr^tišek.ul.Cs armády a Mlýnsícá. L i e n e r t Josef,T i o h ý František, K á č Karel, U r b a n  Otto, J a r o š  J.f L e s n á k František a další.

w j letního kina a veřejných záchodků mělo
Kča a Plánovaný finanční Kčs.Skutečná hodnota díla však byla docl-

JJU * £*3k*íe5ltf fin«nční náklad na tuto stavbu ty 1 450.000,—  Kčs.Promítací stroje tyly dodány
aparatura* * U P^**kd* *5** pořízena nová projekční
, , ,, , . Jod promítací kabinou jsou umístěny veřejné záchodky,které tyly ve městě dlouhá léta citelně postrádány.

* * * K osovému dokončení prostoru kina chybí v současné době oprava zámecké zdi a brány podle připomínek 
památkové péče,nebo? objekt zámku je památkově chráněn.Stavbu a opravu provádí OSP v Bílovci.

ih«* « oaKa+ii ř 0 veřeJnost tyl zahájen provoz letního
í?!í?*l?#2®rv̂ nce 9 9rJf 20»3° hodin při vyprodaném

fc  p  1 k  r  y  1  *  •. .. . _ _ ___Sezena trvala do konce měsíce září a celková
stavba M m  h H ** Kčs.Výsledek první sezóny ukazuje,žen bude rentabilní ,tzn,že by tyl reálný předpoklad
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úhrady vlených nákladů za € lef9při letošním čistém zisku 
60.000,-— Kčs při zkrácené sezené.
Zaměstnanci letník* kina jsou stejní jaks zaměstnanci 
kina normálního:Vedoucí kina - s. Josef L i e n e r tpromítači • s. Petr S a r n e c k i• s. Vladimír J a n o š e k  (po qkončení letnísezeny edešel 

do Fulneku)v kině pracoval od 1951 )- s. Jaroslav H u b á č e k  (nastoupil
po s.Janoškovi)pokladní * s. Pavla L o o e n i c k áuvaděčky • o. Karolina K u b í č k o v á• o. Marie L i e n e r t o v á  uklízečka - s. Mario f o Š k o v á

V osvobozovacích bojích v roce BUDOVA1945 byl zámek vypálen.eho zničení bylo úplné,stropy. ZÁMKU podlahy * okna, dvoře a samozřejmě střecha shořely.Rovněltak vnitřní vybavení a zařízení shořelo a bylo zničeno až do sklepa*Trčely jen ohořelé trosky obklopené hromadami rumoviska* Aby byla budova zámku zachráněna, bylo v roce1946 * 1947 uskutečněno zastřešení v původním stylu, tzv*Mansardovou střechou.Všechny vchody do zámku byly zabedněny deskami a zámek byl ponechán svému o sudu, ne bol 
nebylo dost finančních prostředků na jeho úplnou opravu, když město samo stálo před naléhavějšími úkoly.Proto není divu,že bednění bylo časem poškozeno a mládež si udělala
ze zámku vhodný objekt ke svým hrám.Teprve později se podařilo získat další finanční částku na zařízení ústředního topení v celé budově zámku a na dokončení vnitřních stavebních úprav* Městský národní výbor v té době plánoval umístit do zámku všechnykulturní instituce (08.Knihovnu, archiv,LSU,apod.)Z tohoto plánu však sešlo z důvodů vysokých udržovacích a provozních nákladů,a přete dne 18.května1961 předal městský národní výbor v Bílovci budovu zámkui se zahradou v užívání KS? v Ostravě,který v ní zřídil krajský zdravotnický sklad.Místnosti zámku byly k tomu účelu upfc&vexiy a byl zde zřízen byt pro domovníka, jímž se stal s. Zdeněk B u r i á n e k . V  letech 1968 - 1969 byla provedena nová venkovní omítka Okresním stavebním podnikem v Bílovci.V roce 1970 má býti dokončena úprava nádvoří včetně vstupní brány se zachováním původních historických erbů vládnoucích šlechtických rodů*V prové polovině zámeckého nádvoří byla v roce 1965 započata vnitřní úprava pro letní kino, jež bylo dokončeno v roce 1969 a bylo předáno svému účelu.

V sobotu dne 27.září 1969 se konala říOvX VlIdA schůze vlády,na níž se podle článku 71,odstavce 1 zákona 6 S S R-o československé federaci vláda jedn&syslně usneslo, že odstoupí a podá demisi do rukou presidenta republiky.President demisi přijal a současně pověřil opět inž,
Oldřich a C e c h í k a  ,aby mu předložil návrh na složení 
nové vlády CSSR. Ještě téhož dne byly jmenována přesidentem republiky s. ludvíkem S v o b o d o u  nová vláda v čelo se soudruhem ,inž .Oldřichem Č e r n í k e m .
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V říjnu 1967 převzal funkci 0IKNOST O Bpředsedy OB s.profesor Zdeněk K u c h t a  ,soudruh OP filJM 1969 
P a z d e r a  si ponechal funkci vedoucího Lidové do konce roku akademie. Soudruh Josef S o c h a  již dříve převsal 1969 po zemřelém hospodáři Domu osvěty s. Lakotovi jeho 
funkci.činnost OS se řídila podle perspektivního plánu školské a kulturní komise a lze ji rozdělit do tří úseků:1.divadla,estrády a koncerty,2.besedy,přednášky a výstavy,5.činnost vlastních kroužků.
V uvedeném období vystupovala v Domě osvěty řada diva
delních scén,především Divadlo Zdenka Nejedlého z Opavy, státní divadlo z Os trávy, Hub pracujících Rožnov, HD Praha, ve hrách "Půjčka za oplátku"."Bílé noci","Pan Kobkám se žení",operety "Ulice zpívá , Unos Sabinek",dále pak "Radůz a Mahul ena",Jak je důležité ml ti Filipa", "Perly panny Serafinky",*Oéro", aj.Na podzim roku 1969 se podařilo obnovit svoz na divadelní představení z Tel • Albrechtic, Tísku,Bítova,Dubojat a Bravantic.
Z koncertů nutno zaznamenat konoert PSMU,ostravského kvarteta pro školní mládež, Novojického kvartete,koncert M.Foreta,koncert Sboru ostravských učitelek,hornické dechovky z Dolu Rudý říjen,beatových souborů Synkopy 61 z Brna,
The Cardinals z Prahy a dva varhanní koncerty v chrámu sv.Mikuláše, jež byly nejvíce na všiveny. Rozmanitost koncertů palcticky postihovala všechny žánry hudby.
Z besedě nutno zaznamenat "besedu o EXPO v Montrealu " s ředitelem stát.stfttku s.Iíeuvirthem,"besedu o federa* lizaci a postavení Slezska" s pracovníky Slezského studijního ústavu v Opavě.Z výstav byl* uskutečněny výstavy obrazů s. Snila P ř i k r y l a  v květnu 1968,na podzim 1968 výs tava keramiky s.M. P r a c n é h o  a obrazů 
e.Zdenka J a k ů b k a . v  květnu 1969 výstava bankovek ze sbírky s. Zdenka K u c h t y  . výstavy byly uskutečněny v levém přisáli a projevil se o ně velký zájem veřejnosti.Přednášky nebyly zajištovány vzhledem k malému zájmu veřejnostio tuto formu vzděláváni.Odborné přednášky ze zdravotnictví uskutečňuje CsCK,z oboru pedagogiky SBFŠ místních škol.
V uvedeném období pracovaly některé kroužky. Diva dělní kroužek pod vedením s.Saila P ř i k r y l a  ,který uvedlv listopadu 1968 hru "Hvězdy nad hradem s reprisami v Tisku, a 
Těškovicích ,v prosinci 1969 hru "Vražda z neschopnosti" s reprisami ve Slatině,Bravanticích a v Lukavci.Soudružka Xydmila Ř e h á č k o v á  nacvičila s dětmi pohádku "Červené pantofličky".
Klub přátel hudby pořádal jedenkrát za měsíc večer repro* dukované hudby v obřadní síni Měat NV a koncert Novo jického kvarteta.činnost klubu však v létě 1969 ustala.Big - beatový soubor Shatles,který cvičí od podzimu 1968, absolvoval povinnou přehrávku a hraje na tanečníci- zábavách pod hlavičkou Domu osvěty.

Další rozvoj zájmové činnosti je podmíněn větším zájmem občanů o kulturní dění ve městě.Rozvoj tohoto druhu činnosti brzdí v současné dobS i nedostatak prostor,



protože řadu místnéstí v Domě osvěty používá k vyučování Zvláštní škola,kavárna BaJ,kabiny TJ Spartak, a j.Vzhledem k tomu,že v posledních letech stále sílil požadavek ekonomické soběstačnosti kultury a kulturních zařízení,je činnost OB finančně zajištěna pouze proto,že prostory DO jsou často pronajímány pro různé akce , např • pí esy, kterých je v každé sezóně asi 5, taneční zábavy, svatební hostiny (prům.sai 25 
do roka),večírky,schůze.Skolení,apod.Nemálo starostí působí OB také udržování zařízení v Domě ©světy a údržba budovy,především však Špatně vyprojektovaný 
topný systém.
Přehled činnosti OB se jeví takto:

Druh činnosti: 1968 1969BssxxsKsass srsjt»saB2*»*e*cawH :==*asr=== s«=«*ss*=ssss:sa
Divadla 7 7

M -■ , - T -n  i -------- -- --------------------------------- »»»» — «»«»«»«»■  — 1  —■
Koncerty 7 9

m m tm m  —  — . ■■ m m tm f  «m —  ■■■ —  w  m  T  ■■■ - ~ ť T  mmm mmrnmm mm-mmrnm mmmm+*•<*>mm mrnmmmmm

Plesy,taneční zábavy 11 15
m »m  mrnmm mmmm  mmmm mmwm  » m m i ■—  —  .j—  —  —  —  «— <■» — —  —  «i

Schůze,školení.večírky 
a rva tetel hostiny 42 57
Jiné akoe 9 7B=trtsf*3sat3=sss=:s3ía-*3*sta3*ss*2;ss=:'aa.a'a!aaas***xasssKSSí3

V
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V Sovětském svazu byla v sobota dne VÝZKUMNÍ All.října 1969 ve 14 hodin 1© minut uvedena na oběžnou íXJPEKIMEři- dráhu kolesa Země vesmírná loS SOJUZ 6, řízená pedplukov- TALMI níkem Georgi Jem S o n i n © m .Palubním inženýrem byl PROGRAM Vaierij K u b a s o v . V  neděli dne 12.října 1969 SOVSTSKÍCH
ve 13 hod. 45 mi*, byl vypuštěna druhá kosmická hol KOSMONAUTUs velitelem pedplukovníkam Anatolijem F i l i p S e n -  k o v e m  ,« palubním inženýrem Vladislavem V o l *  k o v e m  a inženýrem • výzkumníkem Viktorem 0 o r •
L® í k o v o m .V pondělí dne 1?.října 1969 v 11 hodin29 min.pak byla vypuštěna třetí kosmická loi SOJUZ 3s velitelem Hrdinou SSSR,kandidátem tech,věd Vladimírem
S a t a 1 o ▼ o a 9druhým kosmonautem palubním inženýrem \Alexe Jmi J e l i s e j e v e n  .Tito oba kosmonauti sejiž dříve zúčastnili kosmického letu s lodi SOJUZ 4 a 5. x

Tento první skupinový let tří lodí a 7 kosmonautů byl vyplněn bohatou výzkumnou činností kosmonautů a řadou důležitých vědeckotechnických experimentů.Z tohoto skupinového letu byl ponejprv vysílán televizní záznam moskevskou televizí.

 ̂ programu spolupráce socialisti©- Um2lXkých zemí v oblasti výzkumu a využití kosmického pro* HíOZlCEstoru pro mírové účely byla dne 14.ří jna 1969 v Sovětském ZSidlsvazu vypuštěna umělá družice Země BfTHRKOSMOS l.Tech- IOTEBKOSMOS ‘nické vybavení připravily vědecké ústavy SSSR.HER a HA.0B22MCSSR.Specialisté těchto zemí také provedli velkerou BrAze montáž,zkoušky a řízeni letu.Vědecký program letu jo příkladem vědecké spolupráce vědců socialistických zemí.

... 4 , Počasí na podzim roku 1969 bylo neoby- POČASÍ čejně příznivé a pěkné,takže všechny podzimní práce HA PODZIM A
118 ztrát ukončeny. Sice a»i letos V ZXMlI L969so ještě státní statky v Bílovci neobešly bez brigádnické
S££Cív? 2f8Í!Í®Í mo1 pU *linA brambor, tato práce SSLS * radostná.Teprve v konečném období nastal©
tSil^iřSÍÍ8* byl? 0PěJ *r*y vystřídáno poměrnýmtrvalo až do středy 26. lis top a dul969, kdy se ochladilo a v noci napadl dokonce sníh.V sobotu dne 6.nxo~ since bylo velká vánice.která pokračovala až do úterý
9.prosince.Město tyl© zavaleno spoustou sněhu,silnice bylyautomobilistů prožil© těžké chvíle 

5® silnicích.V takové těžké sněhové
J h P í§x ži,v®t_Ieaoucí ail»i«a£ správy v Bílovci I*??* d r á č e k  ,který v neděli večer dne 7.prosinee 1969 řídil vyprošťovací a odklízovací práce v serpentinách silnice u Bílova a byl při této práci přimáčknut mezi 
vozidly.Ve středu večer pak trochu pršelo a nastala částečná obleva.Konec prosince tyl opět pod sněhem.
Aloisi** československý červený kříž,místní CESKOSLOVEHíXťtícupina Bílovec, byl založen v roce 1947 bratrem Josefem ČERVENÍ KŘÍŽ ' 
v  ̂ 1 i č k o u jako zdravotnická organizace na území Mrerraír cann>r!tA

i?6? r  £ 2 “  s*Bs6£ rS S ra cíTííiíU t  B stníTTaíIUPlnu * Pro horní část města a na místní skupinu H  pro dolní část města.

- 99 -



- íoo -

Proto si v stručnosti všimneme práce jednotlivých skupin, 
které společně mají poskytovat obyvatelstvu první pomoc, získávat dobrovolné dárce krve,pečovat o hygienu ve městě a v prodejnách a poskytovat pečovatelskou službu přestárlým občanům.
Místní skulina Z :
Předseda - Anna D l u h o š o v á  Jednatel - Ondřej L i f i l f k a
Tato místní skupina má družbu s CsfíK v Újezdě u Brna, členové ae každoročně účastní cvičení CO ve městě a v okrese, v roce 1966 se zúčastnili velkého terénního evičení na VikŠtějně.K význačným akcí® této skupiny také patří účast na okresním srazu zdravotníků CsČK v Kopřivnici v rooe 1963.Zasloužilí Členové,kteří obdrželi čestnou stuhu: \ Ladislav K u r t a  .Františka S r u b a ř o v á ,Štěpánka C h l u m s k á  ,Vlasta P i l n á  , laaiíie H o • l u b p ? á  iTato místní skupina pomáhá městu při organizování a zajišťování brigád při akci 2,při výpomoci v zemědělství,v zajišťování hygienických prohlídek škol a prodejen i v zajišťování péče o přestárlé občany*Svou činnost vykonává tato skupina v pronajaté místnosti od s.O r 1 í k a na Bud ém náměstí*
Místní skupina ZI :
Předseda - Josef L i n d o v a k ý  Jednatel - Josef Z l á m a l
Tato místní skupina měla počáteční stav 133 članft. Výkazu Je výbornou spolupráol a místními lékaři,kteří školí zdravotnické hlídky ČS5K.,Skupina se podílela účinně na vš ech oslavách ve městě a při všec& větších akcích,kdy zajišťovala zdravotnickou službu.Rovněž tak má velký podim na zajišťování 
různé brigádnické pomoci městu.Velkou aktivita vyvíjí tato skupina po „stránce kulturní,kdy dorost fisCK sehrál divadelní hru ZÁKIĚTY KAČE®,kterou kromě Bílovce sehrál ještě ve Studénce, 
v Hrabství»St»ré Vsi a v Lubojotch.V dalším roce to byla SNSHOVA KHAIOVHA sehraná v Bílovci a v Tisku. Obětavě tyto hry nacvičila s. L i n d o v e k á .V roce 1968 tato organizace před vánočními sviíátky postavila v parku u kostela opět po mnoha letech vánoční stress republiky* ve spolupráci s Měst NV ▼ Bílovci*

V roce 1966 se městská knihovna MSSTS&X v Bílovci zapajlla do tzv. systému střediskových knihoven* KHXHOVKA 
Tento systém spočívá v tom, že se městská knihovna stala metsdickým a ptradenským střediskem pro vesnické knihovny ve svém abvodu (Bílov,Bítov,Bravantioe ,Bra vinné, Labe jaty,Tísek,Stará Ves,Slatina,Velké Albrechtice a Výškovloo)*
S tímto uspořádáním souvisí i nákup knih,kte rý je prováděn městkeu knihevneut centrálně,přičemž rozpočtové částky na knihy z jednotlivých ebci byly soustředěny do městské 
knihovny*Vesnické knihovny tedy již knihy nekupují,ale dostávají knihy v souborech po 20 - 30 kusech,které se jednou za dva měsíce vyměňují.Tím je také zajištěn stálý přísun



novinek na vesnici •Knižní fond vesnických knih©ven sesveze d© střediskové knihovry k centrálnímu knihovnickému
*pr«oov4ní a zápisu do ústředního přírůstkového seznamu* Vk obalení,k popisu knih,vystaveni katalogu,revizníchl:f.stků,dále dveu knižních lístků pra každou knihu.Jseutedy tímto způaê en jednotně a přesně zpracovány všechny
knihy evbodu jedna tnou knihovnickou technikou a jsouvedeny v jednotné evidenci.Před zápisem d© ústředníhopřírůstkového seznamu se převede prověrka fondu a knihyzastaralé,©potřebované a ideologicky závadné se navrhnoupříslušnému Jffl k ©úpisu a pt> jeho 3chválení se vyřadí.PobeCky střediskové knihovny jsou budovány podle harso- nograou.V roce 1966byla vybudována p*bcčk» ve S l a t i n ě ,  v roce 1968 ▼ lí 1 e v ě  , S t a r é  V 3 í , a B r a v i n n é a ,  v roce 1969 v T i s k u ,  L u h © *  j a t e e h  a B r a v a n t i c í c h ,  v raee 1970 hude upravena p©b©dka v t V | ? k © v i c í c h  a ▼ B í t o v ě  a konečné v roce 1971 ©e ukončí celá výstavba sítě poboček ve V e l k ý c h  A l b r e c h t i c í c h .
Počet svazků v městské knihovně v Bílovci ©d roku 1960 • 1969:

l©k: MawH Soli- Pří- Země- Tech- Nauč. Be- Mlá- Celkem len. tická rod. děl. nická lotr. dež
C S P Z f M B M

fssss: 58SsasaiBXB3*ss szsss: ssssss:íssssasi isxssaasssssss»ss:: :a%ssesa

1960 129 500 17© 349 239 1068 6361 1523 10.336
1961 134 4635 176 337 239 U31 6365 1409 14.426"
1962 136 4743 185 332 243 1164 6669 1884 15.356 
1363 134 4856 200 238 249 115sJ 7791 2076 16.702
1964 136 4968 212 241 255 1184 7973 2161 17030"
1965 141 5048 251 255 266 126Š1 8261 £16 17.606"
1966 390 1180 277 274 278 1355 9797 2638 li.OSf"
1967 310 1425 472 384 493 2502 8446 2638 16.670
1968 156 1211 293 203 326 1189 12321 3183 18.882 
1969] 163 | 15S0 [ 336 T 243 342 j 1220 138061 3958^21.648*sBa3saa*sí*s!aa5*a:s*s*!CasáísaTí3*a«ss»**3saar«*»»ataiaa»a*3Ía*3:a:aasj:sa*ssatóss:;aaB:aw*»s
Vedoucí knihovníci v letech 1960 - 1970*
Ladislav D v o ř á k  1956Petr K r á l  1956Vladislav H a n á k  1957
Blažej P a I © c h 1958 - 1959Ladislav P © 1 t ý m  1960Alena L a z e c k á 1961 - 1963
Květa R i c h t e r a v á  1963 • dosud
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BalSÍ pracovníci knihovny:

X. Zdenka Č í h a l o  vá , Bílovec, Fučíkova 333 
2. Miroslav V o l e k ,  Fulnek, Mlýnská 349

Výpůjíky v letech 1960 - 1969 :

Rok: Naučná Krásná Liter.pro Celkenliter* liter* mládež
:s===3»: ssxas33as3sa::33sz33s33ss:ssssas^assssss: [ 3 3 3 3 3 3 3 3 3 3 3 3 3 3 3 3 3

1960 1640 8640 11 716 21 996
*1961 1735 7300 9 164 18 209
*1962 2104 ~ 8514 11 942 22 560
1963 2530 8595 13 366 24 491
1964 3253 «51 16 000 26 804 
*1965 3602 ^ n í i l  " 14~4Q6 29569
1966 4602 13 004 13 152 30 758 
*1967' 5586 14 145 12 963 31 758
1968 4976 14 290 12 922 32 188
1967 || 4802 14 002 13 803 32 607

Počet čtenářů v letech 1960 - 1969 :

Bok: Celkem: Z toho nládeS:
3333333: t =33333333333: :33=33333=33333=333333

1960 342 278
1961 " 897 371
1962 864 ~~ 378 
*1963 870 472 
**1964 ~ ”727 456 
*1965 732~ 436 ~
*1966 734 456
1967 725 ”"462
1968 732 370 
J.969 727 * 290

<*■
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Dne 6.listopadu 1969 v 18,00 hodin byla OSLAVA , 
v <nži m ZK Koh-i-noor v Bílovci uspořádána oslova 52« VxROCX
52.výročí VftSR za účasti zástupců spojeneckých vogsk V R S'R 
z posádky Frenštát p.R. Této oslavy se zúčastnili pozvaní komunisté z Bílovce .Slatiny, Staré Vsi, Libo jat, BravinnéhOjBílova,Bítova a Velkých Albrechtic*Slavnost zahájil o.Zdeněk Č e r n ý  ,předa.
MV HF,,%nénem stranických, státních a společenských organizací na území našeho města.Přivítal všechny přítomné a zvlášt uvítal tři přítomné zástupce sovětských vojsk.Kulturní vložku na tcoto oslavném večeru provedli žáci LŠO v Bílovci a žáci ZD§, Gottwaldova ulice. Slavnostní projev přednesl o. Jaromír G e r b á k .tajemník OV KSC 
z Hévéfco Jičína.Ve svém projevu vzpomněl významu 52.výročí 
VfiSR,jejíž myšlenky a ideje ovlivnily další vývoj lidské společnosti.Zdůraznil velikost jména Leninova,které se stalo symbolem revoluce a jehož význam pro pokrok lidstva 
bude ocenován v příštím roce v celém světě. Soudruh Cerbák ve svém vyčerpávajícím referát* vyzvedl správně zásluhy 
SSSR o rozvoj socialismu po strašn4 druhé světové válce, jejíž důsledky ták strážně zasáhly celou Evropu a některá další části světa.I když SSS8 byl v této válce nejvíce zničen,přece jen obětavě pomáhal dalším zemím.aby eo nejdříve překonaly velké materielní ztráty.Ocenil pomoc SSSR 
naší republice již při jejím historickém zrodu v roce 1911 a při budováni socialismu po roce 1945.Zdůraznil velikost a pevnost našeho přátelství k lidu SSSR a jeho axmádě a 
přešel na události posledního roku,které toto přátelství silně narušily.Vysvětlil jejich příčiny a jejich nepřátelská 
pozadí a objasnil nutnost překonání nesprávných názorů v myslích našich občanů.Vysvětlil také chybné názory na hodnocení uplynulých 20 let socialistioké výsAsvfeí našeho státu a zdůraznil skutečnost,že komunisté vždy Sxat za svým novým vedením, oproštěným od pravičářskýoh a oportunistickýc h sil,které vedly náš stát do zkázy.Zdůvodnil správně obnovu internacionálních vztahů našeho lidu a jeho přátelství k jiným socialistickým zemím.Z internacionální starosti vyplýval také vstup spojeneckých vojsk na naše území v srpnu 1968,nebol spojenecká vojska tak předešla masovému vraždění, jež mělo u nás nastat.Mělo se tak opakovat Maaarsko.Dále pak s.Cerbák hovořil o imperialistickém nátlaku proti světovému komunismu. Pak se zabýval ješte našimi vnitřními 
otázkami ekonomiky a pracovní iniciativy .Za živého ohlasu a volání -Aí žije KSČ,aí žije Sovětský svaz - ukoněil svůj

Pak hovořil zástupce sovětské armády,je-hož 
pxo jev překládal e.profesor Bedřich Š p a č e k  .Ve svém projevu vyslovil pozdrav sovětského lidu,který jako první stát na světě buduje již 52.1et socialismus.Hovořil o potížích 
tohoto budování v době intervence,© strádání a utrpe-aí prvních let.Velké myšle-nky VflSR však vedly sovětský lid k vítěaB tv k vítězství a k uskutčnování zásad komunismu. Zabýval se také 
Velkou vlasteneckou válkou,pomocí SSSR všem socialistickým zemím a zdůraznil úspěchy SSSR na poli vědy a pokroku.Připomněl plnění internacionálních povinností sovětského 
lidu a vedení důsledné mírumilovné politiky.Vstup sovětských vojsk 21.srpna 1968 byl proveden proto,aby socialismus u nás mohl dále žít.lbd mocným vedením komunistické strany
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SSSR kráčí lid Sovětského svazu v Sele socialistických zeatl.pomáhá jim obětavě a kráčí úspěšně k dobýváni Vesmíru. 
Projav ukončllb opět voláni, • A§ žije KSČ, at žije SSSR, 
aí žije pevná spojenectví mezi socialistickými zeměmi.Soudruh Zdeněk Černý pak poděkoval a.profesoru špačkovi za jeho překlad a vojenské delegaci z Frenštátu za to,že se dovedli zříci volna které mají vojáci v den VfiSR.aby mohli navštívil naše městě.Všem účastníkům pak poaěkoval za účast a ukončil oficielní část večera.Vyzval pak přítomné k besedě se sovětskými hosty.V besedě vystoupil s. Jarča lav J a r o š  s připomínkou, aby byla oceněna a zhodnocena záslužná prácé členů strady,kteří rozšiřovali časopis spojeneckých vojsk Zprávy. soudruh inž. 0 b o r n ý ,ředitel záv.Koh-i-noor. přednesl zprávu o plněni závazků pracujících závodu vůči naší společnosti a vůči jiným závodům,soudruh Ur b a n - č í k hovořil o událostech 2i.srpna minulého roku a negativních jevech našich občanů,s.C e r b á k se obrátil 
na učitele,aby vysvětlovali žákůn správně vstup spojeneckých 
vojsk. Ha závěr pák i. K 1 o i ze Slatiny přečti pozdrav sovětským pojákům ve Frenštátě p.R.od všech přítomných 
na této oslavě.Společné vdáni - At žijie sovětská axmáda - 
ukončilo tento slavnostní večer.

*
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fiÍMSKOKAIOLIGKf PARNÍ KOSfEL SVATÉHO M I K U L H e ,

Kostel sv.Hikuláše jest charakteristickou stavbou, ječ nesmírně přispívá k malebnému obrazu města při pe- hleau z kterékoliv strany .Ke stel sám uzavírá sere mí 
stranu velkého náměstí,ukenčenéhe zelenou plechou před kestelem.íía této zelené plele stáL původně blek domů,jenž byl v průběhu esbebezovaeÍQh bejů vypálen.m fři odklizo
vání tresek byl# zdivé strženo,sklepy zasypány a prostran- 8tri upravena.Vanesná kestelní stavba edklizením tshete bleku áemů velmi získala,AS budou na náměstí zahlazeny 
všechny stepy války, t.j.a2 budeu vystavěny všeehny dosud 
ehybějíeí budovy, bude tate dominanta v uzavřeném presteru ještě víee vynikat,

Kastel av.Mikuláše spadá svým zaležením do daby pa- SIRUCM vyiamí Bílovce na města - Je to asi kenee třináctého sta- D&rifirx letí, kdy T O K  2 K R A f A R (1&61 - 13S5) sevýšil EOsS a původní slovanskou aaadu na města .Má se za te.ie již táta asada měla svůj dřevěný kostelík,jenž byl později preaě- 
men v kamanneu stavbu. ôba stavby původního kaaiala se 
nedá dnea přesně určit,ala je jista,Se tate stavba patří k nejstarším ye Slezsku,nebe* tenkráte byly kastely stavěny k peetě avefteu sv.Mikuláše,av.Jiří naba sv.Martina.V reee 1422 byl kaatal podstatně spraven nebe spíše řečena přest®-

tehdejšími majiteli bíleveokého panství T L A Í f i N S K Í M I  z ř U L h  E J 3 A. (Krásně členěné getieké žebře ví Isdi ehrámevé jest plsdam pezéiií gotiky u nás).Rek 1SS3 je debau druhé opravy.Stará věž, 
původně dřevěná byla edbaurána a na jejím místě byla pesta- 
^ 5 * * “ 161« kamenná věž v dnešní podobě,je&

?S^ fóí)praTa *& * * * * aevé věže byla převedena v letech 1701 a 1764.fímetné zabezpečení keatela a jehe zaměstnanců zajistili Jqn a Václav Vladěnští a Eulštejna nadační listíněn z r,1515.V březnu 1736 pukl veliký zvern na věži a byl přelit známým zvenařen Mikulášem Obergem
IiSÍ!?**!!1,* u  Těži aavěien.Klenba nad hlavnímeitařem byla zvýšena a prodloužena směrem východním r.1771
iiiSÍ á#Btal P*e«lní část lodi k hlavnímu oltáři ve
^ £ L í ? ‘?2!?^Sl5,!Í®iaí i •»**▼* kostela byla provedena v letech 1946 -1947,kdy válečnými událostmi poškozený ko-
!ÍÍÍ.Č!*ÍSÍ #?řtk5 * *« 1 *3* pětin novou eteraiteveuJiílvíli í£ íf °?vk®T̂  •pravě byly také znova natřeny plechové krytiny streeh na bočních kaplíeh a na v«8i.
- J?  ̂ ýehední straně ve výši &0m má zdivo věže památku "SváDSKA
B í í i f í } * ! L í *íi2̂ TSaz<iaa "švédaká koule1’. KOULE*1 Bilovee několikrát zakusil válečného obležení za třicetileté
Jílky vMansfelu 1627) a byl snad většinou oatřelován od ^  ̂ 1vyehodu.Proto jo věš na výohadní straně označena datem
2  a koulí .Datum je pravděpodobni dám v upomínku na vak,
£ÍLi® !Tn*®, áií V*}**9*  ■ třicetileté války a^  *5 S*&1 kvetouoím městem v kraji.Za frontový cli bejů v reee 194b byla vě& rovněž granátem na aeverní atraně poškozena.Do vyrvaného zdivá byla 
pak při epravě vsazena žulová koule a datem 194b,kdy s© válka skončila. *

V plechavé krytině věše od náměstí vidíme datum přestav
by dřevěné horní kostry věže a natření z roku 1830.



Kastel je peataven a kaaeae}le<! je pokryta eteraitem, EEQHHICKÉ I
Klíte i ř i i U T M  toll. a Téí áeeu aakryty ■<i n«T*rr.n<M nátěrem.K aaatřepení je peužxte valeaé klen- H
by a k vyAláŽAěaí aleažily čtvereevé břiálieeví tilažáiee, H
Aaaa užaála r**mé.Okaa,abyfiejaébe tvaru 1*» ■ebyěejaýa aklem.Ma vě»i jaeu uaíetěay ataré keAiay aai ■
a reku lbfct.které již Aaea aevylaevují .Přete nyne^oí far H

v i « í k «rf Jí*ííX: |jež pe Aejití buaeu uaíetěay aa věži.Ve věii jeeu **▼«- ■ěenyAva iveay, velmi etarý area e váae asi Ibq a aaaktuae- ■
yv zven • váze aei 36 Kg.Oba jaeu aa ruSaí pehen. ■TaaAu t keetele aa ailaim kleautí ateáí T«rhaay.které aa ■freaty t reee 1*45 byly aáaa&ea graaátu peleaaičeny.V reee ■
1946 je re&evevsla kraevaká firaa Rieger ca 170.000 Kča. ■
Jeea íaafiaě resěířeay epreti půvedaía varbaaáa a aají ■
elektrický veatiláter.  ̂ # ^  ■PeA kaaatelaeu aá býti vobea Ae ataré hrebky.káe ^  |IARX ■Jeeu pebřbeai Jan a Váelav Vlaaěaští a Pulštejaa,Alžběta HROBKA H
Pražaívá,pievAaaá SeAlaieká a Ckeltie a |*aÍ 1 ^ * 1 #  Ibíleveekéke paaatví.Peale eáěleal faráře a Aěkaaa bíle- ■
veekébe Magra Auguatiaa H e a a 1 a ,který žye aa eApe- ■Siaku ▼ Opavě,byla tate hrebka aapealeAy etevreaa r reee ■1916 aebe 1916,kAy ae aí aeateupil aějaký rakeuský Aůatej- ■
nik,Aebrý aaalee Aějia Bílevee.OA té Aeby ae aikAe Aa ■

u  i m n l  •tru* í m U U ,  HISTOíUOIÍ I
jest aa aápaAal atěaě rteaáa Aa kamenné deaky nápis, HAPISX ■
aubem £aau velmi peěkeaeaý* ■/Vita Paaě/lfi/8fc w euteri praeA ■

/ ac/Alell Oeuli «aml «i«l T Paaa ■/AS/ ikeláěe Kameatae aya aa tea ta ■/ar/aeiaíka aa Bilevtsl,eema ■/ga/eae byla Jaa BaraarA.Páa Bwb/ ■
/ Aa/fil ge ailaatiw býti rata.Amea. |Kápla aá peA aebeu re rěaei reavinutý aaak,který připa- ■

aíaá aaaA ataTitele aeba aeAalekeu ISiei /kelau/. ■Zreaka keatela aa be6aí aereraí kapli byly ▼ severe- I
aápaáaí aAi vaaaeay Ava aáhrebaí kaaeay a aápiay.které Irevaěa aa freaty byly aaačaě peškeaeay graaátem.PaaěTaAS Ii perětraeataí rlivy - Aéět a aererák -aeblaae půaebily Iaa tyta kaaeay,Aapermčll Státní paaátkevý uřaA v Bxaě,aby I aáhrebaí kaaeay byly ule&eay v aěatakéa auaeu.Te aa atale 
aa paaleAaí r«iké epravy keatela v leteeh 1946 - 47-*Ha levém píakeveevéa aábrebaím kaaeau jeat ještě ařejaá peatar va atejíeíne rytíře a palaátea a aa Jaeraía keaei deaky je viA 
viAět těžké reaeaaatelaý aaak - erb.Uápia - velmi peške- x 
aeaý,je aaaA teatet..........ureaený a atateessný ryti....

Paa Jaa OAeraký a LiAeraeva.Zmíaěaý Jaa OAereký převzal panství bíleveeké pe Falětej- 
aeeH a aeafel r.1644.Pravá náhrební píakeveevá Aeaka je revaěž silně avětralá 
a aá aaak ae žeaakea blaveu vyaAebeaý květiaaai. Zbytek 
aápiau ani* Lata..*. Aea av.Laaie aarael jeat 

ureaený wlaAyka paa Jeaeliym Stryf 1.... a Altfyta.•.a Baeb rata .... ileativ býti.
Obě Aeaky byly půveAaě ▼ keatele aaA vekeAem Ae Jareb|ty a při některé pesaní aprave keatela v XXX. a tel. byly ssaaasany 
ve vaějěím aAivu aa aaíaěaéa mí a tě.
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Pfiderya keatela ukazuje na znamení křífce.Hlavaía 52?£ixm vekadaa ped věží ed západní ataaay pe betenevém aekadi- 7HITRKU 
iti vdteupímě 4* kaatela a pa ar*jití |ředaíaí se eeit- K0ž»$EI*A 
M M  ▼ ehrámevé ledi.Dvaký kfcr a upřestřed ledi a* zvedají •>** JIM dvaalaagy, které dril oeleu gatiakau klenba a fěkaya Sebrevía.Směrem severním a jlžaía ed ledi jaeu uaístěuy be&níkapl^snad yt getieké debě přistavěné.V kastele vidíae pět altář&t

1. Hlavni altář - eelý dřevený #aa aěa stejí atareSit-ná aeeha Patrny Marie a JeSÍBkem# dřevená,pěkně abarveaá.přeaesená de 
řaraíiie kostela a nesvěeené kápla /peuatevn£/ 9 která stávala před si-ar Senía peustevea aa aěatea aměrea aa sever /daes je nahrazena mari- ánakýn kastel!5kea aa křiševatee silnlee směr Lubejuty - Slaek.? peaadí má hlavni altář barekaí 
vyaaké aleupeví a aejvětila »ter saa v kastele: Sv.Mlkuláfi a av.Jsa Kepeaueký ae přimlouvají u Krista Páaa aa věříeí lid.Auter ebr&zu*Iva Leioher,bílevecký redák.

2. Oltář P .Marie Lurdaké - aa pravé straaě hlavní ladí, getieká /tyrelská/ práee s lá.stel.
3* Oltář svlekly - aa levá straaě hiaaafc leéi,rovnčS

gatleká práee a l&.steleti.
4, Oltář av.Rediny Hazaretské - je uaíatěn v jižní badal kapli,pseudebarekní práee a 19«stal.
6* Oltář av.Aany - je aalstěa v severní bečaí kapli,revaěft pseudebarekní práee a 19,stal.

0 a a a é a a e 3a y *
2a hlavním eltářam9pe eben strsnáeh barekeváhe sleupeví jaaa naletěny ávě stará aeahy a bílealatýa nátěrem* by .Reheř aa levé straaě a av.Mikaláfi a aadělesa aa pravé straaě*V jiř.aí 

kapli baěaí aa rehea sta jí Pieta,peoházejíeí a pařížakéhe řeabářakéhe atelieru,peě.fcO•staletí•
O e a a é  e b r a a y t

Mime uvedeaéhe již aejvětěíhe ebrazu aa hlavaía altářaa a reaaěreeh 6a z S,6a i reka 1770 ad Ive Lelehera*pe@háaí ed téhež malíře vsáeny' ebraa Seiaibelestaé P.Marie,umístěný 
nad druhým vehaden /aa kazatelneu/ da sakristie .Ha pravé straně v zadní části kestela risí velký ebraa av.Jaaa Ne- peaaekéke .Padle převedení malby by byla mešae i tente ebraa přlaaaditl shera jaeaevaméau Leieherevi, avěak ředitelS avskéhe musea Rr.BraunA a a udí, Se auterem bude epaveky aar ř Ignáe S I S I H E K  (17 íi? - 1S07),jehe£ ebrazy ae naohá- 
aejí aejaa v Opavě ,ale ▼ aaehýeh kestelíeh pa eeléa Slezáku. 
HajvaáaaějBía ebraaea v ke a tele bíleveekéa je beae speru 
reaevavaaý ebraa vlámakéhe aiatra» goaiálaíhe malíře Patra 
Pária & U 2 S 8 3 E  (1S77 - 16 40). Tente ebraa byl pravděpe- 
debně přivezen de Bílevee aa napeleeaekýeh válek,pzaxz asi
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Isuts •Taras byl r*vaěž psškssea stř?Í2Mm granátu,ja&Si p#- 
šksáil sévtraí skas,k&r a varhany•!)•••&* ak.aal.Pstr a Opavy •bras restauroval.Oprava stála 10.000 Kčs*

—  • V ■ . . . . -  ......... . . . .  . . . :. . . ^ . . . , . -  .. v .s. • •

VV"' ' - s

■ "• » •' . .v . . . w - ........................ ‘ V* ' J ' ? >



I fake velký eltáíní ebraa,z iaěh? 4!̂ !SÍLř??*kSÍtíí̂  3^1806 I  rv a a k  e reanšreeh 6 5 e m  x  SOem.V iavaatáxi k estela z r.xouoI 11? terrfc® abras zapsán jake Ruben sův*balvater mundi —I „tí* SbrM *wrt.*ub.a Sasu T.lmi .chátral, i kiyí ■ 
I byl aawlilcríťrMtBurwráa / M*6 B,*rS ^ & x 8’°B2!iSf"’

I  a teprve farář Vlček dal ebraa de epravy Chrámavéau družatvu

I  s s t á ř r j s s í s s :  ůs^ssss ‘^ . ' w j T í . a u .  ■
I i* spavakéhe stousea Brauna a peSle pesledníeh přehlídek edber-
I nika a Opavy /deeent ? í**wíS!5JŽI čítán Rubensevi,ale pravá žehnajíeí ruku iaatpřinal<ifSÍlI Před restaurací ebrasu byl ** zeměkouli uaíatěn kříi.Peně-I vadS se jednalo e barokní přimalování,které ruěile skladbu■ malby,byl tente kříž při epravě odstraněn.Oprava ebrasu stá- |I la 3.S00 Kčs,flerentinský rán £.000 iCčs.Obras je pe Jilt®. na
I půl milienu Kčs. I
I  Felix Ive L E I C H E R a e  nuredil v Bíleveí dme FELIX IVO
I 18.$.17£7.Jehe etec byl soukeníkem a několik let 1 staré- L S I 0 H Efl■ steu města.Se svými bratry se měl mladý Ire Tinevati sou- ■I kenietví.ale na piaristickém gymnasiu v Příbore,kde stade-
I val,upesemll na své malířské n a d ^  príberskéhe malíře■ PrantTsehaffera#který sl vzal L8 letéhe Ive de učení.Začty- ■
■ ři reky destal Ive výuční list ed nevejiekéhe malíře Eliáie ■
■ Herberta,u něhož dekenčeval své učení,když by£ jehe dosavadní ■I mistr aemřel.Později vsteupil Lexeher dá vídenské Akademie■ výtvarných umění,kde byl íákem pesledoíhe význačného baroka ■ 
I niko malíře Aat .Pr .itaulbertsehe .Pe reee 1760 aačíná Leicher■ samestatneu činnost jako malíř n á b e š enakýeh eltářnícii obrazů. ■■  Jelie ebraay jsou rezrnístěny skere pe eeló iáeravě v kestelích ■■ a klášteřích.Ve vysekám věku 8i let,dne 20.£.1818 semřel ve■  Vitími.Se jdekomalejší jsou jeho malby ve farním kostele ■
■ v Opavě. ■
I Farní budeva byla v průběhu bejů uplaě **£3ema a fa ^ M H Í  <&AD I
I  ní úřad je umíetěn v demě býv&léhe něm.lékaře Mehilly ▼ řdnske,
I nyní Gettwaldevě ulici,čp.£4.Pe Í:ŽIÍISI*P SíaeřI stoupil jake nevý duehevní správee čes.ebyvatelstva P.«#eserI  ^ček.aynější farář,reiák s Břesevé u Fulneku.satím ee před- ■
I shesí nim.farář ř.Maxmilián Zipe StaréI Yi listepadu téhež rekupřiěal J**ekaplande Bílewee se Staré
■  Bělé P.Jeeef Zlámal,který v ěervau l ® f Í S Í * í i Í I  I  správě j de Frýdlantu v CeehádaI  eRataj u Kreměříže,P.Jesef Hub,který v uaeru 1#4« jáiiig* ■I *e Hranic»Fe něm přiěel a Mehelniee kaplan ř.SrantiŠek Sedlář,I ít.rí *d« oůsebí deaud.Na přeehedneu debu eani měsíců vypemá-hal ve farnesti keeperáter z Lipníka,ř .František Bure®,který I

edeěel ^  Břeaevé.̂  ^  F#áSiMU l»46 Aleia Síž a Velehradu. I
I  £ fameeti bíleveeké náležííBílevee,Stará Ves s esaeeu
■ řežaheu,Bravinné a esadeu Hevé ia#áf#Ía1t®í“ ?/l3Va I
I  spravuje duehevní aprávee v á fÍílí ‘ebre-I Uevými aákeny e vlaetnietví půdy byle bývalé f«irni ebre-

čí ve výměře 27 ha aruěene a přeaáne de užívání míatnímu J Z D .  I
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V roce 1948 byly v kostele instalovány Z NOVfiJŠÍ
nové vánoční jesličky,které dodalo Chrámové družstvo HISTORIE 
z Pelhřimova, Jesličky jsou z terakoty a stály KOSTELA.30 000,—  Kčs. Podle nových zákonů, tyl od 1. ledna 1950 
zaveden povinný občanský sňatek a byly zřízeny státní matriční úřady.Dosavadní církevní matriky byly odevzdány státním matričním úřadům* V Bílovci to byle 49 knih. Nejstarší matrika obsahovala zápisy od roku 1653*Od 1.ledna 1952 by lo převedeno nové územní rozdělení arcidiecéze.Všechny farnosti v okrese tvoří jedneděkanství.Bíloveckým děkanem se stal pustě jo vský farář dp.Mikuláš S i n d l á ř .
Dne 17,prosince 1953 byly na věži kostela instalovány nové věžní elektrické hodiny firmou Richard Pfseer z Brna, v e«ně 11 000,—  Kčs nové mšny.Dne 23.kvétna 1955 tylo započato s vnitřní omítkeu kostela.kterou provedl OSP v Bílovci za 25 830,—  Kčs.Z bolestné kaple proti sakristii, do níž se vcházelo přes sousední skladiště z venku, tyl otevřen vchod k hlavnímu oltáři a vchod z venku ne návrh Státního památkového úřadu v Brně zazděn.Pod omítkou tylo viuét opálené cihly a kámen po požáru r.1348. Vedle hlavního oltáře byl objeven pod omítkou výklenek ve zdi -sanetuarium 
•kterého se používalo do 18.století jako svatostánku (na Slovensku místy podnes).0 sva tomikulášakém posvícení1955 tyla provedena ̂ Bílovecká mše" od místního občana ,tjr.v.v. Jesefa V a n o u č k a  na text dr Václava p u n d y . V červeno} a srpnu 1956 byla provedena malbo 
kostela v jednoduchém tonování.Vynikla zvláště gotická klenba lodi a nástropní' erby.Malbu provedli ostravští malíři Antonín H a n u š  , František K o r n e l  a Josef . H e v ř i v a  za 21 000,—  Kčs.Zapůjčení lešení od OSP
stálo 13 000,—  Kčs.Ve dnech 7*června a 14*arpna 1957,4*června 1961,13.července 1961 a 17.května 1963 tyla zaplavena kaple av.Barbory v dolní části města až do výše 120 cm*Příčinou byla vadná kanalizace,která tyla teprve po poslední 
záolavě opravena.V květnu 1958 byla zrušena kaple sv.Auny v "ladove požárního sboru na žádost Měst NV v Bílovci, ety 
v této místnosti mohla hýti zřízena obřadní sin i pro občany jiných náboženských vyznání .Arcibiskup ská konsistoř v Olomouci vyhověla žádosti MěstNV v Bílovci dne 5.5.1958 čj.22é.Ve farní kronice se uvádí,že tato kaple byla spolu s požární stanicí posvěcena dne 4.října 1908.Tat© budova 
byla postavena oa pozemku bývalé farské zahradytkde již drive stávala kaplička ,zvaná "Kaple na farské zahradě .Počátkem května 1959 tyla v kostele zazděna 
nová barevná okna: 4 v presbytáři a jedno v Bolestné kapli.Nová okna dodala firma tbělecká řemesla Brno za obnos 10 000,—  Kčs.V letních měsících 1966 tyly plechové čas ti kostelní střechy pokryty novým plechem,Práci provedly Komunální služby města Fulneku za 21 205,—  Kčs.V červenci 1967 zakoupil Měst NV v Bílovci nové věžní hodiny od KLektročasu za 11 400,—  Kčs.Dne 9.listopadu 1969 provedl ve zdejším kostele biřmování 700 biřmovanců biskup Dr František To** 
m á š e k ,rod ák ze Studénky*Po faráři Josefu V l č k o v i  ,který odešel 
1. června 1954 do Uvalna,byl jmenován zdejším farářem František S e d l á ř  ,rodák z Mohelnice,který byl dne
5.prosince 1969 jmenován bíloveckým děkanem*
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P fi E H L E D O V Í S T A V B E  M £ S T A od roku 1966 do 1969 I

Sok: Pačet Počet Ulice: Majitel: j
domii: laytfli: _ 1

as*ass3ss3==ssssas=sssssss=**sssssasssssss=sas=x==ss3as=s=ssa===s==s- a

1966 4 11 B.Němcové 99/2 Státní lesy 1Gottwaldova 372 Státní statek 11(Tiaovský -rekenstr.)
6s.armády 201 Richíár Adolf |B. Němcová 340/4 řl§ padimír I

1967 - - ______ ^ ______ ____ 2 ___________—  I
1968 2 13 Smetanova 14 Stav. družstvo K-I-NBudovatelská 25 Starosta Sdenžk ■
1969 7 17 Zahradní 489/33 Modl Ivan 1l.máje 180/11 Lazecký Otmar i

l«máje 18i/13 ftačník Pavel ml.máje 185A5 Itfčka Josef |l.máje 189/17 ijoluSa Radomír 1Smetanova ul* uNZ • adaptace budovy %pro saunu a rehabi- i litační středisko
Radotínská 354,357 Staveb,družstvo OSP I
Střelnice - kuželna Měat NV I

D I A G R A M  VÍ S T A V B Y  M Ě S T A  od roku 1966 do 1969 I

V "  ______  Pečet domů I
\ — - Počet byt. jednotek / i

° 1965 1966 1967 1968 1969
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Dne X.ledna 1969 Jmenoval presi- DdLEŽITÉ dent republiky noVou vládu CSSR,dne 2.ledna 1969 vládu UDÁLOSTI Slovenské socialistické republiky a dne S.ledna 196$ ? BOCE 1969 vládu České socii&istické republky. Tímto aktem byla právně dokončena federalizace státu Jako důsledek.polednového politického vývoJe v roce 1968.Nastává nová erav uspořádáni našeho státu,která pokládá základy rov* noprávného politického,kulturního i hospodářského života Cechů a Slováků ve Federativní československé soolalistické republice .Dne 16.ledna 1969 vzrušila širokou veřejnost tragická smrt sebeupálením vysokoškolského studenta Jana 
P a l a c h a  v Praze na protest proti neujasněným politickým poměrům v našem státě.Ztrátě mladého života naplnila naše srdce bolesti i zlobou proti těm,kdož si tak krotě zahráli s mladou nerozvážností.V únoru 1969 se projevuje zvýšené úsilí uV KSC v konsolidačním procesu,které se postupně uplatňuje v Jednotlivých krajích a okresích.
Významnou politickou událostí v březnu bylo dvoudenní zase- dánípolitického poradního sboru členských států Varšavské smlouvy.Ve vydaném komuniké Je vyjádřeno přesvědčení účastníků porady,že schválená opatření přispějí X Ještě většímu upevnění obranné síly socialistických zemí .Členské státy Varšavské smlouvyXSK̂ EX schválily také výzvu všem evropským zemím na svolání celoevropské porady o otázkách bezpečnosti a spolupráce tr Evropě.Dne 17. dubna 1969 se sešlo v Praze plenární zasedání ÚV KSC,které se stálo významným mezníkem v práci KSC.O uvolnění z funkce prvního tajemníka OV £96 požádal s.Alexandr D u b č e k a plénum zvolilo na Jeho místo s.Dr.Oustáva H u s á k a  .Došlo také k dalším kádrovým změnám. To byl počátek diferenciačního procesu,který nastal ve všech stranických a vládních orgánech a trval prakticky až do konoe roku. Dne 28. dubna 1969 odešel z poli
tického života po porážoe své vlády francouzský president Charles De 0 a u 1 1 e ,který byl velmi silnou osbností a vtiskl Francii svou politickou vůli na řadu let,kdy stál v čele tohoto státu.Dne 23.května 1969 všechen náš tisk zveřejnil rozhodnutí presidenta republiky o amnestii pro občany,kteří opustili území CSSR v rušném politickém období minulých měsíců. Ne JvýznamněJší událostí měsíce června byla nesporně porada představitelů komunistických a dělnických stran v Moskvě od 5. - 17.června.Na tomto Jednání vystoupili grl Gustav H u s á k  s prohlášením naprosté solidarity KSC se všemi bratrskými stranami a zvláště pak se SSSR.Moskevské Jednání vneslo uklidnění do socialistického tábora. Jistotu a vědomí bezpečnosti pro všechny Jeho členy.Vnitrní situace v našem státě v této době však není zdaleka Ještě klidná.Projevují se stále různé forsy boje Jednotlivců i skupin proti stranickým usnesením,letáky různých druhů znesnadňují konsolidační proces strany.Dne 1.červenceŽ969 vstoupil v platnost zákon o Ostravě,schválený 29.4.1969 eskou národní radou.Bodle tohoto zákona se stala Ostrava čtvrtým statutárním městem v ČSSR.Dne 3.července 1969 se konal v Ostravě celokrajský aktiv komunistů za přítomnostitrvního tajemníka OV KSC s.Dr.B u š á k a  a s.Dr Lubomíra 
t r o u f a l a  .Na tomto aktivu nabyly Jasnější podoby stranické úkoly diferenciačního procesu,konsolidačního procesu, ekonomických problémů,apod. Dne 21.července 1969 ve 3 hod.56 min. stanul člen posádky APOLLA 11 Nell A r m s t r o n g  na Měsíoi.ifyl to nesmírný zážitek pro diváky u obrazovek.
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Sny autorů fantastických románů se staly skutečnosti.
Srpen • výročí vstupu spojeneckých vojsk na naše i5ze»í - je měsícem letáků vytyv®jících ke stáv

kám ©̂ demonstracím.Představitelé strany a vlády pronášejí 
uklidňující projevy na aktivech ve všech větších městech © nsdádají pracující ke klidu a pořádku i k práci.Přitom objasňují náš vztah k SSSR.Dne 21.srpna 1969 došlo k nepokojům v Praze,v Brně g v Liberci,také však i v jiných městech.Iýto nepokoje všk neměly většího rozsahu.Ve dnech 26. - 28. srpna 1969 tyly naiizemí státu,hlavně na Slovensku velká oslavy 25.výročí SMP.Dne l.zlří 1969 odletěl president republiky s. ludvík S v o b o d a  na návštěvu do Polské lidové republiky.Tato návštěva přispěla k utužení bratrských svazků mezi národy Polska a Československa. V říjnu došlo ke kádrovým změnám ve vrcholných vládních orgánech.V oblasti Karagandy přistál dno 18. října 1969 SOJUZ 8.Tak skončil zdárný let tři sovětských kosmických lodí ,kterými navštívilo Vesmír 7 kosmonautů.
Měsíc listopad byl ve znamení Československo - sovětského přáte 1 ství.Podruhé na měsíční povrch vastoupili dne 19* 
listopadu dva američtí kosmonauti.V Moskvě zemřel ve věku 
téměř 89 let I.J. V o r o  Š i 1 o v .legendární spolubojovník V. I. Lenina , účastní VÍÍŠ&.

Uzavírá se rok,jenž vstupuje do historie, jako rok významných mimořádných událostí,jako rok Usilovného konsolidačního procesu,kterým se KSČ snažila na základě význcnných závěrů plén UV KSČ a zveřejněním všech dosud 
tajných dokumentů odvrátit politickou a hospodářskou kata strofu, která naší republice hrozila.Hové vedení KSČ 
na čele s Dr.Gustávea H u s á k e m  provedlo očistu strany a vytýčilo jaoné cíle dalšího vývoje.Ukázalo cesty, jež vedou k prospěšná a nutné konsolidaci poměrů v naší ze-mi.

Poslední den roku tyl pod sněhem. ZÁVĚR BOKUPěkná zima dopřála hojně radosti dětem i dospělým . 1969Poslední den tyl zakončen tradičním způsobem na Silve
strovských večerech v místních restauracích,největží tyl pořádán hokejovým oddílem místní TJ Spartak v Domě 
osvěty..vínoho občanů trávilo tento poslední den v roce u obrazovek televizorů nebo u rozhlasových přístrojů a sledovalo vysílaný zábavný pořad dlouho přes půlnoc.Půlnoční přípitek a ojedinělé střelné rány tyly výrazem opravdového přáni, aby nastupující rok 1970 tyl rokesi š tas ttym, klidným a úspěšným pro všechen lid nfiíí krásné socialistické vlasti.

... ooo 000 ooo ...

- 112 -



Soudruh František V a v r e č k a ,  TAJEMNÍKtajemník Mést Wf je biloveckým rodák esa. Marodil se zde Mést NV
20.října 1929 a na Měst NV pmcuje prakticky od roku 1949. SOUDRUHV roce 1957 přešel na ONV v Bil®vel,po sloučení okresů FRAMřlSSKa zrušení bíloveckého okresu v roce 1960 přešel na ONV V A V E £ 8l v Novén Jičíně.0<3 téhož roku Je poslancem Měst NV a
i! ;s s§ n  f t í S i a í n S A S W j j  *a v této funkci,vzhledem k dokonalé znalosti problematiky našohs města,vykonal mnoho záslužné práce.

 ̂mři Soudruh ideněk L o u č k a  .předseda PŘEDSEDAMěst NV v Bílovci,narodil se dne 17 .června 1926 v obci Měst NV Přílepy,okres Holešov.Jako úředník státního statku SOUDRUHv Bílovci byl od roku 1960 členem rady Měst NV a před- ZDENĚK 
sodou komise obchodní a zemědělské, pozdě ji jen předsedou L O U Č K A  komise obchodní.V květnu 1966 byl zvolen předsedou Měst NV po s. Slámovi,který onemocněl a od té doby soudruh oučka řídí osudy našeho města odpovědně a cílevědomě.Za jěho 
vedení město dohání mnohé z toho,co bylo v minulosti zanedbáno.

V sobotu dne 13.září 1969 byla 2© VÍBOCÍv ZK Koh-i-noor na Střelnici oslava 20.výročí zaležení ZALOŽENI 
Komunálních služeb města Bílovce. Oslavu zahájil soudruh KíMJMLNÍCH P ř a d k a jménem vedení podniku,20 KSC a ZO ROH. Při- StfíZEB * vítal všechrgr přítomné,zvláště pak srdečně uvítal všechny MfiSTA 
důchodkyně a důchodce, kteří se na zvláštní pozvání BÍLOVCEdnešní slavnostní schůze zúčastnili.Velmi pěkně působila pozornost pořadatelů,když všichni tite bývalí zaměstnanci KS dostali při přivítání kytičky květin.Dále oak soudruh Přadica přivítal všechny bývalé ředitele KS v Bílovci, 
sa.Baonka.Hena a Janoščíka,zástupce místních podniků a svazů,zástupce Měst NV a ostatní účastníky.
, M . Hlavní projev k tomuto významnémuvýročí pronesl s. Z v o n í k , současný ředitel KS,kteiý vzpomněl 20 let historie podniku, v jehož vedení se vystřídal© do dnešního dne 6 ředitelů, z nichž nejdéle byl a. Hen,za jehož desetiletého vedení doznal podnik největšíh© rozmachu. I

Soudruh ředitel Zvoník poděkoval věrným pracovníkům, kteří 
? aobách vývoje zůstali podniku věrni a projevili příkladnou iniciativ* při jeho budování.Za 20 let 

prošlo Podnikem 1 221 pracovníků.dnešní stav Je 165 pracovníků.Příčinou velkého počtu dřívějších pracovníků byly Časté ireorganizace a fluktuace.Nezapoianě ani na pracovníky,kteří se dnešního významného jubilea nedočkali.V závěru poděkoval ještě Jednou všem,kdož se svou prací podíleli a dosud podílejí na rozvoji KS a popřál všem hodně zdraví a úspěchů v prácii v osbním a rodinném životě. i
. . _ , se ujali slova zástupci nadřízenýchorgánů. Jnenem oblastního výboru odborového svazu pracovníků !

5odnotil Práci v Bílovci o. § p U k .Jménem ONV v Novém Jičíně pozdravil pracovníky a vyslovil
uznání za rozvoj socialistických služeb obyvatelstvu soudruh iř « v e l  * a .tajemník ONV.íÝedal podniku ČESTNÉ UZNANÍ
ÍIÍL2SU ̂ vim jičíně.Stejné čestné uznání předal pěti pracovníků IS.8. Z$enCo H « 1 m s • v é , Zofii H y k e -
a • 5 5 f 0 v 1 * Vladimíru M a l č í k o v ia Zdence M i n a ř í k o v é .
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Zástupce Měst NV v Bílovci,tajemník s. ▼ a v r e č k a , ocenil 20 let práce KS pro společnost,pripoaně různé pro
blémy, jež bylo nutno ve vývoji KS překonávataodstranovat.

Bílovce. pV I
‘ ' Vedení podniku pak ocenilo *áslužnou 

práci .svých dřívějších i nynějších Pracovníků udělením 
CESTNÍCH PLAKET podniku nebo udělením peněžitých odměn.

V závěru pak hovořil jeStě bývalý 
ředitel KS s. H o n ,který v stručném pohledu »a “lnulost ukázal perspektivní možnosti ,jež stojí před podniky míst- 
ního hospodářství.
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